
خ تورم  اصلاح دستمزد کارگران با افزایش نر
 پیش بینی شده است

عضوشــورای عالی کارگفت: براســاس مذاکرات در شــورا اگــر تورم از 
پیش بینی ها فراتــر رود یا دولت قصــد ترمیم حقوق کارکنان داشــته 
باشدجلســه شــورای عالی کار دوباره تشــکیل ونســبت به اصلاح این 

مزداقدام خواهد شد.
 علی خدایی، عضو شورای عالی کار در گفت و گویی رادیویی درباره تطابق 
تورم و دســتمزد تعیین شده برای کارگران گفت: شــورای عالی کار یک 
شــورای ســه جانبه اســت که اعضای آن نمایندگان دولت، نمایندگان 
کارفرمایان و نمایندگان کارگران هســتند. این شورا طبق ماده ۴۱ قانون 
کار موظف اســت که با توجه به نرخ تورم و تأمین هزینه های یک خانوار، 

حداقل دستمزد و حقوق کارگران را تعیین کند.
عضو شــورای عالی کار با اشــاره به اینکه »کمیته مزد« ذیل این شورا و 
به صورت سه جانبه تشکیل شد و هزینه های خانوار را بررسی کرد، افزود: 
امسال بر سر تعیین سبد معیشت و تعیین دستمزد چالش های متعددی 
داشــتیم؛ گروه کارفرمایی معتقد بود که عدد سبد معیشت ۱۱ میلیون و 
۸۰۰ هزار تومان اســت، گروه دولتی روی عــدد ۱۲ میلیون و ۵۰۰ هزار 
تومان به نتیجه رســید و کمترین عددی هم که گروه کارگری ارائه داده 
بود ۱۴ میلیون تومان بود؛ اما نهایتاً هر ســه گــروه روی ۱۳ میلیون و ۹۰ 

هزار تومان تأکید کردند.
خدایی تصریح کرد: وقتی هزینه های یک خانوار توسط خود کارگروه مزد 
شــورای عالی کار ۱۳ میلیون و ۹۰ هزار تومان تعیین می شود؛ اما نهایتاً 
حداقل دســتمزد ۸ میلیون تومانی با حق بیمه تعیین می شود مشخص 

است که پاسخگوی نیاز خانوارها نخواهد بود.

دستمزد اجباری شدن کد رهگیری معاملات مسکن از امسال
خریدار  بــازار مســکن در چند ســال 
گذشــته متلاطم بود و کارشناسان یکی از 
دلایل نوســانات زیاد در بازار را سوداگری 
در معامــلات و تعییــن کمیســیون ها از 
ســوی بنگاه ها و مشــاوران امــلاک بدون 
آنکه نظارتی بر آنها صــورت بگیرد، عنوان 
می کنند که قرار اســت با راه اندازی سامانه 
جدید، کــد رهگیری معاملات مســکن از 

امسال اجباری شود.
 ســاماندهی بازار مســکن در بخش خرید 
و فــروش و اجــاره یکــی از مهم تریــن 
اولویت های دولت سیزدهم بوده و دولت از 
همان روزهای ابتدایــی این مهم را در صدر 

برنامه های خود قرار داده است.
در کنار ساخت مسکن در قالب طرح نهضت 
ملی مســکن، دولت با ارایــه راهکارهایی 
از جمله راه اندازی ســامانه کــد رهگیری 
معاملات مســکن، گامی بزرگ در راستای 
شناســایی واحدهای خالی از یک ســو و از 
ســوی دیگر ثبت اطلاعات مرتبط با میزان 
خرید و فروش و نرخ اجاره بها برداشته است 
تا از این طریق شــاهد ثبات و ساماندهی در 

این بخش باشیم.
در واقع دولــت با راه اندازی این ســامانه به 
دنبال کاهش ســوداگری در حوزه مسکن 
بوده، این در حالی اســت که سامانه املاک 
و اســکان در ســال ۹۸ رونمایی شــد، اما 
اتکای آن بــر خوداظهاری بــود و به همین 
دلیل نقص در شناســایی خانه های خالی 

همچنان در آن وجود داشت.
دولت ســیزدهم این مهم را به عنوان یکی 
از اولویت های خود قــرار داد، در واقع دولت 
سیاســت های اقتصادی خود را بر مســیر 
نقشــه راه غیر تورمی پیموده و در این راستا 
نه تنها قوانین مصوب مجلس را اجرا کرده، 
بلکه قوانینی که ســال ها به دلیل عدم اجرا 
هیچ عملکــردی نداشــتند، بالاخــره به 
سرانجام رسیدند که از جمله آنها می توان به 
راه اندازی سامانه املاک و اسکان اشاره کرد.

اهمیت راه اندازی این سامانه به گونه ای بود 

که آیت الله رئیسی، رییس جمهور در جلسه 
شورای عالی مســکن با اشــاره به موضوع 
راه اندازی ســامانه اطلاعات بازار مســکن، 
عنوان کرده بــود که بخش قابــل توجهی 
از درآمــد مردم صرف هزینه های مســکن 
می شــود و همچنین این بازار سهم بزرگی 

در جلوگیری از تورم یا تشدید آن دارد.
وی اضافه کرد: راه اندازی سامانه اطلاعات، 
برای مدیریت و کنترل بازار مســکن اگرچه 
لازم است، اما کافی نیســت و باید اقدامات 

تکمیلی در این زمینه صورت پذیرد.
تاکیــد رییس جمهــور بر راه انــدازی این 
ســامانه و فعالیت دقیق آن موجب شده تا 
در روزهای پایانی ســال ۱۴۰۱ وزارت راه و 
شهرسازی از راه اندازی ســامانه جدید کد 
رهگیری معاملات مســکن از اوایل ســال 

آینده و اجباری شدن کد رهگیری خبر داد.
وی اضافه کرد: هم اکنــون آیین نامه ای از 
سوی وزارت راه و شهرســازی برای اجرایی 
شدن سامانه کد رهگیری معاملات مسکن 

در دســت تدوین اســت که شــروع آن با 
قراردادهای اجاره مســکن بــوده و بعدها 
بــه خریدوفروش ملــک نیز توســعه داده 

می شود.
ایلاتی گفــت: در این ســامانه پیش بینی 
شده که حق کمیسیون مشــاوران املاک 
به صورت سیســتمی تعیین و اعلام و بدین 
طریق دیگر مشاوران املاک نمی توانند هر 

نرخی را که بخواهند را اعلام کنند.
این کارشناس اقتصادی اضافه کرد: از سوی 
دیگر با راه اندازی این ســامانه کــه از اوایل 
ســال آینده اجرایی خواهد شــد، قیمت ها 
به صورت منطقه ای و ثابت مســکن اعلام 
می شود؛ اینکه هر منطقه دارای چه قیمتی 
بوده و کمیسیون ها آنها نیز مشخص است. 
وزارت راه و شهرســازی به دنبــال تعیین و 

مشخص کردن این آیین نامه است.
ایلاتــی گفت: بــا منطقه ای اعلام شــدن 
قیمت ها، نرخ کمیســیون مشاوران املاک 
و دســتمزدها و وصل شدن به ســامانه کد 

رهگیری، سیســتم بــه صورت خــودکار 
می تواند اقــدام به تعیین نرخ کمیســیون 
کند.کارشــناس حوزه مســکن با اشاره به 
اجباری شــدن کد رهگیری از سال آینده، 
خاطرنشــان کرد: بر این اســاس خانه های 
فاقد کد رهگیری به عنوان خانه های خالی 
شناســایی شــده و دیگر مالک و مستاجر 
نمی توانند به صورت توافقی اقدام به معامله 
کنند، چراکه در این صورت برای فرد ساکن 
و مالــک جرایمــی در نظر گرفتــه خواهد 
شــد؛ همچنین در تغییرات جدید مالک و 
مســتاجر می توانند بدون مراجعه به مشاور 
املاک، اطلاعات معامله خود را در ســامانه 

ثبت و کد رهگیری را دریافت کنند.
این اقدام دولت در حالی روند اجرایی شدن 
آن شــتاب بیشــتری به خود گرفته که به 
عقیده کارشناسان می تواند نقش زیادی در 
ساماندهی بازار مسکن و ساماندهی به این 

بخش را داشته باشد.
ابوالفضل نوروزی سرپرســت دفتر اقتصاد 

مسکن وزارت راه و شهرسازی در خصوص 
لزوم خوداظهاری مردم و تکمیل اطلاعات 
مالکیت و ســکونت اشــخاص نیــز گفت: 
تکمیل ســامانه املاک و اســکان مزایای 
بســیاری در برنامه ریــزی بازار مســکن، 
ســهولت در امور عموم مردم و جلوگیری از 
کلاهبرداری دارد که باید در اســرع زمان به 

بهره برداری برسد.
نوروزی ادامــه داد: وقتی توافقــی اقدام به 
معامله کنند، چراکه در این صورت برای فرد 
ساکن و مالک جرایمی در نظر گرفته خواهد 
شــد؛ همچنین در تغییرات جدید مالک و 
مســتاجر می توانند بدون مراجعه به مشاور 
املاک، اطلاعات معامله خود را در ســامانه 
ثبت و کد رهگیری را دریافت کنند. ایلاتی 
ادامــه داد: البته نباید این حرف مشــاوران 
املاک را نیز منکر شــد که بیــان می کنند 
که هدف ما شکستن قیمت های اعلام شده 

است.
وی بیان کــرد: قانــون بــرای جلوگیری 
از ثبــت خوداظهــاری اشــتباه و یــا عدم 
خوداظهاری ســه ضمانت در نظــر گرفته 
اســت. بدین ترتیب که باید تمامی خدمات 
عمومی دســتگاه ها با اســتعلام از سامانه 
املاک و اســکان انجام گیرد، اشــخاصی 
که خوداظهاری نکردند تعرفــه برق واحد 
مســکونی آنها با بالاترین پلکان محاسبه و 
ملک مذکور به عنوان خانه خالی محسوب 
و مالیــات اخــذ شــود؛ بنابرایــن از مردم 
درخواســت می شود تا هر چه ســریع تر به 
amlak.( سامانه املاک و اسکان به نشانی
mrud.ir( مراجعــه و بــرای خوداظهاری 
اقدام کنند. به نظر می رســد که امسال در 
کنار راهکارهای اساســی دولــت از جمله 
نهضت ملی مســکن برای حل مشکل مردم 
در ایــن بخش دیگــر فعالیت هــا از جمله 
راه اندازی این سامانه می تواند نقش اساسی 
در جلوگیــری از تضییع حقــوق مردم و به 
آرامش رسیدن بازار در حوزه مسکن داشته 

باشد.

سخنگوی شورای رقابت:

 وزارت صمت می تواند قیمت ها را تعدیل کند
 اختصاص سهام عدالـت 

به جاماندگان چه شد؟
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خانه  هنر   میرا

در نشست مشترک دولت و مجلس
رئیسی: نظارت مجلس نباید شجاعت 

را از مدیران سلب کند

 ۱۵ سال غفلت تاریخی 
در نظام اعتبارسنجی و تسهیلات دهی
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وی نبض ما بود آقای پوراحمد دست شما ر
حسین قره  کیومرث پوراحمد در کمال ناباوری درگذشت، او از جمله کارگردانانی 
بود که در برهوت خلق اثر در اواخر دهه شــصت - برای ما متولدیــن دهه ۵۰ و ۶۰ که 
زیر سایه جنگ بزرگ شــده بودیم- قصه های مجید را ســاخت تا عصر جمعه های ما 

مشتاقان را با مجید و مادربزرگش بسازد.
قصه ای بگوید که خودمان را می توانســتیم در آن ببینیم، بچــه ای که در آن حوض و 
حیاط و خانــه کاه گلی حیاتی و مماتی مثل ما داشــت، ما و آن معلم هایی که ســخت 
می گرفتند، آن آدم بزرگ هایی که درکی از ما نداشــتند را می دیدیم و فکر نمی کردیم 

که در دنیا تنهاییم، مجید و قصه هایش هم مثل ماست.

یادداشت

آگهی مناقصه نوبت اول

شرکت برق منطقه ای یزد در نظر دارد مناقصه فوق را بر اساس اطلاعات 
فراخوان  به شماره  الکترونیکی دولت )ستاد(  تدارکات  از طریق سامانه  و  ذیل 

2002001071000002 برگزار نماید.
1-نوع مناقصه: عمومی یک مرحله ای

2-شرایط اوليه: مناقصه گرانی که در ارزیابی کیفی مورد تایید قرار گرفته اند.
3-زمان دریافت اسناد: از تاریخ 1402/01/19 لغایت 1402/01/26

4-نحوه دریافت اسناد: واجدین شرایط می توانند اسناد را به صورت رایگان از 
سامانه ستاد به نشانی www.setadiran.ir دریافت نمایند.

5-مبلغ تضمين شرکت در فرایند ارجاع کار: 5.044.500.000 ریال
6-آخرین مهلت تسليم پيشنهادها: ساعت 13 روز شنبه مورخ 1402/02/16

7-زمان گشایش پيشنهادها: ساعت 9 روز یکشنبه مورخ 1402/02/17
8-برآورد انجام کار: 100.890.000.000 ریال

9-تسليم پيشنهادها: کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارایه 
پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکات از طریق سامانه ستاد انجام خواهد شد.

10-نشانی و شماره تماس دستگاه مناقصه گزار: یزد، میدان امام حسین، بلوار 
دانشجو، بعد از پارك شادي، شركت برق منطقه اي یزد، امور تداركات و قراردادها. 

035-38253626
11-توضيحات: سایر مشخصات در اسناد مناقصه درج شده است. در ضمن به 
پیشنهادهای مبهم، مشروط، مخدوش، فاقد تضمین و پیشنهادهایی که غیر از 

سامانه ستاد ارسال گردد ترتیب اثر داده نخواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/01/19 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/01/20

امور تدارکات و قراردادها

شناسه آگهی :1476478

خرید سيم هادی هاوک خط 132 ابرکوه - بهمن 
به شماره 1401/2131

وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی گفــت: مبلغ کمک 
هزینه مســکن کارگران با موافقــت و تصویب هیأت 
وزیران در ســال جــاری ۹۰۰ هزار تومان شــد که از 

فروردین امسال باید به کارگران پرداخت شود.
 سیدصولت مرتضوی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

گفت: مبلغ کمک هزینه مســکن کارگران با موافقت و 
تصویب هیأت وزیران در سال جاری ۹۰۰ هزار تومان 
شــد که از فروردین امســال باید به کارگران پرداخت 

شود.
وی افزود: سال گذشــته مبلغ حق مسکن کارگران از 

سوی شــورای عالی کار ۶۵۰ هزار تومان تعیین شده 
بود که برای امسال ۲۵۰ هزار تومان افزایش پیدا کرد و 
هیأت دولت مصوبه پیشنهادی شــورای عالی کار را به 

تصویب رساند.
مرتضوی با بیان این که سرمایه انسانی موتور محرکه 

اقتصاد اســت، افزود: نیروی انســانی توانمند چرخ 
تولید را در کشــور به گردش در مــی آورد و بر همین 
اســاس هر اقدامی که انگیزه نیروی انســانی را برای 
کار و فعالیت کاهش دهد، مانعی برای تولید به شمار 

می رود.

وزیر

وردین  پرداخت شود حق مسکن کارگران باید از فر
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رئیسی در گفتگو با رییس جمهور اندونزی:
 حمایت از فلسطین اصل غیرقابل تغییر 

در شاکله امت اسلامی است
رئیس جمهور در گفتگوی تلفنی با همتای اندونزیایی خود تاکید کرد: 
حمایت از حقوق ملت فلســطین و مبارزه با رژیم صهیونیســتی اصل 

غیرقابل تغییر در شاکله امت اسلامی است.
حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی در گفتگوی تلفنی با جوکو ویدودو، 
رئیس جمهور اندونزی، با تشــریح وضعیت کنونی فلسطین و معرفی 
آن به عنوان قلب تپنده جهان اسلام تاکید کرد: حمایت از حقوق ملت 
فلسطین و مبارزه با رژیم صهیونیســتی اصل غیرقابل تغییر در شاکله 
امت اســلامی و وحدت جهان اســلام برای مقابله بــا تجاوزگری ها و 

جنایات رژیم صهیونیستی یک ضرورت همیشگی است.
رئیســی همچنین خواســتار برگــزاری اجلاس اضطراری ســازمان 
همکاری های اســلامی و تصمیم گیری مشــترک برای دفــاع از ملت 

مظلوم فلسطین و مقابله با جنایات رژیم صهیونیستی شد.
رئیس جمهور تصریح کرد: به باور ما جهان اســلام به عنوان یک بلوک 
تأثیرگذار در معادلات جهانی نیازمند همگرایی بیشتر است و بر همین 
اساس از هرگونه ابتکار در جهت تعمیق روابط میان کشورهای اسلامی 

استقبال می کنیم.
رئیسی با اشاره به روابط دیپلماتیک ۷۰ ســاله تهران-جاکارتا، تقویت 
همکاری های اقتصادی و مناسبات تجاری دو کشور را مورد تاکید قرار 
داد و ابراز امیدواری کرد در ســال جدید همکاری های ایران و اندونزی 
جهش چشمگیری در راستای رفاه و منافع دو ملت داشته باشد.جوکو 
ویدودو رئیــس جمهور اندونزی هــم در این گفتگــوی تلفنی ضمن 
تبریک آغاز ســال جدید هجری شمســی و حلول ماه رمضان به ملت 
ایران، لزوم تعمیق روابط دو کشــور در جهت نزدیکی دو ملت و تأمین 

منافع مشترک را مورد تاکید قرار داد.

رئیس جمهور اندونزی همچنین از پیشــنهاد رئیس جمهور کشورمان 
برای برگزاری اجلاس اضطراری سازمان کشورهای اسلامی استقبال 
و ابراز امیدواری کرد برگزاری این اجلاس زمینه تقویت بیشــتر روابط 

بین کشورهای اسلامی را فراهم آورد.

 ۴ دیپلمات ایران در جمهوری آذربایجان
 اخراج شدند

وزارت امور خارجه جمهوری آذربایجــان از اخراج ۴ دیپلمات ایران در 
این کشور خبر دادند.

 وزارت امور خارجه جمهــوری آذربایجان امروز پنجشــنبه از احضار 
سفیر و اخراج ۴ دیپلمات ایران در باکو خبر داد.

در بیانیه صادره از سوی وزارت امور خارجه جمهوری آذربایجان در این 
خصوص آمده است: در ۶ آوریل، سید عباس موسوی سفیر تام الاختیار 
جمهوری اسلامی ایران در جمهوری آذربایجان به وزارت امور خارجه 
جمهوری آذربایجان احضار شد.بر اســاس بیانیه باکو، در این دیدار به 
بهانه واهی اقدامــات تحریک آمیز اخیر تهــران در ارتباط با جمهوری 

آذربایجان نارضایتی این کشور به سفیر ایران ابلاغ شد.
این رسانه افزود که به اطلاع سفیر ایران رسانده شد که ۴ نفر از کارکنان 
ســفارت ایران به بهانه فعالیت های مغایر با وضعیــت دیپلماتیک لازم 

است ظرف ۴۸ ساعت خاک جمهوری آذربایجان را ترک کنند.
گفتنی اســت که طی روزهای گذشــته نیــز باکو چندین شــهروند 
جمهوری آذربایجان را به اتهام بی اســاس و واهی همکاری و ارتباط با 

ایران بازداشت کرده بود.

پیش از خطبه های نماز جمعه
رییس سازمان انرژی اتمی: در ۱۴۰۱، با رفتارهای 

پیچیده مواجه بودیم
رییس ســازمان انرژی اتمی گفت: تحریم هایی که به بهانه هسته ای و 
با اتهامات واهی اعمال شد، با عملیات سیاسی و روانی در ۱۴۰۱ به اوج 
خود رسید؛ اگرچه می گفتند تنها راه حل مســایل، دیپلماسی است و 
برجام بهترین راه است، اما باز همه بر همان منطق خود پایبند نبودند و 
فشــارها را از حد گذراندند و ما در ۱۴۰۱، با سالی پرتنش و با رفتارهای 

پیچیده مواجه بودیم.
 محمد اســلامی در ســخنان پیش از خطبه های نماز جمعه این هفته 
تهران، ضمن تبریک ایام ســال نو و آرزوی قبول طاعات در ماه مبارک 
رمضان، گفت: سازمان انرژی اتمی ایران یکی از دستاوردهای پر افتخار 
انقلاب اسلامی است که توانســته با خودباوری، خداباوری و اهتمام و 
توکل ویژه به خدای متعال مسیر رشــد و ترقی را در راستای شکوفایی 

علمی و فناوری برای کشور به ارمغان آورد.
وی ادامه داد: حوزه فناوری هسته ای حوزه سلطه و در انحصار ابرقدرت 
های پیشرو بوده است و ورود به این حوزه همواره یک »جرم« محسوب 
می شــود؛ از این بابت آن را جرم می گویم که حرکت در این راستا را با 
مجازات مواجه کردنــد و ما را از بدو پیروزی انقــلاب مورد تحریم قرار 
دادند و تحریم هایی که به بهانه هســته ای با اتهامات واهی اعمال شد، 
با عملیات سیاســی و روانی در ۱۴۰۱ به اوج خود رساندند. اگرچه می 
گفتند می خواهند به تفاهم هســته ای برگردند و تنها راه حل مسایل، 
دیپلماسی است و برجام بهترین راه اســت، اما باز همه بر همان منطق 
خود پایبند نبودند و فشــارها را از حد گذراندند و ما در ۱۴۰۱، با سالی 

پرتنش با رفتارهای پیچیده مواجه بودیم.
وی ادامه داد: در سالی که گذشــت همکاران ما بیش از ۱۵۹ دستاورد 
دانشــی و فناوری و صنعتی را ثبــت کردند که هر کــدام را بخواهیم 
تحصیل کنیم به خاطر تحریم ها قطعا آنها را بــه ما نمی دهند؛ چرا که 

اسباب سلطه اقتصادی و فشار سیاسی است.
اســلامی گفت: القا مســتمر آنها این اســت که ایران هیچ هدفی جز 
دستیابی به بمب هسته ای ندارد و بیش از ۲۰ سال است که این اتهامات 
را تکرار می کنند، اما این هیاهو به دردشــان خورده تا فشار حداکثری 

علیه ایران را ادامه دهند.
رییس سازمان انرژی اتمی اظهار کرد: تمام تلاش مان این بود که تاثیر 
انرژی هسته ای و فناوری هســته ای را با مردم در میان گذاریم و همه 
زمینه های آن را گســترش دادیم. تولید رادیودارو در شرایطی که همه 
مراکز درمانی و بیمارســتانی فعالیت درمانی خود را با حداکثر ظرفیت 
انجام دهند بــه طوری که بیش از یــک میلیون بیمــار از این امکانات 
دارویی در کشور اســتفاده می کنند از جمله این اقدامات است. تولید 
رادیودارو بدون اســتفاده از ظرفیت هســته ای امکان پذیر نیست. اگر 
غنی سازی اورانیوم انجام ندهیم نمی توانستیم رادیودارو تولید کنیم. 
تنها شــرکت ما که تولید رادیودارو می کند را تحریــم کردند و با این 
تحریم نشــان دادند که انســان ها برای آنها ارزش ندارند و زورگویی و 

قدرت طلبی برای آنها مهم است.

تریبون

جمعی از فعــالان اقتصادی در دومین نشســت فعال 
ســازی ظرفیت های مردمی و بخــش خصوصی برای 
رشــد تولید و مهار تورم با معــاون اول رییس جمهور 

دیدار کردند.
محمد مخبر در این جلســه که با محوریت موضوعات 
حوزه ارزی برگزار شد، با تاکید بر اینکه باید مدلی برای 
اقتصاد تعریف کنیم که دولت، مردم و بخش خصوصی 
از آن منتفع شــوند، گفت: باید با تبــادل نظر و ارتباط 
مستمر، به مدلی دســت پیدا کنیم که هم نفع بخش 
خصوصی و جامعه در آن باشــد و هــم مأموریت ها و 

اهداف دولت به درستی محقق گردد.
معــاون اول رئیس جمهــور با یــادآوری اینکه بخش 
گسترده ای از اقتصاد کشــور دولتی است، خاطرنشان 

کرد: دولت باور دارد که حل مســائل کشور 
بدون مشــارکت و همراهی بخش خصوصی 
امکانپذیــر نیســت بنابرایــن بخش های 
مختلف دولــت از جمله بانــک مرکزی باید 
جلسات کارشناسی متعددی را با گروههای 
مختلف بخش خصوصی به صورت مســتمر 
دنبال کند تا نسخه و راهکاری مشترک برای 

حل مسائل موجود حاصل شود.
مخبر با بیان اینکه نمی توان اقتصاد کشور را بر مبنای 
نرخ گذاری و قیمت ســازی فضای مجازی اداره کرد، 
افزود: بــاور اکثریت صاحبنظــران و اقتصاددانان این 
است که نرخ ارز باید واقعی باشد که البته دیدگاه دولت 
نیز همین اســت اما باید تعریف درست و دقیقی از نرخ 

واقعی داشته باشــیم به نحوی که این قیمت 
ضابطه مند بوده و مبنای اقتصادی داشــته 
باشــد.معاون اول رئیس جمهــور از کاهش 
نقش دلار در اقتصاد کشــور بــه عنوان یک 
ضرورت مهم یاد کرد و اظهار داشــت: باید با 
اتخاذ تدابیر و راهکارهای مؤثر، چسبندگی 
اقتصاد کشــور بــه دلار را کاهــش دهیم و 
با ایجاد مشــوق ها و امکاناتی برای فعالان اقتصادی و 
واردکنندگان، شرایطی فراهم شود تا مبادلات تجاری 

خود را با ارزهای دیگر غیر از دلار انجام دهند.
در این جلســه رئیس کل بانک مرکزی نیز گزارشــی 
از سیاســت های ارزی در دســت اقدام خود ارائه کرد 
و گفت: نرخ های اعلامی توســط برخی ســامانه ها و 

ســایت ها نرخ های تحریفی و نادرست هستند و بانک 
مرکزی به عنــوان بزرگتریــن فعال بازار ارز کشــور 
در تلاش اســت تا مقرراتی صحیح و علمــی را در بازار 
ارز تنظیم کند؛ بــه گونه ای که نــرخ ارز برای فعالان 

اقتصادی پیش بینی پذیر باشد.
فعالان اقتصادی حاضر در جلســه نیز هر کدام به بیان 
دیدگاه ها و نظرات خود در خصوص نرخ ارز و مســائل 
اقتصادی کشــور پرداخته و مهمتریــن دغدغه های 
خود را مطرح کردند کــه تصمیمات واقع بینانه، پرهیز 
از قیمت گذاری دســتوری، عدم موازی کاری و صدور 
بخشــنامه های متعدد، منطقی شدن ســود بانکی و 
جلســات مســتمر برای تعامل با دولت بخشی از این 

دغدغه ها بود.  

معاون

زهرا علیدادی  ســخنگوی کمیســیون 
فرهنگی مجلس راهکارهایی را برای تحقق 
شعار ســال ارائه داد و بر ضرورت جلوگیری 
از ارائه ارز در بازارهای غیررســمی و حفظ 
ارزش پول ملی تاکید کرد.احمد راســتینه 
درباره راهکارهای تحقق شــعار سال مبنی 
بر مهار تورم و رشــد تولید، اظهار داشــت: 
برای مهار تورم ضرورت داشــتن یک بسته 
اقتصــادی و فرهنگی شــفاف بــا تعریف 

مسئولیت هر دستگاهی اهمیت دارد.

ضرورت حفظ قدرت خرید مردم
 و ارزش پول ملی

وی بیان کــرد: دولت باید به ســرعت یک 
بسته شــفاف و روشــن در ابعاد مختلف از 
جمله ضرورت حفظ قــدرت خرید مردم، 
لزوم حفظ ارزش پول ملی، ضرورت تمرکز 
بر رشــد تولید، ضرورت اتخاذ یک سیاست 
روشــن درباره کنترل قیمت ارز و داشــتن 
یک بســته سیاستی رســانه ای و فرهنگی 
برای هدایت و به خدمــت گرفتن ظرفیت 
مردم و نخبگان برای نقش آفرینی در ابعاد 

رسانه ای و فرهنگی ارائه دهد.
ســخنگوی کمیســیون فرهنگی مجلس 
شــورای اســلامی تصریح کــرد: یکی از 
مهمترین اقداماتی که باید انجام شــود آن 
اســت که دولت باید دقیقاً نقش هر مؤلفه 
را در ایجاد تورم و رکود اقتصادی به صورت 

شفاف مشخص و آن موارد را برطرف کند.

تأثیر قیمت ارز بر تمام زنجیره تولید
نماینده مردم شــهرکرد در مجلس شورای 

اســلامی ادامه داد: یکی از مؤلفه های مهم 
در تورم تمــام زنجیره تولید آن اســت که 
متأســفانه دلار بــه عنوان مبنــای قیمت 
گذاری خوراک صنایع بالادستی و یک اصل 
پذیرفته شده مورد توجه قرار می گیرد و هر 
تکانه قیمتی در بحث ارز، بــر تمام زنجیره 
تولید با شــدت زیادی اثر می گذارد و تورم 
را تا پایین تریــن زنجیره تولید کــه باید به 
دســت مصرف کنندگان برســد، افزایش 
می دهد و افزایش قیمت و بــی ثباتی آن را 

به پایین ترین زنجیره تولید انتقال می دهد.
راســتینه تاکید کرد: دولت باید یک بسته 
سیاستی دقیق برای قیمت گذاری خوراک 
صنایع بالادســتی در نظر گیرد چرا که این 
موضوع نقشی مســتقیم در قیمت گذاری 
تمام مراحل زنجیــره تولید دارد. همچنین 
در تمام کشــورهای توســعه یافتــه دنیا 
ضــرورت تمرکز بر داد و ســتد بــر مبنای 
ارزش پول ملــی مورد توجه اســت، اما در 
کشورهای در حال توســعه از جمله کشور 
ما متأســفانه مبنای حفظ ارزش پول ملی 
در مبانی اقتصاد کشــور مــورد بی توجهی 
قرار می گیرد. حفظ ارزش پول ملی یکی از 

مؤلفه های مهم در مهار تورم است.

قیمت کالاهای اساسی باید ثابت بماند
وی افزود: نکته بعدی ضرورت تمرکز برای 
حفظ قدرت خرید مردم است؛ باید حداقل 
کالاهای مورد نیاز مردم که با زندگی روزمره 
آنان ارتباط مستقیم دارد، از ثبات برخوردار 
باشــد. برای حفظ قیمت کالاهای اساسی 
لازم اســت که قیمت گذاری ایــن کالاها 

مشخص و از سوی دولت انجام شود و دولت 
باید ما به التفــاوت آن را به صــورت یارانه 

پرداخت کند.
ســخنگوی کمیســیون فرهنگی مجلس 
شورای اســلامی متذکر شــد: باید قیمت 
کالاهای اساسی در یک بازه زمانی یک ساله 
به صورت دقیق مشخص شود و حفظ قیمت 
کالاهای اساســی باید در دستور کار دولت 
باشد که این اقدام نقش مهمی در مهار تورم 

می تواند داشته باشد.
وی ادامــه داد: کالاهــا و محصولاتی مانند 
لوازم خانگــی که مردم بــرای اداره زندگی 
خود به آن نیاز دارند، بایــد از لحاظ قیمتی 
کنترل شود. متأسفانه عدم کنترل ورودی 
صنایع بالادستی اثرات خود را تا پایین ترین 
زنجیره تولید گذاشــته اســت. برای مثال 
لوازم خانگــی در ابتدای ســال یک قیمت 
دارد و در اواسط ســال و پایان سال قیمت 
دیگری دارد و از ابتدا تا انتهای سال افزایش 
سرســام آوری پیدا می کنــد. دولت مکلف 
است نسبت به تحقق شعار ســال و قیمت 
گــذاری و نظارت بــر قیمت ها بــه صورت 

جدی اقدام کند.

از ظرفیت اصناف برای کنترل بازار 
استفاده شود

راســتینه تاکید کرد: یکی از وظایف جدی 
دولت آن اســت که باید یک رصد هوشمند 
بر اساس سامانه های الکترونیکی در کنترل 
قیمت ها داشته باشــد و باید با نظارت های 
میدانی کنترل قیمت ها در دستور کار قرار 
گیرد. متأســفانه دولت ها کمتر از ظرفیت 

اصناف برای کنترل بازار استفاده می کنند 
که امســال با توجه به شعار ســال اصناف 
می توانند نقش مهمی را در کمک به دولت 

برای کنترل بازار به صورت جدی ایفا کنند.
نماینده مردم شــهرکرد در مجلس شورای 
اســلامی درباره برنامه های مجلس جهت 
تحقق شــعار ســال، گفت: مجلس باید در 
روزهای آغازین کار خود در ســال جدید به 
صورت جدی جلســات هماهنگی و تعامل 
خود با دولــت را برای دریافــت یک برنامه 
روشن و یک بسته سیاست اقتصادی شفاف 

جهت مهار تورم برگزار کند.
راستینه ادامه داد: همچنین کمیسیون های 
تخصصی مجلــس باید برنامــه تخصصی 
دولت برای تحقق شــعار ســال را دریافت 
کنند و بر اجــرای برنامه ها به صورت جدی 
نظارت کنند. یکــی از موضوعات مهم عدم 
اجــرای قانون توســط دولــت در برخی از 
بخش هاســت که این اقدام ســبب تورم و 

گرانی می شود.
وی اظهار داشــت: برای مثال، مجلس سال 
گذشــته مصوب کرده بود که دولت باید با 
صــدور کارت الکترونیک مصــرف خانوار، 

کالاهای اساسی را با قیمت شهریور ۱۴۰۰ 
به مردم ارائه دهد اما عملًا دولت این بخش 
از قانون را اجرا نکرد و امسال هم مجلس به 
دولت مجوز داد که در کنــار پرداخت یارانه 
نقدی، از کارت الکترونیــک مصرف خانوار 
هم اســتفاده کند که این اقدام می تواند هم 
منجر به مهار تــورم در خرید تضمینی کالا 
شود و هم باعث می شود توزیع کالا با قیمت 

مشخص به دست مصرف کنندگان برسد.
عضو هیأت رئیســه کمیســیون فرهنگی 
مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: مجلس 
باید سیاست های نظارتی خود را مورد توجه 
قرار دهــد و از این ظرفیت بــرای نظارت بر 
بخش های مختلف و دســتگاه های مختلف 
دولتــی بهره مند شــود. با توجه به شــعار 
سال ضرورت دارد مجلس در حوزه نظارت 
بر حقوق گمرکــی و واردات و صــادرات و 
ارائه ارز حاصل از صادرات به بــازار مبادله 
ارز نظارت جدی تری داشــته باشد تا تمام 
تأمین کنندگان ارز مکلف باشــند کلیه ارز 
تأمین شــده را به بازار ارائه دهنــد و از ارائه 
ارز در بازارهای غیررسمی به صورت جدی 

جلوگیری شود.
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خریدار  رئیس جمهــور گفت: آنچه مردم 
را شاد می کند حل مســائل آنهاست، همه 
موظفیم برای تحقق فرامین راهبردی رهبر 
معظم انقــلاب، با پرهیز حاشیه ســازی ها، 
برای بهبود معیشــت و رونق کســب و کار 

مردم تلاش کنیم.
ســید ابراهیم رئیســی در دیدار رمضانی و 
نخستین نشست مشــترک دولت و مجلس 
در ســال ۱۴۰۲ کــه عصر چهارشــنبه در 
سالن اجلاس سران برگزار شد، با قدردانی 
از زحمات نمایندگان مجلس در بررســی 
و تصویب لایحه بودجــه ۱۴۰۲، تحقق ۹۷ 
درصدی درآمدها در بودجه سال گذشته، به 
نتیجه رسیدن اقداماتی مثل تعرفه گذاری 
خدمات پرســتاری، رتبه بنــدی معلمان و 
همسان سازی حقوق بازنشستگان، آن هم 
بعد از ســال ها معطلی و در شرایط تشدید 
تحریم ها را از موفقیت های به دست آمده در 

سال گذشته دانست.
رئیس جمهور همچنین با بیان اینکه طبق 
گزارش ســازمان برنامــه و بودجه مغایرت 
منابع و مصارف در بودجه سال های گذشته 
دغدغه آفرین بوده اســت، افزود: در بودجه 
ســال جاری مغایرتی در ایــن زمینه وجود 
ندارد؛ امــا در عین حال با توجــه به برخی 
تغییرات در لایحه ارائه شده از سوی دولت، 
به زودی لایحه ای برای اصلاح این موارد به 

مجلس ارائه می شود.
رئیســی با اشــاره به افزایــش درآمدها و 
تلاش های صورت گرفته برای رشــد تولید 
در ســال گذشته اظهار داشــت: با اقدامات 
دولت، ۲ میلیون مودی مالیاتی به جمعیت 
مودیان اضافه شــده و در واقع فرار مالیاتی 

کاهش یافته است.
رئیس جمهور به اجــرای برخی طرح های 
عمرانی و زیربنایی در تعدادی از اســتان ها 
در سال گذشته اشاره و تصریح کرد: در کنار 
اجــرای طرح هایی چون آبرســانی، ۶ هزار 
مگاوات برق به ظرفیت شــبکه سراســری 
متصل و افزوده شد و ۷ هزار و ۷۰۰ مگاوات 
نیز تا پیش از تابســتان وارد مدار سراسری 
می شــود که می تواند کمک مؤثری به رفع 

مشکل ناترازی برق کند.

رئیســی در بخــش دیگری از ســخنانش 
با تاکیــد بر ضــرورت تلاش همــه ارکان 
حاکمیت بــرای افزایش بهره وری، رشــد 
اقتصادی را در گرو افزایش ســرمایه گذاری 
و بهره وری دانســت و خاطرنشــان کرد که 
سال گذشته تیمی را مأمور بررسی وضعیت 
بهره وری در دستگاه های اجرایی کرده است 
تا مشخص شود کارکرد دســتگاه ها تا چه 
اندازه با اعتبــارات، ظرفیت ها و وظایف آنها 

انطباق دارد.
رئیس جمهور با اشاره به تأکید مقام معظم 
رهبری برای تســهیل مشــارکت مردم در 
امور اقتصادی، بر همفکری دولت و مجلس 
برای طراحی ســاز و کار ارتقای مشــارکت 
مردم در عرصه هــای اجتماعی و فرهنگی و 

به ویژه اقتصادی تاکید کرد.
رئیسی با دعوت از مجلس برای همکاری با 
دولت در بررسی و تدوین راهکارهای تحقق 
شعار ســال، ناترازی در نظام پولی و بانکی و 
نظام ارزی و همچنیــن ناترازی در بودجه و 
صندوق های بازنشســتگی را از مشکلات و 
چالش های حوزه اقتصادی دانست و تأکید 
کرد: مجلس و دولت می توانند با همکاری و 

همدلی و توجه به ظرفیت های کشــور این 
ناترازی ها را کــه موجب نگرانی اســت، از 
طریق ریل گذاری درســت در برنامه هفتم 

توسعه برطرف کنند.
رئیســی همچنیــن در بخش دیگــری از 
ســخنانش لزوم کنترل و تنظیم بــازار را 
مورد تأکید قرار داد و اظهار داشــت: دولت 
موافقت خود با تشــکیل وزارت بازرگانی را 
به مجلس اعلام کــرد، اما برخی نمایندگان 
در کمیســیون های تخصصی با این موضوع 
مخالفت کرده و خواســتار تشکیل سازمان 

بازرگانی شدند.
رئیس جمهــور افــزود: دولت بــه منظور 
همراهی با مجلس، با اصلاح نظر خود لایحه 
جدیدی به مجلس فرســتاد که امیدواریم 
این موضوع به زودی در دستور کار مجلس 

قرار گرفته و تعیین تکلیف شود.
آیــت الله رئیســی در بخــش دیگــری از 
سخنانش مبارزه با فساد را شرط موفقیت در 
دستیابی به رشد اقتصادی دانست و گفت: 
مجلس می توانــد دولت را در شناســایی و 
رفع گلوگاه ها و اصلاح ساختارهای فسادزا 
کمک کند تا مردم مطمئن شوند که علاوه 

بر شناسایی فســاد و برخوردهای مصداقی 
با مفســدان، بسترهای فســاد هم برچیده 
می شود.رئیســی نماینــدگان مجلــس را 
بهترین مشــاورین دولت در اداره کشور در 
حوزه های مختلف دانســت و تصریح کرد: 
مردم از اختلاف و بگو مگو و حاشیه ســازی 
به شدت خسته شده اند، امروز وظیفه دولت 
و مجلس این اســت که با حل مسائل مردم 
و فراهم کردن زمینه آسایش و نشاط آنان، 
موجبات افزایش سرمایه اجتماعی را فراهم 

کنند.
رئیس جمهور افزایش مشارکت اجتماعی 
مردم را از لوازم حضور گسترده و حداکثری 
آحــاد ملــت در تمــام عرصه هــا از جمله 
انتخابات دانســت و افزود: حــال که مردم 
در جنــگ ترکیبی اخیر دشــمن با حضور 
با بصیرت خود در صحنه، دشــمن را ناکام 
گذاشــتند، مســئولان نیز باید با خدمت 
بیشــتر به مردم برای حل مشــکلات آنها 

تلاش کنند.
آیت الله رئیسی با اشــاره به جایگاه نظارتی 
مجلس گفت: اینکه نمایندگان در پیگیری 
کار مردم احســاس مســئولیت می کنند، 

ارزشمند است، اما نظارت نباید شجاعت را 
از مدیر اجرایی سلب کند.

رئیســی با تاکید بر رویکرد قانونمداری در 
دولت ســیزدهم در عین حال متذکر شــد 
که در تصویــب طرح ها و لوایح باید بســیار 
دقیق و کارشناسی شــده تصمیم گرفت تا 
قانون خوب، جامع و متقن تنظیم شــود که 

حداکثر قابلیت اجرا را داشته باشد.
پیــش از ســخنان رئیس جمهور، ســید 
محمد حســینی معاون رئیس جمهور در 
امور مجلس به ارائه گزارشــی درباره تعامل 
و روابط مجلس و دولت پرداخت و با اشــاره 
به دیدارهای نمایندگان با آیت الله رئیســی 
و معاون اول رئیس جمهور در سال گذشته، 
گفت: در طول دوره فعالیت دولت مردمی، 
تاکنون ۳۱ جلسه مجمع استانی و جلسات 
کمیســیون های تخصصی مشترک برگزار 

شده است.
حســینی افــزود: ۹ هــزار ملاقــات بین 
نماینــدگان و وزرای دولــت مردمی انجام 
شــده و ۵۴ لایحه نیــز از ســوی دولت به 
مجلس رفته کــه ۱۰ مورد آنها بــه قانون 
تبدیل شــده و ۲ مورد آنها نیز در انتظار نظر 

شورای نگهبان است.
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای 
اسلامی نیز در این نشست با ابراز خرسندی 
از همــکاری و همدلی دولــت و مجلس بر 
تقویت همکاری ها در جهت حل مشکلات 

مردم و تحقق شعار سال تأکید کرد.
وی همکاری دولت و مجلــس برای اجرای 
قانون برنامه هفتم توســعه به عنوان نقشه 
راه کشــور در ۵ ســال آینده را مورد تأکید 
قرار داد و خاطرنشــان کرد: اجرای درست 
سیاســت های برنامه توسعه می تواند محور 

همه تحولات باشد.
قالیبــاف مردمی ســازی امور بــه ویژه در 
حوزه اقتصــاد را مطالبه رهبر معظم انقلاب 
از قوای سه گانه دانســت و با اشاره به نقش 
مردم در رشــد تولید گفت: لازمه مشارکت 
مردم در امور اعتماد اســت که اگر احساس 
کنند در نظام حکمرانی اثرگذارند، پای کار 
می آیند و قوی شدن کشــور در گرو حضور 

آنها در همه عرصه هاست.
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رییس اتاق مشترک ایران و چین خبر داد
وابط و رفع موانع عزم ایران و چین برای توسعه ر

 رییس اتــاق بازرگانی مشــترک ایران و چیــن از راه انــدازی پارک 
لجستیکی در سرخس برای توسعه کریدور شــرقی - غربی خبر داد و 
گفت: ایران و چین توافقات بســیاری را مبنی بر توسعه روابط به امضا 
رســاندند که با توجه به عزم دولت ها برای رفع موانــع روزهای بهتری 

برای توسعه تجارت و اقتصاد دو کشور پیش رو خواهیم داشت.
 همان طــور که گفته شــد تجــارت ایران و چیــن به عنــوان یکی از 
قدیمی ترین روابط جهــان با وجود تمــام فراز و نشــیب های فراوان 
هیچ گاه به قطعی یا فراموشی نرسیده است و در سال های اخیر با وجود 
تحریم های ظالمانه آمریکا، این کشور ایران را تنها نگذاشت و مبادلات 

خود را در زمینه های مختلف ادامه داد.
در سالی که گذشــت، بار دیگر فراز و نشیب های بســیاری برای روابط 
اقتصادی ایران و چین رخ داد که برخی از کشــورهای دیگر، در تلاش 
بودند تا خدشه ای بر توسعه ارتباطات دو کشور ایجاد کنند اما نتیجه ای 

دیگر حاصل شد.
سفر رییس جمهور کشــورمان به چین گامی بلند برای تاکید بر روابط 
همیشــه حســنه دو کشــور بود که بار دیگر آماده رقم زدن اتفاقی در 
پیشــینه ایران و چین شــود که روابط ایران و چین را را در گفت وگو با 
»مجیدرضا حریــری« رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایــران و چین 
بررسی کردیم. بخش نخست این گفت وگو روز گذشته )اینجا( منتشر 

شد و در ادامه بخش دوم و پایانی را مشاهده می کنید.
مجیدرضا حریری اظهار داشــت: در حوزه محصولات کشاورزی پس 
از مذاکرات فراوان، شناســنامه تولیــد و توزیع تعریف و مقرر شــد تا 
تولیدکنندگان بر اساس اســتانداردهای تعیین شده محصولات خود 
را برای صادرات آماده کنند به عنوان مثال زعفــران در چین به عنوان 
دارو مصرف می شود که مقررات بهداشتی سختگیرانه ای را نیز برای آن 
در نظر دارد، اما با انتقال این محصول به بخش مواد غذایی توانســتیم 
تسهیل گیری بیشــتری در این بخش برای صادرات مستقیم زعفران 

ایجاد کنیم.
وی تصریح کرد: مرکبات، عسل و لبنیات که شامل محصولات پیشرفته 
لبنی که گران تر و ارزشــمندتر نیز اســت، نیز مورد مذاکره قرار گرفت 
در نهایــت منجر بــه توافقاتی خوبی شــد، موانع آن کاهــش یافت و 

استانداردها مورد توافق قرار گرفت.
رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و چین افزود: انتقال تکنولوژی در 
زمینه ژنتیک و استفاده از همکاری چین برای کشت گلخانه ای مواردی 
اســت که در زمینه کشــاورزی مورد توافق برای واردات به ایران قرار 
گرفته که می توانیم از ایــن اطلاعات برای بهبــود و افزایش تولیدات 
بهره مند شویم تا محصولات با کیفیت تری را برای صادرات تولید کنیم.

افتتاح چهار دفتر نمایندگی ایران در چین تا پایان بهار
حریری با بیان اینکه اجرایی شدن توافقات به همت و عزم جدی فعالان 
اقتصادی مربوط می شود، خاطرنشــان کرد: از اواخر بهار امسال افتتاح 
چهار دفتر نمایندگی ایران در چین برنامه ریزی شــده است تا بتوانیم 
در بازارهای هدف در کشــور چیــن برگزاری نمایشــگاه برای معرفی 
و عرضه محصولات را در دســتور کار قرار دهیم تــا در حوزه هایی که 
فعالان بخش خصوصی مایل باشند، حضور پیدا کنند، زیرا از موضوع از 

زیرساخت هایی است که موجب توسعه صادرات خواهد شد.
وی با بیان اینکه در زمینه خطوط هوایی مشــکلی بــرای تردد وجود 
ندارد، اظهار داشــت: پیش از کرونا با احتســاب چهار شــرکت هوایی 
چینی، حدود ۲۲ پرواز در هفتــه به این مقصد انجام می شــد که آمار 
مناســبی اســت، با کاهش موارد قرنطینه ای در این کشــور بار دیگر 

پروازها در حال افزایش و به ۱۰ پرواز در هفته رسیده است.
رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و چین با تاکید بر اینکه کالاهای 
صادراتی از ایران به صورت هوایی به چین ارســال نمی شــود و فقط از 
زیرساخت های دریایی و زمینی استفاده می شود، گفت: در استفاده از 
مسیر دریایی تحریم هستیم اما مذاکرات خوبی برای راه های جایگزین 

و فرعی مطرح شده که نتایج خوبی را نیز در بر خواهد داشت.
حریری با بیــان اینکه کالا بــا در نظر گرفتن شــرایط گمرکی ۴۵ روز 
برای رســیدن به چین زمان نیاز دارد، اما این زمان با قطار طی ۱۴ روز 
انجام می شــود، تصریح کرد: مطابق مذاکرات انجام شده، قطار باری به 
هفته ای سه قطار خواهد رســید تا محموله ها بر اساس برنامه به مقصد 

برسد.

وی تاکید کرد: باید از موقعیت فراهم شــده بیشــترین بهره برداری را 
داشته باشــیم؛ از نظر برنامه ریزی برای شــروع فعالیت های مشترک 
آماده هســتیم و در صورتی که مانعی برای اجرا وجود نداشــته باشد، 
به زودی منافــع دو طرفه حاصل خواهد شــد.رییس اتــاق بازرگانی 
مشترک ایران و چین خاطرنشان کرد: اگر در زمان اجرا مشکلی وجود 
داشته باشد درصدد رفع آن بر خواهیم آمد البته نکته مورد اهمیت عزم 
دو کشور برای رفع موانع است که بر آن توافق شده و امیدواریم بتوانیم 

روزهای بهتری در روابط دو کشور داشته باشیم.

احیای جاده ابریشم
حریری با اشاره به پروژه موســوم به احیای جاده ابریشم، اظهار داشت: 
این طرح برای اتصال شــرق به غرب در میان چهار مسیر است که یکی 
از آنها از مســیر ایران می گذرد که امیدواریم بتوانیم با کمک وزارت راه 

شهرسازی کریدور شرقی - غربی را راه اندازی کنیم.
وی با بیان اشاره به اســتقرار کارشناسان چینی در سرخس برای ایجاد 
پارک لجستیکی، اظهار داشــت: این پارک تا اردیبهشت ماه به مرحله 
اجرایی خواهد رســید که ظرفیت کانتینری چندین برابری و مناسبی 
برای ورود کالا از ترکمنســتان و آســیای میانه از مســیر ســرخس و 

خروجی محموله از شمال غربی ایجاد می کند.
رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و چین گفت: این پروژه با همکاری 
شــرکت چینی و آســتان قدس رضوی عملیات راه اندازی خود را آغاز 

کرده است و تا ماه آینده افتتاح رسمی آن انجام می شود.
بر اســاس اعلام گمرک چین، مبادلات تجاری این کشــور با ایران در 
ســال ۲۰۲۱ بالغ بر ۱۴ میلیارد و ۷۶۰ میلیون دلار بود که با رشد هفت 

درصدی در سال ۲۰۲۲ به ۱۵ میلیارد و ۷۹۵ میلیون دلار رسید.
صادرات چین به ایران در ماه های ژانویه تا دســامبر ۲۰۲۲ رشــد ۱۴ 
درصدی داشــته و به ۹ میلیارد و ۴۴۰ میلیون دلار رســید اما واردات 
چین از ایران در ســال ۲۰۲۲ بــا کاهش ۲ درصدی مواجه شــد و از ۶ 
میلیارد و ۵۰۲ میلیون دلار در سال ۲۰۲۱ به ۶ میلیارد و ۳۵۵ میلیون 

دلار در این سال رسید.
طی روزهای پایانی سال توافق ایران و عربســتان با واسطه گری چین 
پس از هفت سال نشان می دهد که این کشور همچنان حامی روزهای 
سخت برای ایران اســت و توافقات انجام شده، مسیری مطمئن را پیش 

روی ایران می گشاید.

بازار

 به دنبــال نامه معــاون اول رئیس جمهــور خطاب به 
شــورای رقابت درباره مصوبه قیمت گــذاری خودرو، 
وزارت صمت برای همکاری با شــورای رقابت در این 

موضوع اعلام آمادگی کرد.
بــه گــزارش وزارت صمت، محمــد مخبــر معاون 
اول رئیس جمهــور در ایــن نامه قیمت هــای پایه ای 
)کارخانه ای( ارائه شده در جلسه اخیر شورای رقابت را 

افزایشی غیرمتعارف دانسته که آثار تورمی دارد.
در نامه معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اینکه اصلاح 

یک باره قیمت ها در شــرایط فعلی مناسب 
نیســت، از شــورای رقابت خواسته شــده 
تــا در تعامــل بــا وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت به فوریت نســبت بــه تجدیدنظر در 

قیمت گذاری مذکور اقدام گردد.
در همین راستا، وزارت صمت فورا مذاکرات 
با اعضای محترم شورای رقابت در این زمینه 

را آغاز کرده تا تصمیمی درباره خودرو اتخاذ شــود که 
صرفــه و صــلاح مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان 

دیده شود.با توجه به نامه معاون اول محترم 
رئیس جمهــور، وزارت صمت آماده اســت 
در اســرع وقت با برگزاری جلسات فوری با 
شــورای رقابت، بر مبنای صیانت توأمان از 
حقوق تولیدکننــدگان و مصرف کنندگان 
خودرو و با لحاظ پرهیــز از اتخاذ تصمیمات 
تــورم زا، فرآینــد قیمت گذاری خــودرو به 
گونه ای تعیین شود که هم فاقد اثرگذاری نامطلوب بر 
بازار باشد؛ هم تقاضاهای سوداگرانه در بازار را کاهش 

دهد و به افزایش تولید و عرضه خودرو نیز منتهی شود 
تا صرفه و صــلاح مصرف کنندگان واقعــی خودرو نیز 

لحاظ شود.
طبیعی اســت افزایش تولید خــودرو موجب کاهش 
تقاضای کاذب و کنترل قیمت هــا در بازار آزاد خواهد 
شد. با این حال بار دیگر تاکید می گردد که حذف کامل 
تقاضاهای سوداگرانه در بازار خودرو، نیازمند تصویب 
مالیات بر عایدی سرمایه همراه با ابزارهای قانونی لازم 

در مجلس است.

رئیس ســازمان هواپیمایی کشــوری گفت: پیش از 
نوروز، تعداد قابل توجهــی از هواپیمایی که زمین گیر 
شــده  بودند از شــرکت های مختلف به ناوگان هوایی 
برگشــتند و اکنــون نــاوگان هوایی بــه ۱۷۸ فروند 

عملیاتی رسیده است.
محمــد محمدی بخش در گفت وگو با ایســنا درباره 

ناوگان هوایی فعال نــوروزی توضیح داد: تعداد قابل 
توجهی از نــاوگان هوایــی مســئولیت حمل ونقل 
هوایــی نوروز را بــر عهــده داشــتند؛ دو میلیون و 
۸۰۰ هزار نفر در بــازه زمانی ۲۴ اســفند ۱۴۰۱ تا 
۱۵ فروردین ۱۴۰۲ جابه جا شــدند و ناوگان هوایی 
مســئولیت انجام ۲۳ هزار پرواز داخلی و خارجی را 

بر عهده داشت.
وی ادامه داد: پیش از نوروز، تعــداد زیادی هواپیمایی 
که زمینگیر شــده  بودنــد از شــرکت های مختلف به 
نــاوگان هوایی برگشــتند و تعــداد قابــل توجهی از 
هواپیماها عملیاتی شــده و بــه ۱۷۸ فروند عملیاتی 
رســید که در بازه نوروزی هــم تعداد زیــادی از آنها 

عملیات پروازی را بر عهده داشتند.
معاون وزیر راه و شهرســازی درباره رونــد به چرخه 
پروازی برگشــتن هواپیماهــا توضیــح داد: پیش از 
تعطیلات نوروزی، دوره های چک سنگین هواپیماست 
و بخش فنی ایرلاین ها تلاش کردنــد هواپیماها را به 

نوروزی برسانند و این اتفاق هم افتاد.

و خودر

هواپیما

خریدار  سخنگوی شورای رقابت با تاکید 
بر اینکــه قیمت گذاری بر عهده این شــورا 
نیســت، گفت: شــورای رقابت چارچوب 
قیمت هــا را تعیین کرده اســت که وزارت 
صمت می تواند آن را اعمال نکند؛ اگر دولت 
می خواهد قیمــت خودروها ثابــت بماند 
می تواند یک ردیــف بودجه پیش بینی کند 
که از شــرکت های تولیدکننــده حمایت و 

زیان جبران شود.
 اسماعیل شجاعی، با اشــاره به نامه معاون 
اول رئیس جمهور درمــورد قیمت گذاری 
کارخانه ای خودرو توسط شــورای رقابت 
اظهار کرد: جلسه شورا فردا برگزار می شود 
و بعد از برگزاری جلســه می توان گفت این 
شــورا چه تصمیمی اتخاذ خواهــد کرد. به 
طور کلی از حساســیت آقای مخبر نسبت 
به مهار تورم باید تشــکر کرد اما باید به این 
نکته توجه کرد که  شــورای رقابت یک نهاد 
مستقل است، یعنی یک نهاد دولتی نیست 
که دستور داده شــود کاری را انجام دهد یا 

خیر.
وی ادامه داد: شورا بر اساس قانون چارچوب 
مســتقلی دارد و تصمیماتش  قطعی است. 
البته شــورای رقابت قیمت گذار نیســت و 
فقط چارچوب قیمتی مشــخص می کند. 
قیمت ها نیز از سوی وزارت صمت پیشنهاد 
داده شــده، شــورای رقابت بررسی کرده و 
بــه وزارت صمت ابلاغ کرده اســت. وزارت 
صمت می تواند همان قیمت ها را اجرا کند، 

می تواند تعدیل کند یا بخشــی از آن را اجرا 
کند. اما بیشتر از ســقفی که از سوی شورا 
تعیین شده اســت را نباید اجرا کند. آقای 
مخبر می تواند بــه وزارت صمت اعلام کند 
جدولی که شــورای رقابت اعلام کرده است 

را به شکل دیگری اعمال کند.
سخنگوی شورای رقابت عنوان کرد: باوجود 
تورم موجود، قیمت خودرو متناسب با تورم 
افزایش نداشته است. همین موضوع باعث 

شده عرضه خودرو کاهش پیدا کند و شکاف 
قیمتی بین قیمت تولیدکننده و بازار ناشی 
از این  ثابت نگه داشــتن قیمــت کارخانه 
است. این موضوع باعث شــده است انگیزه 
از تولیدکننده گرفته شــود و کارخانه های 
تولید خودرو به کارخانه های زیانده تبدیل 
شــوند. ادامه این شــرایط باعث می شــود 
تولید کاهش و در نتیجه عرضه کاهش پیدا 
کند، در نتیجه شــکاف قیمتی و تورم های 

گســترده تری پیش رو خواهیم داشــت. 
چراکه راه حل مهار تورم افزایش تولید است 
و باید سیاستی اتخاذ شــود که بتوان رونق 

تولید را پشتیبانی کرد.
شــجاعی در ادامه با اشــاره به عرضه سهام 
خودروســازها در بازار سرمایه، گفت: مردم 
سهامدار شــرکت ها هســتند و با زیان ده 
کردن شرکت ها ممکن است از بازار بورس 
مهاجرت کنند و پولی کــه از بورس خارج 

می شود و به بازار سکه و طلا برود که همین 
موضوع قطعا تــورم را افزایش می دهد. باید 
تورم را مهار کرد اما راه حل مهار تورم زیانده 

کردن شرکت های تولیدی نیست.
وی این پیشنهاد را مطرح کرد که اگر دولت 
می خواهد قیمــت  خودروها ثابــت بماند، 
یک ردیف بودجــه پیش بینی کنــد که از 
شــرکت های تولیدکننده حمایت شــده و 

زیان جبران شود.
سخنگوی شــورای رقابت به این سوال که 
پیشنهاد شــده اســت قیمت کارخانه ای 
خودروها چنــد درصد افزایــش پیدا کند، 
پاســخ داد: شــورا قیمت گذار نیست. شورا 
قیمت ها را مصوب کــرده و قیمت گذاری بر 
عهده وزارت صمت اســت. قیمت ها باید از 

سوی وزارت صمت اعلام شود.
شجاعی همچنین در پاسخ به این سوال که 
آیا قیمت ها به وزارت صمت ابلاغ شده است 
یا خیر نیز گفت: روز چهارشنبه قیمت ها به 
وزارت صمت ابلاغ شد. اســناد موجود هم 

این موضوع را تایید می کنند.
بر اســاس ایــن گــزارش، در جلســه روز 
سه شنبه شورای رقابت، قیمت کارخانه ای 
خودروهــا تعیین و بــه وزارت صمت ابلاغ 
شــد.   پس از آن و در روز پنجشنبه معاون 
اول رئیس جمهــور در نامــه ای خطاب به 
رییس شــورا و مرکز ملی رقابت خواســتار 
تجدیدنظــر در قیمت گذاری خــودرو در 

شرایط فعلی شد.

و اعلام شد؛ وزارت صمت آماده همکاری با شورای رقابت است به دنبال نامه معاون اول رئیس جمهور درباره قیمت گذاری خودر

ح کرد؛ آخرین آمار هواپیماهای فعال کشور رییس سازمان هواپیمایی مطر

اختصاص سهام عدالت به جاماندگان چه شد؟
خریدار  در روزهای پایانی سال گذشته و 
همچنین روزهای ابتدایی سال جاری اخبار 
ضدونقیضی درمورد تخصیص سهام عدالت 
به جاماندگان منتشر شــد که ابهامات این 

ماجرا را بیشتر کرد.
 با آزادسازی ســهام عدالت در اردیبهشت 
ســال ۱۳۹۹ و قیمت قابل توجه این سهام 
متاثر از وضعیت بازار ســرمایه در آن روزها، 
بحث مشــمول بودن یا نبودن سهام عدالت 
داغ شــد. درحالی کــه طبق آمــار حدود 
۴۹ میلیــون نفر مشــمول ســهام عدالت 
هســتند، همواره صدای اعتــراض عده ای 
به گوش می رســید که چرا بــا وجود اینکه 
جزو دهک های کم درآمد جامعه هســتند، 

مشمول این سهام نمی شوند.

ماجرای 20 میلیون جامانده سهام 
عدالت چه بود؟

در هر حال دولت دوازدهــم درحالی به کار 
خود پایان داد که اعلام شد پرونده ثبت نام 
سهام عدالت بسته شده است و امکان اینکه 
مشمول جدیدی پذیرفته شود وجود ندارد. 
با این حال برخــی نماینده هــای مجلس 
همچنان قــول تخصیص ســهام عدالت به 
جاماندگان را می دادند و آمارهای مختلفی 
نیز از جاماندگان ارائه می شد و در نهایت نیز 
زمزمه های یک جامعــه آماری ۲۰ میلیون 

نفری نیز به گوش رسید.
در این راستا اعلام شــد که سال ها قبل که 
فرایند ثبت نام سهام عدالت صورت گرفت، 
عده ای بودند که ســهام عدالت برایشــان 
صادر شده بود اما دســتگاه مرتبطه دعوت 
نامه را به موقع به دســت این افراد نرساند. 
به گفته علی اکبر حیدری، سخنگوی کانون 
شرکت های ســرمایه گذاری استانی سهام 
عدالت، جمعیت افــرادی که کارت دریافت 
کرده اند بین یک میلیــون و ۸۰۰ هزار تا دو 
میلیون نفر است و مجموع افرادی که کارت 
و دعوت نامه دریافت کرده انــد اما مراحل 
قانونی را طــی نکرده اند نیــز نزدیک به دو 

میلیون نفر اســت. بنابراین تعــداد افرادی 
که دعوت نامه به دستشــان رسیده است و 
افرادی که دعوت نامه برایشــان صادر شده 
اســت اما به دستشان نرســیده است چهار 

میلیون نفر است.
حیــدری همچنیــن درمورد گــروه دوم 
جاماندگان توضیــح داده بــود: گروه دوم 
افرادی هســتند که توســط وزارت تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی دولت قبــل به عنوان 
شش دهک پایین درامدی جامعه شناخته 
شــدند و ســهام عدالت دریافت نکرده اند. 
در بین ایــن افــراد مشــمولین نهادهای 
حمایتی شــامل کمیته امداد و بهزیستی، 
روستانشــینان، کارگران شاغل در کارخانه 
ها، کارگران تحت پوشش تامین اجتماعی، 
کارگران فصلی و ساختمانی و... قرار دارند. 
تعداد گروه دوم نزدیک بــه ۱۶ میلیون نفر 
اســت. بنابراین با توجه به اینکه ۱۶ میلیون 
نفر به اذعان دستگاه های دولتی جزو شش 
دهک پایینی جامعه بودند اما سهام عدالت 
دریافت نکردند و چهــار میلیون نفر هم در 
مراحل شناســایی قرار داشــتند اما سهام 
عدالت دریافت نکردند، مجموع جاماندگان 
ســهام عدالت بلکه مســتحق دریافت این 

سهام هستند ۲۰ میلیون نفر می شود.

راهکار مجلس برای تعیین تکلیف 
جاماندگان

در نهایــت نماینــدگان مجلس شــورای 
اسلامی در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۱، در 
مصوبــه ای راهکاری بــرای تعیین تکلیف 
جاماندگان ســهام عدالت در ســال ۱۴۰۱ 
مشخص کردند.  طبق مصوبه مجلس، دولت 
موظف شد از محل باقی مانده سهام متعلق 
به دولت یا شرکت های دولتی در بنگاه های 
قابل واگذاری در هر بازار موضوع گروه های 
)۱( و )۲( ماده )۲( قانون اجرای سیاســت 
های کلی اصل چهل و چهــارم )۴۴( قانون 
اساســی جمهوری اســلامی ایران مصوب 
۲۵ خردادماه ۱۳۸۷ و اصلاحات و الحاقات 

بعدی آن، نســبت به واگذاری سهام عدالت 
به مددجویان جامانده تحت پوشش کمیته 
امداد امام خمینی )ره( مددجویان سازمان 
بهزیستی کشور و تمامی افرادی که از سهام 

عدالت برخوردار نشده اند اقدام کند.  
پس از آن محمدرضــا پورابراهیمی، رییس 
کمیســیون اقتصادی مجلس اعلام کرد که 
برآورد این اســت حدود ۲۰ میلیون نفر در 
کشور سهام عدالت ندارند که در کمیسیون 
اقتصــادی طرح را تصویــب کردیم بنده به 
رییس جمهــور نامــه دادم و توافقات اولیه 
انجام و در بودجه امسال تصویب شد و دولت 
کلیات آن را پذیرفته و براین اساس کسانی 
که مشــمول باشند، در ســال جاری سهام 

عدالت دریافت می کنند.

سه میلیون و ۵00 هزار نفر جامانده 
شناسایی شدند

در نهایــت خردادماه ســال گذشــته بود 
که رئیــس ســازمان خصوصی ســازی از 
شناسایی جاماندگان ســهام عدالت تحت 
پوشــش کمیته امداد و بهزیستی خبر داد 
و افزود: حدود ســه میلیون و ۵۰۰ هزار نفر 
به عنوان جامانده ســهام عدالت شناسایی 
شــده اند، این فاراد تحت پوشــش کمیته 
امداد و بهزیســتی و همچنین ســه دهک 
ایثارگران هستند. بر این اساس و در آذرماه 
همان ســال با تصویب نامه هیــات وزیران 
افرادی که به عنوان جامانده ســهام عدالت 

شناسایی شــده اند، میزان ســهامی که به 
این افــراد اختصــاص خواهد یافــت و نام 
شرکت هایی که سهام خود را به جاماندگان 
تخصیص می دهند، مشــخص و قرار شد به 
هر جامانده ۱۰ میلیون تومان سهام عدالت 
تخصیص داده شــود. در ایــن تصویب نامه 
اســامی شــرکت هایی که قرار بود ســهام 
ان ها بــه جاماندگان تخصیص داده شــود 
نیز مشخص شد که شــامل بخشی از سهام 
بانک تجارت، بانک صــادرات، بانک ملت، 
کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران و صنایع 

پتروشیمی خلیج فارس می شد.
اما اواخر دی ماه ســال ۱۴۰۱ بود که رئیس 
سازمان خصوصی سازی به ایسنا اعلام کرد: 
در واگذاری ســهام عدالت بــه جاماندگان 
طور کلی دو ایراد وجود داشــت، نخســت 
آنکه مرجــع تصویــب باید شــورای عالی 
سیاســت اصل ۴۴ باشــد نه هیات وزیران. 
دوم آنکه ســهام باید به صورت غیرمستقیم 
به مشمولان داده شود نه به صورت مستقیم. 
البته به هر دو ایراد پاسخ داده شد و معاونت 
حقوقی درحــال پیگیری اســت، امیدوارم 
مورد قبول هیات تطبیق مجلس قرار بگیرد 
و اجازه دهند در پایان سال واگذاری را انجام 
دهیم.درحالی که ســید احسان خاندوزی، 
وزیر امــور اقتصــاد و دارایــی در نیمه دوم 
اسفند سال گذشــته اعلام کرد که با مصوبه 
شــورای عالی اجرای سیاســت های اصل 
۴۴، هموطنان تحت پوشــش کمیته امداد 
و بهزیســتی که فاقد ســهام عدالت بودند 
)حــدود ۳.۵ میلیون نفــر( در روزهای آتی 
مالک سهام عدالت خواهند شد، در روزهای 
پایانی ســال مذکور شــاهد منتفی شدن 
تخصیص سهام عدالت به جاماندگان بودیم.

قربان زاده دلیل موضوع مذکــور را اینطور 
شــرح داد: امروز هم با واگــذاری هلدینگ 
پتروشــیمی خلیج فارس، فــولاد مبارکه 
اصفهان و ملــی مس ایران بــه جاماندگان 
ســهام عدالت موافقــت نشــد و در نتیجه 
تخصیــص ســهام عدالت بــه جاماندگان 

منتفی شــد. تخصیــص ســهام عدالت به 
جاماندگان تکلیف بودجه سال جاری بود و 
فعلا مشخص نیســت در بودجه سال آینده 
چه تصمیمی در این مورد گرفته شــود. اما 
در ســال جاری به دلیــل  مخالفت معاونت 
حقوقی ریاســت جمهوری با پرتفوی این 
موضوع به نتیجه نرســید.با این حال ششم 
فروردین ماه ســال جاری معاون اول رئیس 
جمهور اختصاص ســهام عدالت به هر یک 
از مشمولان به ارزش حداکثر ۱۰۰ میلیون 
ریال را ابلاغ کرد و اعلام شــد که این سهام 
از محل ســهام دولــت در بانک های ملت، 

تجارت و صادرات اختصاص خواهد یافت.
درحالی که بــه نظر می رســید تخصیص 
ســهام عدالت به جاماندگان قطعی شــده 
است، تنها دو روز بعد از خبر مذکور، رئیس 
سازمان خصوصی ســازی از درخواست لغو 
تصویب نامــه تخصیص ســهام عدالت به 
جاماندگان خبــر داد. قربــان زاده درمورد 
دلیل این درخواست توضیح داد: حدود سه 
میلیون و ۵۰۰ هزار نفر بــه عنوان جامانده 
ســهام عدالت شناسایی شــده اند که این 
موضوع بــه ۳۵ هزار میلیــارد تومان منابع 
نیــاز دارد، درحالی که طبــق تصویب نامه 
هیات وزیران قرار اســت دو درصد ســهام 
بانــک ملت، ســه  درصــد از ســهام بانک 
تجارت و ۲.۷ درصد ســهام بانک صادرات 
مشــمول این واگذاری شــوند و باید گفت 
منابع در نظر گرفته شــده، منابع مورد نیاز 
را پوشــش نمی دهد.با این حال نمایندگان 
مجلس شورای اســلامی در بررسی بودجه 
ســال جاری دولت را موظف کردنــد تا از 
محل تعیین شــده در قانون بودجه ســال 
۱۴۰۲، نســبت به واگذاری ســهام عدالت 
به کلیه جاماندگان مشــمول دریافت این 
سهام اقدام کند. نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی در جلســه علنی در جریان بررسی 
بخش هزینه ای لایحــه بودجه ۱۴۰۲ کل 
کشــور، بند الحاقی ۶ تبصره ۲ این لایحه را 

به شرح زیر تصویب کردند:



 رئیس شورای عالی استان ها:

بودجه شورای عالی استان ها ۱۰۰ درصد افزایش یافت

سرپرست وزارت آموزش و پرورش تاکید کرد

رسیدگی فوری به اعتراضات رتبه بندی معلمان

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 تزریق قطره چکانی در فروردین
ونا متوقف شده است واکسیناسیون کر

روند واکسیناســیون علیه کرونا در کشــور به کُندی پیش می رود و تا 
حدودی متوقف مانده اســت. این موضوع را می توان با مرور آمار وزارت 

بهداشت متوجه شد.
 در حالی که روند ابتلاء به سویه جدید اومیکرون در کشور سیر صعودی 
پیدا کرده و آمار روزانه وزارت بهداشت این موضوع را تأیید می کند؛ اما 
روند واکسیناســیون روند نزولی دارد.بر اساس آمار وزارت بهداشت، تا 
روز چهارشــنبه ۱۶ فروردین ۱۴۰۲، ۱۵۵ میلیون و ۵۰۲ هزار و ۶۱۰ 

دوز واکسن کرونا در کشور تزریق شده است.
این در حالی اســت که تا ۱۵ فروردین ۱۴۰۲، مجموع واکســن های 
تزریق شــده در کشــور به ۱۵۵ میلیون و ۵۰۰ هزار و ۶۵۹ دوز رسیده 
بود.با نگاهی به اعداد و ارقام تزریق واکســن کرونا در فاصله ۲۴ ساعت، 
متوجه می شویم که فقط ۱۹۵۱ دوز واکسن تزریق شده است که نشان 
می دهد روند اســتقبال از واکسیناســیون در کشــور، تا حدود زیادی 
متوقف شده اســت.آمار وزارت بهداشت از یکم تا شــانزدهم فروردین 
۱۴۰۲، نشان می دهد که در این مدت مجموع واکسن های تزریق شده 
به ۲۰ هزار دوز هم نرسیده اســت. در حالی که هنوز خیلی از جمعیت 

کشور در مرحله اول یا دوم تزریق واکسن باقی مانده اند.
در اول فروردین ۱۴۰۲، ۱۵۵ میلیون و ۴۸۳ هزار و ۸۵۶ دوز واکســن 
کرونا تزریق شده اســت. در حالی که در ۱۶ فروردین این عدد به ۱۵۵ 
میلیون و ۵۰۲ هزار و ۶۱۰ دوز رســیده اســت. یعنی در فاصله این دو 

هفته، ۱۸ هزار و ۷۵۴ دوز واکسن کرونا در کشور تزریق شده است.
بررسی روند واکسیناسیون در کشــور نشان می دهد روزانه بین ۳۴۲ تا 
۶۱۱ دوز واکسن در روزهای اول تا چهارم فروردین ۱۴۰۲، تزریق شده 
اســت.با نگاهی به آمار وزارت بهداشــت از واکسیناسیون در فروردین 
۱۴۰۱، متوجه می شــویم که این روند در فروردین ۱۴۰۲، تا حدودی 
متوقف شده اســت؛ زیرا در ۱۶ فروردین ۱۴۰۱، ۱۱۸ هزار و ۲۵۲ دوز 

واکسن کرونا در کشور تزریق شده است.
همچنین در ۳۰ فروردین ۱۴۰۱، ۸۰ هزار و ۵۸۸ دوز واکسن کرونا در 
کشور تزریق شده است.در اول اردیبهشــت ۱۴۰۱ نیز ۷۶ هزار و ۹۲۹ 

دوز واکسن کرونا در کشور تزریق شده است.
در حالی که آمار کرونا در چند هفته اخیر ســیر صعودی داشته و پیش 
بینی می شود همچنان نیز افزایشی باشد، اما استقبال از واکسیناسیون 
فروکش کــرده و تا حدود زیادی متوقف شــده اســت. حتــی مراکز 

واکسیناسیون هم مثل گذشته فعال نیستند.
تا کنون ۶۵ میلیون و ۲۱۲ هــزار و ۸۹۰ نفر دوز اول، ۵۸ میلیون و ۶۰۸ 
هزار و ۳۴۳ نفر دوز دوم و ۳۱ میلیون و ۶۸۱ هزار و ۳۷۷ نفر، دوز سوم و 
بالاتر واکسن کرونا را تزریق کرده اند و مجموع واکسن های تزریق شده 

در کشور به ۱۵۵ میلیون و ۵۰۲ هزار و ۶۱۰ دوز رسید.

جانشین رئیس پلیس راهور فراجا:
ح غدیر ساماندهی موتورسیکلت ها با طر

 جانشــین رئیس پلیس راهور فراجا بــا تاکید بر اجــرای طرح غدیر و 
توقیف موتورسیکلت های متخلف و فاقد مدارک، گفت: پلیس به دنبال 
پر کردن پارکینگ ها از موتورسیکلت ها و درآمدزایی نیست و فقط نگاه 

ایمنی و رعایت حقوق شهروندی را اولویت قرار می دهد.  
سردار سید تیمور حســینی در پاســخ به آخرین وضعیت ساماندهی 
موتور ســیکلت های متخلــف و فاقد مــدارک، اظهارداشــت: یکی از 
تجربیات نه چندان خوب ما در ســال های اخیر، جمع آوری موتورهای 
متخلف و فرســتادن به پارکینگ بود که باعث اشباع شدن پارکینگ ها 
شد.وی هرگونه اقدام سلبی پیش از اقدامات ایجابی را چرخه ای معیوب 
توصیف کرد و افزود: تلاش پلیس این است که موتورسیکلت را به عنوان 
وســیله نقلیه با قدرت مانور بالا در زندگی شهری در چارچوب قوانین و 

مقررات و رعایت حقوق شهروندی قرار دهد.

جانشــین رئیس پلیس راهور فراجا با تاکید بر اینکــه پلیس به دنبال 
فرهنگ ســازی و آموزش اســت، یادآور شــد: البته اقدامات سلبی و 
بررسی وضعیت و مدارک موتورسیکلت ها و راکبان آنها در سطح شهر، 

همچنان ادامه دارد.
سردار حسینی به طرح غدیر برای ســاماندهی موتورسیکلت ها اشاره 
کرد و گفت: برخــورد با موتورسیکلت ســواران در حرکت بین خطوط 
ویژه، حرکت خلاف جهت و حرکت در پیاده روها به عنوان نخســتین 

مرحله این طرح تدوین شده است.
وی به اســتفاده از ظرفیت آموزش و پرورش و دستگاه های مختلف در 
طرح غدیر اشــاره کرد و افزود: بیش از ۳۰ دستگاه در موضوع ترافیک و 
کاهش سوانح دخیل و مسئول هســتند اما همواره پلیس در همه این 
طرح ها تنها و خط مقدم اســت؛ بنابراین چنانچه دســتگاه ها با پلیس 
همکاری نداشــته باشــند، نمی توان انتظار اثرگذاری محســوس در 
برنامه ها داشت.جانشــین پلیس راهور بــا تاکید مجدد بــر اقدامات 
ایجابی همراه با اقدامات ســلبی گفت: پلیس به دنبال قانونمند کردن 

موتورسیکلت ها است.

شنبه های امید و افتخار پایتخت به افتتاح دو 
مجموعه ورزشی و گردشگری رسید

سخنگوی شــهرداری تهران درباره نخستین بسته افتتاحی شنبه های 
امیدوافتخار در سال جاری گفت: امروز شنبه ۱۹ فروردین ماه، با حضور 
شهردار تهران مجموعه ورزشی خدماتی دژباغ کن در منطقه ۵ افتتاح 
می شــود.عبدالمطهر محمدخانی درباره جزییات اولین افتتاح ســال 
جاری شهرداری تهران در قالب شــنبه های امید و افتخار توضیح داد: 
بسته افتتاحی امروز شــنبه ۱۹ فروردین ماه ۱۴۰۲ به عنوان نخستین 
افتتاح پویش امیدوافتخار در سال جدید شــامل ۲ مجموعه در شمال 

غرب و جنوب تهران است.
سخنگوی شــهرداری تهران افزود: مجموعه ورزشــی خدماتی دژباغ 
کن به مســاحت ۴۸۰۰ مترمربع در ناحیه ۲ منطقــه ۵ تهران با صرف 
هزینه ۴۵ میلیارد تومانی با حضور شــهردار تهران افتتاح خواهد شد. 
همچنین مجموعه »ســرای عمو عباس« نفرآباد شامل بازارچه صنایع 
دستی و کاربری های خدماتی در ناحیه ۵ منطقه ۲۰ تهران با صرف ۱۰ 
میلیارد تومان هزینه به صورت ویدیوکنفرانس به بهره برداری می رسد.

وی درباره وضعیت پیشــرفت ایــن پروژه ها در دوره ششــم مدیریت 
شــهری افزود: ۵۰ درصد از پروژه دژباغ کن و همچنیــن ۶۵ درصد از 
پروژه سرای عموعباس نفرآباد در دوره ششم مدیریت شهری پیشرفت 
حاصل شده اســت.محمدخانی تأکید کرد: اراضی مذکور تحت تملک 
شهرداری تهران بوده اند و بهبود وضعیت سرانه های رفاهی و خدماتی 
در محلات کم برخوردار و کمتر توســعه یافته از سیاســت های قطعی 
دوره ششم مدیریت شهری به حساب می آید که بسته افتتاحی مذکور 

نیز در همین راستا معنا می شود.

دیوار

مدیرعامل سازمان بیمه سلامت ایران گفت: تلاش می 
کنیم امســال با همکاری وزارت بهداشت، نظام ارجاع 
را در شــهرها اجرایی کنیم. محمدمهــدی ناصحی، 
در برنامه تلویزیونی، با عنوان این مطلب که دو ســوم 
جمعیت کشــور از بیمه همگانــی برخوردارند، افزود: 
کســانی که از بیمه ســلامت برخوردار نیستند هم به 
صورت بالقوه از خدمات سلامت استفاده می کنند و به 
محض نیاز به خدمات درمانی در بیمارســتان ها تحت 
پوشش بیمه سلامت قرار می گیرند.وی گفت: شاخص 
پوشــش جمعیتی در ســال ۱۴۰۱ با بیمه شــدن ۶ 
میلیون و ۵۰۰ هزار نفر از سه دهک پایین جامعه ارتقا 
یافت.ناصحی با بیان اینکه اســتحقاق سنجی در سال 
۱۴۰۲ در حال تکمیل اســت، افزود: تعداد دقیق افراد 
بیمه نشده هم پس از تکمیل سامانه ها اعلام می شود، 

البته عمده افراد در کشــور بیمه هستند و از 
خدمات سلامت استفاده می کنند و به محض 
مراجعه به مراکــز درمانی، بیمه ســلامت 
می شوند.مدیر عامل ســازمان بیمه سلامت 
ادامه داد: همچنیــن بســیاری از اتباع که 
قانونی در کشــور حضور دارند، بیمه سلامت 
هســتند.ناصحی تاکید کرد: در سال جدید 

تلاش می کنیم نظام ارجاع را در شهرها نیز با همکاری 
وزارت بهداشت اجرایی کنیم.

مدیر عامل سازمان بیمه ســلامت گفت: اجرای کامل 
نســخه الکترونیــک و پرونده الکترونیک ســلامت و 
افزایش خدمات تحت پوشش صندوق بیماران خاص 

از جمله برنامه های بیمه سلامت در سال جدید است.
وی افزود: بیمه ســلامت به عنوان یکی از بزرگ ترین 

بیمه های پایه ســلامت کشــور بیش از ۴۵ 
میلیون نفر جمعیت را تحت پوشــش دارد 
که عمدتاً افرادی هســتند که یارانه بیمه ای 
آنها را دولت پرداخت می کنــد، بیش از ۲۰ 
میلیون نفر بیمه شــده روستایی و نزدیک به 
۱۷ میلیون نفر بیمه همگانی هســتند و سه 
صندوق دیگر ما کارکنان دولت، سایر اقشار 

و بیمه خویش فرمای بیمه ایرانیان است.
ناصحی ادامه داد: بحث پوشــش همگانی جمعیت به 
درجه بسیار بالایی رسیده اســت و ما ادعا می کنیم که 
هر فرد ایرانی بالقوه بیمه شده است و حتی افراد دهک 
بالا ســه ماه رایگان بیمه می شوند. در پوشش همگانی 
شــاید بتوان گفت کــه برترین منطقه باشــیم، حالا 
یک عــده دهک های بالا خودشــان نمی آیند که بیمه 

نمی شــوند؛ این دیگر اختیارشان اســت، طبق قانون 
هم این افراد می توانند انتخاب کنند که بیمه باشند یا 
نباشند، ولی در دهک های پایین خوشبختانه پوشش 

قوی و مناسبی از جهت جمعیتی داریم.
وی با بیان اینکه شاخص مهم دیگری بیمه ای شاخص 
خدمات سلامت است، گفت: در این خدمات هم کشور 
ما ســال قبل رتبه ۴۱ یا ۴۳ بود، حالا از جهت پوشش 
خدمات این مدت وضع بهتر شده است، زیرا ما امسال 
خدماتی را در بحث دارو، توانبخشی بیماران اوتیسم و 

بیماران صعب العلاج تحت پوشش قرار دادیم.
مدیرعامل بیمه ســلامت با اشــاره به سقف خدمات و 
حمایت از بیماران صعب العلاج، افزود: سقف هزینه ها 
در هر اســتان مازاد بر بیمه پایه و تکمیلی ۵۰ میلیون 

تومان است. 

 معاون اجتماعی و فرهنگی شــهرداری تهران از تداوم 
برگزاری جشن رمضان و جشن های بهار ایران خبر داد 
و گفت: تا پایان ماه مبارک رمضان جشــنواره رایگان 

ورزشی در پایتخت ادامه خواهد داشت.
 محمد امین توکلی زاده گفت: جشــن رمضان در قالب 

ویژه برنامه دهکده های »بهار ایران« در بوســتان های 
شــهر تهران با حضور و استقبال شــهروندان در حال 

برگزاری است.
معاون اجتماعی و فرهنگی شــهرداری تهران با اشاره 
به اجرای برنامه های متنوع در بوســتان ملت، میدان 

آزادی، بوســتان پلیس، آزادگان، ملــت، نهج البلاغه، 
دریاچه خلیج فــارس و برج میلاد تصریــح کرد: ۲۰ 
برنامه ورزشــی و تفریحــی رایــگان در دهکده های 
ورزشی برگزار و با استقبال خوبی از سوی شهروندان و 
گردشگران مواجه شــد که این برنامه ها در ماه مبارک 

رمضان  همچنان ادامه دارد.
توکلی زاده با اشــاره به ادامه برگزاری جشنواره آرمان 
با محوریت مســابقات قرآن، افزود: این مســابقات با 
محوریت مسابقه مداحی و برنامه معلی برگزار شد و تا 

دهه کرامت ادامه خواهد یافت.

بیمه

شهرداری

خریــدار  سرپرســت وزارت آموزش و 
پرورش در دیدار با تشــکل های فرهنگیان 
گفت: یکی از مسائل فوری و جاری آموزش 
و پرورش رسیدگی به اعتراضات رتبه بندی 
اســت.به نقل از مرکز اطلاع رسانی و روابط 
عمومی وزارت آموزش و پرورش، رضا مراد 
صحرایی با تبریک ایــام ماه مبارک رمضان 
و آرزوی توفیق قبولی عبادت ها و نیایش ها 
در این ماه مبارک و تبریک میلاد امام حسن 
مجتبی )ع( اظهار کرد: اولین جلسه خود را 
برای درک بیشتر مسائل آموزش و پرورش و 
معلمان به تشکل های فرهنگیان اختصاص 
داده ام، زیرا می دانم تشکل ها با کف مدرسه 

و معلمان ارتباط نزدیکی دارند.
وی ضمن تشــکر از تلاش های وزیر پیشین 
آموزش و پــرورش که در یک ســال و نیم 
گذشته زحمت های زیادی برای نظام تعلیم 
و تربیت کشید، اظهار کرد: یکی از افتخاراتم 
تحصیــل در دانشســرای تربیــت معلــم 
و خدمت بــه عنوان معلم در نظــام تعلیم و 
تربیت کشور است و سطوح مختلف معلمی 
را طی کــرده ام، به همین دلیــل آموزش و 
پــرورش را به خوبی می شناســم و آموزش 
و پرورش را دوســت دارم و به دلیل همین 
شناخت و دوست داشتن بود که مسئولیت 
سرپرســتی وزارت آموزش و پــرورش را با 
مشــکلات بزرگی که این دســتگاه عظیم 

پیش رو دارد، پذیرفتم.
سرپرســت وزارت آمــوزش و پــرورش با 
بیان اینکه دســتگاه تعلیــم و تربیت یکی 
از بزرگترین دســتگاه های کشــور است و 
کسی که عهده دار این دســتگاه را بر عهده 
می گیرد، مسئولیت بسیار سنگینی خواهد 
داشت، اظهار کرد: یکی از وظایف تشکل ها 
امید دادن اســت. بن مایــع و ذات انقلاب، 
امید دادن اســت و مادامامی که انسان امید 
داشته است به خواســته های خود خواهد 
رســید. رابطه بین امکانات و پیشرفت، یک 
به یک نیست اما رابطه بین امید و پیشرفت 
یک به یک است، لذا آموزش و پرورش ما به 

امید نیاز دارد. ممکن اســت، جایی امکانات 
باشــد، اما بدون امید با وجــود امکانات نیز 
به خواســته ها نخواهیم رســید، لذا امید 
مهمترین نکته ای است که باید بر آن تاکید 
نمائیم و در این راســتا باید دســتاوردهای 

انقلاب در حوزه تعلیم و تربیت بیان شود.
وی ادامه داد: معلمی مســئولیت سنگینی 
اســت و دارای جایگاه ویژه ای است، نباید 
شأن معلم به فهم دیگران مرتبط شود، شأن 
معلم مربــوط به مأموریت معلم اســت، لذا 
نباید شــأن معلم به حقوق و دریافتی معلم 
متصل شــود، بنابراین باید به عنوان متولی 
نظام تعلیم و تربیت شــأن معلمان را حفظ 
و مسائل معیشــتی آنان را حل کنیم و باید 
رســالت خود را ایجاد و ارتقای شــأن معلم 

بدانیم.
صحرایــی با بیــان اینکــه امام علــی )ع( 
می فرماینــد، جهل ریشــه هــر مصیبت و 
بلایی اســت و در جایی دیگــر می فرمایند 
درد بــی درمان جهل اســت، اظهــار کرد: 

بسیاری از مشکلات ما ناشی از جهل است، 
معلمان مسئولیت رســالت و آگاهی مردم 
را برعهــده دارند، لذا معلمان مســئولیت و 
جایگاه خاصــی دارند، زیــرا معلم بر جهل 
نور می تاباند و به همین علــت پیکان همه 

حملات دشمنان به سمت مدرسه است.
سرپرســت وزارت آموزش و پرورش با بیان 
اینکه مدرســه و معلم جایــگاه ویژه ای در 
حکمرانی آموزش و پــرورش دارند، گفت: 
حکمرانی آموزش و پرورش فقط از خیابان 
ســپهبد قرنی تهران میســر نمی شــود، 
حکمرانی با خرد جمعی به نتیجه می رسد. 
حکمرانــی در آمــوزش و پــروش بــدون 
مشــارکت معلمان و خانواده ها و شــنیدن 
صدای آنها به ســرمنزل مقصود نمی رسد. 
باید مشــکلات نظام تعلیم و تربیت از نگاه 
مدرسه بررســی شــود و از جایگاه مدرسه 
برای آن راه حل ارائه شود، زیرا اگر معلمان 
همراهی نکننــد، هیچ برنامــه ای قابلیت 

اجرایی سازی پیدا نخواهد کرد.

صحرایــی تصریح کرد: نظام پیشــرفت هر 
کشــور در مدرسه شــکل می گیرد و بر این 
اساس باید مدارســی را طراحی نمائیم که 
پیشرفت کشور را رقم می زند. وزیری خوب 
اســت که آموزش و پرورش را به مساله اول 
آن کشــور تبدیل نماید و هر کشــوری که 
مســاله اول آن آمــوزش و پرورش باشــد، 
پیشرفت خواهد یافت، زیرا بذر پیشرفت در 

مدرسه کاشته خواهد شد.
وی در مورد اجرایی ســازی ســند تحول 
بیان کرد: مدرســه قرارگاه تحول است، لذا 
اجرایی سازی ســند تحول باید مستقیماً از 
داخل مدرسه شروع شــود. به دلیل اینکه 
برنامه های تحولــی آموزش و پــرورش از 
ســتاد و ادارات شروع می شــود، معلمان از 
برنامه ها بی اطلاع هســتند و بر این اساس 

آغاز هر برنامه تحولی باید از مدرسه باشد.
سرپرست وزارت آموزش و پرورش با اشاره 
به اینکــه یکی از مســائل فــوری و جاری 
آموزش و پرورش رتبه بندی معلمان است، 

اظهار کرد: دولت گذشته به دلیل مشکلاتی 
که رتبه بندی داشت و امروز ما با آن مواجه 
هســتیم، رتبه بندی معلمان را به مدت ۳ 
ســال اجرایی نکرد، اما وجود اعضای جوان 
در شورای معاونان وزارت آموزش و پرورش 
در دولت ســیزدهم باعث شد تا همت کافی 

برای اجرای رتبه بندی ایجاد شود.
صحرایی ادامه داد: بیش از ۵۴ میلیون سند 
در حوزه رتبه بندی معلمان بررسی شد که 
این مقدار ســند آمار بســیار زیادی است و 
نشان از کار بزرگی است که در اجرای قانون 

رتبه بندی معلمان انجام شد.
وی با تبیین سیاست های وزارت آموزش و 
پرورش در مورد رتبه بندی معلمان در ســه 
مسیر، اظهار کرد: رســیدگی به اعتراضات 
معلمان درباره رتبه های اعلام شده یکی از 
برنامه های آموزش و پرورش اســت که در 
این مســیر نیز هدف، کمک به معلمان در 
کســب رتبه های خود البته بر اساس قانون 
خواهــد بود.صحرایی ادامــه داد: کارگروه 
نظارت تشکیل خواهد شــد تا ویژگی های 
متعارف رتبه ها مشــخص شــود و با هدف 
صحت ســنجی و اعتبار بخشــی، رتبه ها 
سنجیده خواهد شــد تا کیفیت رتبه بندی 
افزایــش یابد.سرپرســت وزارت آموزش و 
پرورش تصریح کرد: هدف اصلی رتبه بندی 
بهبود کیفیت مدارس اســت، لذا باید مسیر 
رشــد معلم را ترســیم کنیم، آموزش های 
خاصی برای توسعه شایستگی های معلمی 
باید برگزار شــود و معلم باید دائــم به روز 
شــود. دانش آموزان ما تغییرات بسیاری را 
تجربه می کنند، لذا بایــد برای به روز آوری 
معلمان در راستای هدایت نسل تلاش کنیم 
و تا زمانی که ایــن کارها را انجــام ندهیم، 
تحول اتفاق نخواهد افتاد.وی با بیان اینکه 
تشــکل ها در تدوین برنامه هفتم توســعه، 
به آمــوزش و پرورش کمک کننــد، اظهار 
کــرد: برنامه های جاری نباید با ســندهای 
بالادستی ابلاغی نظام به آموزش و پرورش، 

مغایرت داشته باشد.

خریدار  رئیس شــورای عالی استان ها از 
رشــد ۱۰۰ درصدی بودجه شــورای عالی 
اســتان ها، مشخص شــدن مکان مستقل 
برای دبیرخانه این شورا و شوراهای اسلامی 
استانها و همچنین عضویت شورای عالی در 
شورای عالی معماری و شهرسازی خبر داد.

به گزارش شــورای عالی اســتان ها، پرویز 
ســروری در پانزدهمین اجــلاس عمومی 
این شــورا که به دلیل تقارن بــا ماه مبارک 
رمضان به صورت برخط برگزار شــد، گفت: 
امیدواریــم در ســال جدید شــاهد تحول 
بزرگی در نظام شــورایی کشــور باشــیم، 
اقداماتی که در سال گذشته انجام گرفت را 
تکمیل کنیم. سال گذشــته، تعامل با قوای 
سه گانه و نهادها و دســتگاه ها به اوج رسید 
و در ســال جدید باید کشت سال گذشته را 
برداشــت کنیم.ســروری با بیان اینکه افق 
روشنی برای توســعه و ارتقای جایگاه نظام 
شورایی کشور در پیش داریم، اظهار داشت: 
هر مقدار در زمینه بسط و گسترش جایگاه 
شــوراها در کشــور حرکت کنیــم، تجلی 
جمهوریت نظام بیشــتر محقق می شود و 
آن چه در قانون در مورد شوراها پیش بینی 

شده است، باید محقق شــود. برای ارتقای 
جایگاه شوراها و شورای عالی استان ها، راه 
طولانی طی کردیــم و راه طولانی در پیش 
داریم که همه باید کمــک کنیم تا اقدامات 

مهمی که تا امروز انجام شده را ادامه دهیم.
رئیس شــورای عالی اســتان ها با اشاره به 
نامگذاری سال ۱۴۰۲ از سوی رهبر معظم 
انقلاب به ســال » مهار تورم و رشد تولید«، 
گفت: فرمایشــات مقام معظــم رهبری در 
ســخنان آغاز سال نو و ســخنرانی مشهد و 
همچنین دیدار با مســئولان نظام، فرمان 
اجرایــی کار در ســال جدید بــرای همه 
مسئولین و مردم اســت و این مهم است که 
هم مهار تورم و هم رشد تولید کنار هم باشد 
و با مدیریت مهار تورم را با رشــد تولید باید 
تلفیق کنیم. همچنین باید نقش شــوراها و 
شورای عالی اســتان ها در تحقق شعار سال 

را بیابیم و در مسیر اجرای آن حرکت کنیم.
ســروری در ادامــه گریــزی هم بــه نهم 
اردیبهشت؛ روز ملی شــوراها زد و تصریح 
کرد: همــه باید تلاش کنیم تــا روز و هفته 
نکوداشت شــوراها را به شــکل باشکوهی 
برگزار کنیم و در این راســتا دستورالعمل 

چگونگــی برگــزاری این هفتــه را به همه 
شوراها و شورای اســلامی استان ها ارسال 
کرده ایم و تلاش داریم ایــن هفته را مملو از 
اقدامات مؤثر برای معرفی شــوراها داشته 
باشــیم.رئیس شــورای عالی اســتان ها با 
بیان اینکه ســال جدید را با چند خبر خوب 
شــروع کردیم، خاطرنشــان کرد: بودجه 
سال جدید شورای عالی اســتان ها در ابتدا 
و از ســوی دولت ۵۰ میلیارد تومان در نظر 
گرفته شده بود که نسبت به سال گذشته، ۹ 
میلیارد تومان هم کمتر بود اما در یک اقدام 
بی نظیر و با تلاش مجموعه همکاران و نظر 
مســاعد نمایندگان محترم مجلس شورای 
اسلامی و اعضای کمیسیون تلفیق، بودجه 
امسال شــورای عالی استان ها، ۱۰۰ درصد 
افزایش پیدا کرد و در واقع ما در صدر جدول 
افزایش بودجه در کشــور قرار گرفتیم و این 
در حالی بود که هیــچ مجموعه ای بیش از 
۴۵ درصد افزایش بودجه را شاهد نبود.وی 
در ادامه از مشارکت شــورای عالی استان ها 
در تدوین برنامه هفتم توســعه گفت و اظهار 
داشــت: کارگروهی با مشارکت کارشناسان 
مبــرز در این زمینه تشــکیل شــد و برنامه 

پیشنهادی ما به وزارت کشــور ارسال شد و 
این وزارتخانه نیز با تأیید بی کم و کاست آن، 
این برنامه را به عنوان برنامه مشترک شورای 
عالی استان ها و وزارت کشور به دولت ارسال 
کرد و در واقع نقش شــورای عالی استان ها 
در تدوین برنامه های توســعه به رســمیت 
شناخته شد.ســروری مشخص شدن زمین 
و مکان مستقل برای دبیرخانه شورای عالی 

استان ها و شــوراهای اسلامی استان ها و نیز 
عضویت شورای عالی اســتان ها در شورای 
عالی معماری و شهرسازی را از دیگر خبرهای 
خوب آغاز ســال نو معرفی کــرد و در پایان 
تأکید کرد: ما در مجموعه شــوراهای کشور 
قرار نیست فقط نظاره گر باشــیم بلکه باید 
عضوی مؤثر در همه شئون مرتبط با شوراها و 

شهرداریها باشیم و این آغاز راه است.

۴۵ میلیون ایرانی بیمه سلامت دارند

جشن های بهار ایران ادامه دارد



گفت و گو با سیروس سپهری، بازیگر نقش »ادریس«
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وی نبض ما بود آقای پوراحمد دست شما ر
حســین قره  کیومرث پوراحمد در کمال ناباوری درگذشــت، او از 
جمله کارگردانانی بود کــه در برهوت خلق اثر در اواخر دهه شــصت 
- برای ما متولدین دهه ۵۰ و ۶۰ که زیر سایه جنگ بزرگ شده بودیم- 
قصه های مجید را ساخت تا عصر جمعه های ما مشــتاقان را با مجید و 

مادربزرگش بسازد.
قصه ای بگوید که خودمان را می توانستیم در آن ببینیم، بچه ای که در 
آن حوض و حیاط و خانه کاه گلی حیاتی و مماتی مثل ما داشــت، ما و 
آن معلم هایی که ســخت می گرفتند، آن آدم بزرگ هایی که درکی از 
ما نداشــتند را می دیدیم و فکر نمی کردیم کــه در دنیا تنهاییم، مجید 
و قصه هایش هم مثل ماســت. او هم دربه در دنبال کتابی است، سودای 
ســاختن فیلمی کوتاه با دوربین ســوپر هشــتی را دارد و می خواهد 
داستانی بنویســد یا چیزی بسازد و به ســدها و موانعی برمی خورد که 
فرصت ها را می گیرد و می ســوزاند، معلم ها و ســاختار آموزشی از ما 
می خواســت کتاب ها را حفظ کنیــم، در حدودوثغور تعریف شــده و 
قراردادها بمانیم، اما مجید با همراهــی مادربزرگ خودآموز یاد گرفته 
بود چطور موانع را دور بزند حتی اگر ســر آخر از این ســاختار شکست 

خورده و ناکام بماند.
یک دهه بعد وقتی که نوبت جوانی به ما رســید، قصــه ای هم نفس با ما 
را روایت کرد، فیلمی که شــخصیت اصلی آن درگیر و اســیر حال وروز 
ما بود چیــزی گریبانش را گرفته بود که یقه ما را. قصه ای شــخصی که 
بر اساس تجربه شخصی اش )پوراحمد( شــکل گرفته بود اما پیوندی 
جدی با بخش بزرگی از جامعه ای داشــت که در حال بالغ شدن بود. آن 
شــخصیت از همه آن نظارت ها و ورود به عرصه خصوصی اش خســته 
بود. آن »شب یلدا« شب تلخی بود، شــبی که »تنهایی« خود تنهایی 
به مفهوم بی کسی خودش را به رخ می کشــید و در خانه مردی نشست 
که چیزی برای از دست دادن نداشت و چیزی برای ساختن نمی یافت. 
مردی که ســدهای زندگی قصه های مجید را در شــکلی دیگر در راه 
زندگی اش می دید. آن فیلم لحظه ای داشت که تمام آنچه بود را خلاصه 
می کرد، محمدرضا فروتن در جواب مأموری که بــرای تذکر آمده بود 
سرش را از حریم شــخصی اش از درون لاک تنهایی اش بیرون می آورد 
و می گفت: »چیه برادر؟ جشــن تولده، ممنوعه؟ زن بی حجاب نداریم 
زن باحجاب هم نداریم، مرد باغیرت نداریم مرد بی غیرت هم نداریم ... 

جشن تولد یه بچه است بچه هم نداریم.«
روزگاری که زندگی شخصی پر از مداخلات عرصه عمومی بود و عرصه 
عمومی به حریم شخصی شکل می داد؛ آنچه بیرون بود با حوزه شخصی 
آدم ها در تعــارض بود و آدم ها با ماســک های چندلایــه روی صورت 
زندگی می کردند، در جامعه ای که همه چیــزش درهم آمیخته بود؛ او 
این مداخلات را روایــت کرد. جامعه ای که نه حریــم خصوصی آدم ها 
معلوم بود نه حــوزه عمومی جایگاهــش را یافته بــود و همه چیز پای 
همه چیز نوشته می شد. جامعه ای که در آن هم زمان بیرون و درونش از 

تعادل خارج شده بود.
چندسالی بعدتر او باز هم کاری درخشــان را سروسامان داد، »اتوبوس 
شــب« این بار قصدش آن بود تا روایتی از جنگ ارائه کند، انســانی و 
واقعی، نه از قهرمان هــای ایدئولوژیک خبری بود نه از دشــمنانی که 
در نادانی غرق بودند و نمی دانســتند چه باید بکنند و کاری جز مردن 
نداشــتند. قصه ای که حکایت مردمانی بود که نه ســال ها و قرن ها که 
به هزاره ها در کنار هم بودند، همســایه بودند و بی شــک در این تاریخ 
دورودراز بارها با هم ســتیزه کرده و جنگ هایــی را رقم زده بودند، چه 
در افســانه های مردمان که امروز در جغرافیای سرزمین عراق تعریف 
می شوند، ما هم زمان دوستان و دشمنانشــان بودیم و هم برای ما این 
تصور و تصویر بود که آنان دوســتان و دشــمنان ما هســتند، هم ما از 
زمانی خاطره داشــتیم که شــهرهای آن ها را فتح کرده و قصرهایمان 
را در شــهرهایی که خودمان نام گذاری کرده بودیــم )از جمله بغداد 
که نامی ایرانی اســت برای اصلی ترین شــهر عراق( ساخته و حکومت 
می کردیم و هم آن ها از جنگی که به شکســت تاریخی ما انجامیده بود، 
خاطره داشتند؛ اما پوراحمد از میان همه این ها تلخی ها و شیرینی های 
جوانی را یافته بود که خاطراتی خوش داشت از هر دو طرف، هم زمان از 
خرمشهر و بصره از اروندرود و شــط العرب. هم دختر گرفته بودند و هم 

داماد داشتند.
در این فیلم هم آدمیان ملغمه ای بودند از آن ارزش ها که بیرون از عرصه 
زیســتی به آنان تحمیل شــده بود، او در این فیلم روایتگر انسان هایی 
اســت در موقعیتی ناخواســته که به آنان تحمیل شــده است. جنگ، 
تحمیل ناخواسته ای اســت که ظهور و بروز خود و وجود را رقم می زند، 
او این آدم ها را آن گونه که هســتند روایت می کند، اتوبوس شــب با آن 
راننده اش و جوانان و اسرایش روایتی از کلاف پیچیده آدم های امروزی 
اســت. آدم هایی که هســتند و در پهنه ی وجود ما تأثیــر می گذارند و 
آدم هایی که نیستند و تأثیرشان روی زندگی مان آشکار است، چه پسر 
آن راننده که اسیر است چه آنانی که بانیان جنگی هستند و بدون آن که 
حضور داشــته باشــند، حضور و وجود دیگران متأثر از تصمیمات آنان 

است، رنج ها و دردها و شادی هایشان متأثر از رفتار و کنش آن هاست.
کیومرث پوراحمد دســتش روی نبض ما بود، همه ما انسان ها، از نسل 
دیگر بود؛ اما نســل بعد از خود را می شناخت و مســائل آنان را روایت 
کرد. از نســل قبل از خود کوچک تر بود اما آنان و باورهایشــان را خوب 
می شناخت. او با مرگ خودخواسته اش با تمام احتمالاتی که برای این 
تصمیم تا این لحظه بیان شده است، روایتگر بی پناهی انسانی است که 
سدهای ساخته شده پیرامونش او را به واکنشــی ابدی کشاند. کنشی 

که امری فراتر از قاب سینما و هنر را می سازد.

در ششمین تجربه کارگردانی تئاتر
»خانه برناردا آلبا« آماده صحنه شد

نمایش »خانه برنــاردا آلبا« بــه کارگردانی دانیال اربابــی پس از دو 
ســال تمرین آماده اجرا شد.به گزارش مشاور رســانه اثر، نمایش خانه 
برناردا آلبا نوشــته فدریکو گارســیا لورکا، با بازنویسی، تهیه کنندگی، 
دراماتورژی و کارگردانی دانیــال اربابی پس از دو ســال تمرین روی 
صحنه خواهد رفت.قطب الدین صادقی مشــاور کارگردان جدیدترین 

اثر نمایشی گروه هنری پیکسل بیت است.
دانیال اربابــی که فارغ التحصیل مقطع کارشناســی ارشــد رشــته 
کارگردانی نمایش از دانشــگاه نبی اکرم )ص( اســت، سابقه مدیریت 
تولید و روابط عمومــی بیش از ۱۵۰ پروژه تئاتر و فیلــم کوتاه به علاوه 
کارگردانی ســه مســتند را در کارنامه دارد و پیش از این، نمایش های 
مردگان ۱ و ۲، خطر عبور حیوانات وحشی، آن سوی پل و اولین پرواز را 
کارگردانی کرده است.در خلاصه داستان اثر چنین آمده است: برناردا 
آلبا زنی بیوه است که پنج دخترش، اسیر حزن و اندوه بی پایان زندگی 
او شده اند. هر یک از این دختران تلاش می کنند تا به نوعی آزادی خود 

را به دست آورند اما عواقب تراژیکی در انتظار آن هاست.

یادداشت

قاب

خریدار  سیروس ســپهری، بازیگر نقش 
»ادریس« در »نون خ ۴« شخصیتش در این 
ســریال را پدری مهربان و مسوولیت پذیر 
می داند و می گویــد: ادریس در عین حالی 
که از خود گذشته اســت اما به شدت ترسو 

و محتاط است.
او که علاقه زیادی به شــخصیت »ادریس« 
دارد، معتقد اســت: شــخصیتش در فصل 
جدیــد »نون خ« پخته تر شــده و ســعید 
آقاخانی بــا اعتماد به بازی اش نقشــش را 

پررنگ تر کرده است.
بازیگــر »نــون خ« خطــاب بــه مدیران 
تلویزیون هم می گوید: اگر »نون خ« جدید 

می خواهید لطفا همین الان اعلام کنید.
سیروس ســپهری درباره موفقیت نقشش 
در مجموعه »نون خ«، تغییرات شــخصیت 
ادریس در فصل جدیــد، موفقیت »نون خ« 
به عنوان یکی از ســریال هــای دنباله دار 
تلویزیــون و جایگاهش میــان مخاطبان، 
همکاری با ســعید آقاخانی و دشواری های 
کاری کرونا و فضای جامعه صحبت کرد و به 

ذکر نکاتی پرداخت.
این بازیگــر تئاتر، ســینما و تلویزیون که با 
مجموعه »نون خ« در تلویزیون به شــهرت 
رسید، درباره ایفای نقش ادریس و تعریفی 
که از این شخصیت دارد می گوید: ادریس را 
پدری مهربان، در اختیار خانواده و معتقد به 
اینکه فرزند بیشــتر باعث می شود چرخش 
زندگی بــرای همه اعضای خانــواده از یک 
مقطعی به بعد بهتر شود، می دانم. همانطور 
که می دانید ادریــس در فصل جدید دارای 
۱۴ فرزند است و همین باعث جذابیت این 
شخصیت شــد. تمام موفقیتم در »نون خ« 

شاهکار آقای آقاخانی و نویسنده است.

»ادریس« چه تغییراتی داشت؟
او ســپس درباره علاقه اش به شــخصیت 
ادریس، تغییرات عمده این کاراکتر در فصل 
جدید و اینکه اگر نقش »ادریس« را نداشت 
دوست داشت به جای کدام شخصیت ایفای 

نقش کند؟ توضیحاتی می دهد.
بازیگر »نــون خ« تاکید می کنــد: ادریس 
را بیشتر از همه دوســت دارم و همین طور 
نورالدیــن خانــزاده که خود آقای ســعید 
آقاخانی ایفای آن را بــر عهده دارند؛ آن هم 
به خاطر مردم داری و از خودگذشتگی بیش 
از حدش نســبت به مردم است که دوستش 
دارم. چــون حــس مــی کنم شــخصیت 
نورالدین خانزاده شبیه به شخصیت واقعی 
خودم است؛ البته اگر تعریف از خود نباشد. 
بنا به صلاحدید کارگردان و نویسنده، قصه 
»نون خ ۴« به شــخصیت های دیگری هم 
پرداخــت و در کنارش شــخصیت های ما 
نیز پررنگ تر شــد. در ســری های گذشته 
منزل ادریس نشان داده نشــده بود و فقط 
می گفتند ادریس ۹ بچــه دارد اما در فصل 
جدید به منزلم ورود کردند و در کنار همسر 
و فرزندانم قرار گرفتند. در قسمت های آتی 
هم می بینیم که اتفاقات جالب تری خواهد 
افتاد. به نظــرم شــخصیت ادریس خیلی 
مهربان، دوست داشتنی، خانواده دوست و 
البته بسیار محتاط و ترســو است که نکند 
اتفاقی برایش بیفتد کــه خانواده اش دچار 

نقص شود نه اینکه به خاطر خودش بترسد.

سعید آقاخانی اعتماد کرد و نقشمان 
پررنگ شد

ســپهری ادامه می دهد: در ســری جدید 
»نون خ« یکســری تغییرات شــخصیتی 
داشــتم که یکی از آنها دختر بزرگم بود که 
پرســتاری تهران مرکز خوانده و وارد قصه 

شــد و پســر دیگرم که داســتان را لو نمی 
دهم چون قرار است اتفاقاتی برایش بیفتد. 
درواقع نقش ادریس در فصل چهارم پخته 
تر شــده اســت. در فصل های قبلی بیشتر 
محوریــت قصه میــان آقــای حمیدرضا 
آذرنگ، ســعید آقاخانی، سیروس میمنت 
و علــی صادقی بود کــه البته نویســنده و 
کارگردان حق داشتند و ما جمعیتی بودیم 
به دنبال آنها اما در ســری جدیــد به مرور 
زمان آقای آقاخانی به مــا اعتماد پیدا کرد 
و کم کم شخصیت من، ســلمان و کاووس 

پررنگ تر شد.

کم فروشی در کار سعید آقاخانی نیست
بازیگر نقش ادریــس در ادامه همین بحث 
درباره همکاری با ســعید آقاخانی به عنوان 
کارگــردان و بازیگر نقــش اصلی »نون خ« 
چنین اظهــار می کند: آقا ســعید آقاخانی 
واقعــاً در کارش کوتاه نمی آیــد. ما قبل از 
اینکه مقابل دوربین برویم چندین بار با هم 
تمرین می کنیم تا هم ما بــا آقای آقاخانی 
بتوانیم هماهنگ شــویم و هم ایشان با ما. 
سعید آقاخانی تحت هیچ شرایطی دوست 
ندارد کارش خراب شود و خدایی ناکرده زیر 
سوال برود. او کم فروشی و باری به هرجهت 
در کارش نیســت و حتی از یک پلان هم به 
راحتی نمی گذرد اما مثلًا من با آقای ایکس 
کار کــرده ام و تمام کارش را با توپ و تشــر 
منتقل می کرد اما سعید آقاخانی دقیقاً مثل 
نقشــش نورالدین خانزاده، مهربان، خوش 
قلب، خوش نیت و خوش طینت اســت. به 
شخصه واقعاً از کار کردن با ایشان راضی ام. 

او کارگردان و بازیگر مردمی است.
وی در بخــش دیگــری از صحبت هایش 
درباره ریســک ســریال هــای دنباله دار 
تلویزیون و اینکه چه پیش بینی برای میزان 
اســتقبال از فصل جدید »نون خ« دارد، هم 

توضیحاتی می دهد.
این بازیگر می گوید: ســریال هــای دنباله 
دار همیشــه ریســک بالایی برای پذیرش 
میان مخاطبــان دارند. اگر قرار باشــد در 
ساخت اینگونه ســریال ها فقط گفت و گو 
کنیم، مخاطب کم کــم آن را پس می زند و 
پرونده اش بســته می شــود. به اعتقاد من 
تفاوتی که قصه »نون خ« دارد این است که 
اتفاق محور اســت و اتفاقات تازه در داستان 
باعث می شــود مخاطب فکر کند. در سری 
اول ماجرای تخمه مطــرح بود، »نون خ ۲« 
حول محور زلزله چرخید. ســری سوم پیدا 
شدن معدن طلا و اکنون فصل جدید، زدن 
گرگ به گله قصه اصلی ماست که البته شاخ 

و بــرگ هایی هم در همان راســتا به کمک 
قصه می آیند.

»نون خ« ادامه دارد؟
سپهری در واکنش به این جمله که آیا فکر 
می کند »نون خ« ادامه پیدا کند؟ بیان می 
کند: بستگی به شــرایط دارد وگرنه اکیپ 
ما آماده، نویسنده دست به قلم و آقا سعید 
آقاخانی هم پا به رکاب هســتند. بستگی 
به شــرایط تلویزیون دارد که چه اتفاقاتی 
پیش بیایــد. یک بار یادم هســت مدیران 
تلویزیون سر صحنه »نون خ« حاضر شدند 
و آقای آقاخانی در جمــع مدیران گفتند 
من دوســت دارم یک بار هم که شــده در 
فصل بهار کار کنم تا زیبایی های طبیعت 
بهار نشان داده شــود چون کار ما همیشه 
به پاییــز و زمســتان می افتد و بــه نظرم 
دلیلش هم این است که تصمیم گیری در 
مسوولان وجود ندارد. مسوولان تلویزیون 
می گویند »باشــد« اما همان باشــد را در 

دقیقه ۹۰ انجام می دهند.
بازیگــر »نــون خ« در ادامــه همین بحث 
یادآور می شــود: به عنوان مثال در سریال 
های خارجی بازیگران مــی دانند که مثلًا تا 
۱۱ ســال نباید قول کار به جایی بدهند اما 
در کشور ما اینطور نیست. آقای حمیدرضا 
آذرنــگ در فصل ســوم »نــون خ« حضور 
نداشت و دلیلش هم این بود که نمی دانست 
»نون خ« ادامه پیدا می کنــد، از طرفی هم 
کار خوب به ایشان پیشنهاد شده بود و نمی 
دانست آیا قبول کند یا خیر. به نظرم تامین 
آینده برای بازیگــران، عوامل و حتی راننده 
سرویس خیلی مهم اســت که بداند در چه 
زمانی چه کاره است. اگر قرار است »نون خ« 
ادامه پیدا کند بایــد همین الان اعلام کنند 
که به عنوان مثال اردیبهشت ماه »نون خ« 
جدید را کلیــد بزنیم اما متاســفانه اینطور 

نیست.
او در بخشــی دیگر از صحبت هایش درباره 
دیده شدن ســریال های نوروزی و رمضانی 
تلویزیــون و تقارن این دو مناســبت با هم، 
چنین اظهار می کند: سریال های رمضانی 
مدتی بود به ســمت موضوعــات ماورایی و 
عرفانی رفته بود مثل ســریال »اغما«، »او 
یک فرشــته بود« و ... که ماندگار هم شدند. 
بعد از آن تلویزیون به ســمت کمدی های 
موقعیت کشــیده شد؛ مثل ســریال های 
ماندگاری همچــون »متهــم گریخت« و 
»خانه به دوش«. امســال هم کــه این دو 
مناسبت با هم یکی شدند، پخش مجموعه 
ای مثل »نــون خ« هم پتانســیل نوروزی 

داشــت و هم مــاه رمضان. ان شــاءالله که 
مخاطبان این بار هم از ما راضی باشند.

این بازیگر در پاســخ به اینکه آیا دوســت 
داشــتید امســال ســریال های دنباله دار 
دیگــری نظیر »پایتخــت« و »زیرخاکی« 
به عنــوان رقیب در کنار »نــون خ« حضور 
داشــتند؟ خاطرنشــان می کند: چراکه نه 
البته که دوســت داشــتیم. دو فصل قبل، 
ســریال »زیرخاکی« همزمان با »نون خ« 
پخش می شــد و یکی دو کار دیگر هم بود 
که به عنوان رقیب حضور داشتند. به نظرم 
اتفاق خوبی اســت. من دوســت دارم همه 
کارها خوب باشــند نه فقط »نون خ«. قطعا 
داشــتن رقیب به بهتر دیده شــدن کارها 

کمک می کند.

دشواری های کار در دوران کرونا
بازیگر ســریال های کهنه ســرباز، کیمیا 
و شــبکه مخفی زنــان همچنیــن درباره 
دشــواری های کار در دوران کرونا و ساخت 
فصل چهــارم »نون خ« در شــرایط خاص 
سیاســی ـ اجتماعی کشــور به ذکر نکاتی 

پرداخت.
او توضیح داد: همه مشــاغل در طول مدت 
کرونا می توانســتند ماســک بزنند اما تنها 
افرادی که نمی توانستند از ماسک استفاده 
کنند ما بازیگران بودیم. در فصل دوم »نون 
خ« که رسما کرونا آمد ما واقعاً گفتیم پناه بر 
خدا، هر چه بشود. در فصل سوم تمهیداتی 
از ســوی تهیه کننده اندیشــیده شد و آن 
هم ایــن بود که یک پزشــک ســر صحنه 
حضور داشــت و هر روز ما را چک می کرد 
که خداراشــکر به خیر گذشــت. تکنیک 
ما در فصل ســوم این بود که ماسک ها زیر 
چانه هایمان باشــد و به محض اینکه کات 
می دادند، ماسک ها را بالا می آوردیم چون 

شرایط خطرناکی بود.
ســپهری ادامه مــی دهد: ســخت ترین 
سکانس در معدن طلا بود که خیلی برایمان 
دشــوار بود. با تعداد زیادی از عوامل پشت 
صحنه همه با هم در یــک زیرزمین نمناک 
و خیس معدن کار مــی کردیم و حتی جای 
نفس کشیدن هم نداشتیم. خیلی از ما آنجا 
حالمان خراب شــد و واقعا روزهای سختی 
سپری کردیم اما خوشبختانه عبور کردیم. 
البته دوســتان زیادی هم دچار کرونا شدند 
اما من خوشــبختانه به کرونا مبتلا نشدم؛ 
حتی در سریال »شــبکه مخفی زنان« هم 
با تعداد زیادی حدود ۲۰۰ بازیگر کار کردیم 
و من و آقای مهدی هاشــمی تنها کســانی 

بودیم که کرونا نگرفتیم.

به خاطر مردم کار می کنیم
بازیگر »نون خ« همچنین درباره ســاخت 
ســری جدید »نون خ« در حوادث چند ماه 
گذشته کشــور، بیان می کند: من معتقدم 
یک هنرمند هر حرفی که دارد باید با هنرش 
نشان بدهد نه با قهر کردن. دوم اینکه همه 

در هر شرایطی کار خودشان را می کنند. 
زمیــن و زمــان کار مــی کردنــد، فقط ما 
بازیگران نباید کار می کردیم؟! این دیدگاه 
خیلی برایمان دشوار بود اما وقتی خروجی 

کارمان را می بینیم دلگرم می شویم. 
مــادری به من مــی گفت دختــر جوانش 
فوت کرده و ســه ســال بــود لبخند روی 
لبانش ننشســته بود اما از تــه دل با »نون 
خ« خندیده بود. همه ما به خاطر مردم کار 
می کنیم فقط به خاطــر اینکه مردم با همه 
غم و اندوهی که دارند کمی بخندند و شــاد 

باشند.

پیامی احساسی به مخاطبان »نون خ«
او در عین حال در پاسخ به اینکه چه پیامی 
به مخاطبان »نون خ« دارید؟ به این جملات 
بســنده می کند:  الهی من فدای مخاطبان 
»نون خ« بشــوم که آنها هستند به ما انگیزه 
می دهند تــا کار کنیــم و دلمان را شــاد 
می کنند. آنقدر بازخوردهای خوبی از مردم 
می گیریم که می گوییم ای کاش »نون خ« 
تمام نشــود. در فصل های قبلی این سریال، 
پسُتی از یک مخاطب خواندم که نوشته بود: 
با پایان »نون خ« چه کنم با این تهران خلوت 
و خاموش پر از کرونا؟ و ایــن برای ما خیلی 
ارزشمند اســت که مردم سریالمان دوست 
را داشته باشند. امیدوارم فصل جدید »نون 
خ« هم مورد پســند مــردم عزیزمان واقع 
شده باشد. ان شــاءالله همه تنشان سلامت 

و دلشان خوش باشد.

حضوری متفاوت 
در »شبکه مخفی زنان«

این بازیگــر تئاتر در ادامــه صحبت هایش 
به حضور در سریال »شــبکه مخفی زنان« 
و کارهــای تئاتری اش اشــاره مــی کند و 
توضیح می دهد: اخیرا در این ســریال کار 
کردم و شــخصیت جدیــد و متفاوتی ایفا 
کردم که زمین تا آســمان بــا ادریس فرق 
دارد و هیچکــس بــاورش نمی شــود این 
همان ادریس اســت. من از ســال ۵۷ کار 
تئاتر کرده ام و از تئاتر بــود که به تلویزیون 
آمدم. ســال ۷۸ اولین تجربه کارگردانی ام 
در تئاتر را داشــتم و چند فیلــم برای ناجی 
هنر ســاختم. من شــغل دیگــری به جز 
بازیگری و کارگردانی نــدارم. قبل از کرونا 
نمایش »رویــای کودکانه« را داشــتم که 
به نویســندگی و کارگردانی خودم بود و در 
جشنواره بین المللی مقام اول در همه زمینه 
ها کسب کرد و خداراشــکر جوایز زیادی از 
آن خود کرد. طی این ســالها با تکنیک ها و 
فنون بازیگری آشــنایی کاملی پیدا کرده 
ام اما معتقدم یک بازیگر همیشــه تشــنه 
یادگیری اســت و نباید خــودش را کامل 

بداند.
سیروس ســپهری در پایان درباره کارهای 
جدیدش در تلویزیون هــم می گوید: اخیراً 
یک مینی سریال پیشــنهاد شد که به دلیل 
صحنه های شــب کاری پوزش خواستم و 
نتوانستم همکاری کنم؛ چون در حال حاضر 
شب ها اجرای تئاتر آقای طهمورث را دارم. 
جالب اســت که همزمان با »نون خ۴«، من 
چهار پیشنهاد داشــتم که نتوانستم قبول 
کنم چون اصــولاً  آدمی نیســتم که بتوانم 

همزمان دو کار را قبول کنم.

وع می شود »رهایم کن«؛ عاشقانه ای که دیر شر

احسان رحیم زاده  مشکل اصلی سریال 
»رهایم کن« این است که یک قصه محوری 
ندارد و می خواهد چند خط داســتانی را به 
ســرانجام برساند. ســریال در قسمت های 
اولیه اش پراکنــده و به هم ریخته اســت و 
در قسمت ششــم و هفتم به اندکی انسجام 

می رسد.
»رهایم کن« با مقدمه ای طولانی به ســراغ 
گره اصلی اش می رود و قصه را دیر شــروع 

می کند. نایب نایب ســرخی )بابک کریمی( 
ســه فرزند دارد که معلوم نیست کدام یک 
قهرمان داستان هســتند و قصه کدام فرزند 
را باید دنبال کنیم. حاتم )محسن تنابنده(، 
هاتــف )هوتــن شــکیبا( و افســانه )مونا 
احمدی( سه فرزندی هســتند که همگی 
درگیر بحران های خانوادگــی و اجتماعی 
شــده اند و کنش های دراماتیک در این سه 

سطح صورت می گیرد.

شــاید بتوان گفت قصه درباره یک خانواده 
مرفه در نظام اربــاب، رعیتی قبل از انقلاب 
است که دارد به تدریج اقتدارش را از دست 
می دهد. شــهرام شاه حسینی که در سریال 
»می خواهم زنــده بمانم« از دهه شــصت 
گفته بود، حالا ده ســال به عقب برگشته و 
مناسبات دهه ۵۰ را در یک جامعه روستایی 
روایت می کند. لوکیشن معدن و کارگرانی 
که با جان کندن نان درمی آورند، اتمســفر 
مناســبی را برای روایت یک عاشقانه نسبتا 

خشن ایجاد کرده است.
کارگردان از ایجاد تعلیق هــای لازم ناتوان 
است و نمی تواند مخاطب را نسبت به ادامه 
داســتان کنجکاو کند. مولفه ای که سریال 
را ســرپا نگه داشــته بازی های درخشان 
بازیگرانی چون محســن تنابنــده، هوتن 
شــکیبا، مونا احمدی، هدی زین العابدین 
و حتی مهدی حســینی نیا اســت. محسن 
تنابنده آقازاده ای است که برای افشا نشدن 
رازهــای اطرافیانش باید مــدام باج بدهد. 
رازهای مگوی ســریال که فاش شدن شان 
خطرناک اســت عبارت اند از: رابطه افسانه 
با مرد خواننده، کشــته شدن کارگر معدن، 

قتل یونس )یوسف تیموری( و ...
تنابنده کــه خــط قرمزهای مشــخصی 
دارد، حــس ناموس پرســتی را خوب بروز 
می دهــد و در مواقعی هم مــردی دلرحم 
و مهربان می شــود.مهدی حســینی نیا از 
بازیگران بی ادعاســت که بــازی اش خیلی 
دیده نمی شــود. او اینجا هم مثل »یاغی« 
درخشان ظاهر می شود و نقش یک پیشکار 
توســری خور و تحقیرشــده را خوب اجرا 
می کند.اگرچه این اثر به عنوان یک سریال 
عاشــقانه معرفی شــده؛ ولی تا اینجای کار 
حجم روابط عاشــقانه اش اندک بوده. شاید 
در قســمت های بعد با مثلث عشقی که بین 
دو برادر و مارال )هدی زین العابدین( شکل 

گرفته، غلظت این روابط بیشتر شود.
 اولیــن قســمت از ســریال رهایــم کن، 
صبح روز جمعه ۲۸ بهمن مــاه، در پلتفرم 
فیلیمو منتشــر شد. این ســریال را شهرام 
شاه حســینی کارگردانی و مجید مولایی، 

تهیه کرده است.
محســن تنابنــده، هوتن شــکیبا، هدی 
زین العابدیــن، مهدی حســینی نیا، بابک 
کریمی، مونا احمدی، مائده طهماســبی، 

شهرام قائدی، رابعه مدنی و همچنین آزاده 
صمدی، حسن معجونی، یوسف تیموری و 

سام نوری بازیگران رهایم کن هستند.
داســتان رهایم کن که با قلم سینا شفیعی 
و سجاد ابوالحســنی و به سرپرستی مجید 
مولایی، به نگارش درآمده، درباره دو برادر 
از یک خانواده سرشــناس ساکن سیاهرود 
به نام های هاتف و حاتم اســت. حاتم پســر 
ارشد خانواده دلداده پرستار بچه اش، مارال 
اســت. درحالی که هنوز ابهامات زیادی در 
رابطه با سرنوشــت زن ســابقش در میان 
اهالی سیاهرود وجود دارد، مارال می فهمد 
جان برادرش در خطر اســت. حاتم در پی 
کمک به مــارال و پیگیری ماجــرا متوجه 
می شود داســتان برادر او، به برادر کوچک 
خودش هاتف که چند سالی است به تهران 
مهاجرت کرده، گره خورده است. با بازگشت 
هاتف به سیاهرود، دو برادر درگیر موقعیت 
پیچیده ای می شوند که خروج از آن ممکن 
اســت آنها را تا مرزهای غریبی از عشــق و 

نفرت بکشاند.
این ســریال، جمعه ها ســاعت ۸ صبح در 

شبکه نمایش خانگی منتشر می شود.
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میدان

ســرمربی تیم ملی فوتبــال ایران در مــورد تغییر در 
ترکیب بازیکنان دعوت شده به اردو گفت: هر اردو و هر 
بازی شــرایط خاص خودش را دارد و براساس عملکرد 

بازیکنان آنها را به تیم ملی دعوت می کنیم.
 امیر قلعه نویی که برای تماشــای دیدار پرسپولیس و 
ملوان در ورزشگاه آزادی حضور داشــت در این مورد 
گفت: یکی از وظایف ما این اســت که لیگ را ببینیم و 
فردا هم به تبریز می رویم که بازی تراکتور و ســپاهان 

را ببینیم.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا برای اردوهای بعدی 

تغییــری در بازیکنان دعوت شــده به اردو 
صــورت خواهد گرفت، گفت: هرکســی که 
شایســته باشــد می تواند لباس تیم ملی را 
بپوشد. هر اردویی هم شرایط خاص خودش 
را دارد. ما هم براساس عملکرد بازیکنان آنها 

را دعوت می کنیم.
قلعه نویی در مورد برنامه ای که برای تیم ملی 

در نظر گرفته است گفت: ما برای تیم ملی هدف داریم 
و می خواهیم با برنامه ریزی به این هدف برسیم. تیمی 

که برنامه نداشته باشد موفق نخواهد شد.

وی در مورد تعیین تکلیف رحمان رضایی و 
حضورش در کادر فنی تیم ملی گفت: اجازه 
بدهید فعلًا در این مورد صحبــت نکنم. ان 

شالله که مشکل حل می شود.
ســرمربی تیم ملی در مورد قــراردادش با 
فدراســیون فوتبال گفت: اجازه بدهید بعداً 

در مورد این مسائل صحبت می کنیم.
وی در مورد اینکه عنوان شــده بود ســردار آزمون به 
خاطر درخواســت اتاق اختصاصی از تیــم ملی کنار 
گذاشته شده اســت گفت: اصلًا چنین مسائلی نبوده 

و بعــد از بازی با روســیه هم با ســردار تلفنی صحبت 
کردم و مشــکلی وجود ندارد.امیر قلعه نویی در مورد 
انتخاب دســتیار خارجی گفت: مــا می خواهیم یک 
همکار خارجی بیاوریم که فوتبال آســیا را بشناســد. 
هر وقت نتیجه نهایی گرفته شــود اعلام خواهیم کرد. 

فدراسیون فوتبال پیگیر این موضوع است.
سرمربی تیم ملی در مورد حضور این تیم در مسابقات 
کافا هم گفت: حضور در این مسابقات می تواند برای ما 
مفید باشــد و دو بازی تدارکاتی داشته باشیم که هنوز 

قطعی نشده است.

تیم های فوتسال جوانان ایران و افغانستان در دیداری 
تدارکاتی در اردیبهشــت ماه به مصــاف هم خواهند 

رفت.
 تیم فوتســال زیر ۲۰ ســال ایران در ادامه برنامه های 
آماده ســازی خود دیداری با تیم جوانان افغانســتان 

برگزار خواهد کرد.
این مســابقه که برای چهــارم اردیبهشــت در کمپ 
تیم های ملــی در تهران پیش بینی شــده اســت، با 

درخواست افغانستان برگزار می شود.
البته تیم افغانســتان قصد داشت دو بازی تدارکاتی 

با ایــران برگزار کنــد امــا کادر فنی تیــم جوانان 
کشــورمان با انجام تنهــا یک بــازی موافقت کرده 

است.
تیم جوانــان آخریــن بار دو ســال پیش بــود که در 

مسابقات بین المللی به میدان رفت.

 این تیم ابتدا به تورنمنت فوتســال آسیای مرکزی 
)کافا( اعزام شــد و به عنوان قهرمانی در این رقابتها 

دست یافت. 
جوانان ایران سپس به مسابقات دوستانه تایلند رفتند 

و نایب قهرمان شدند.

ملی

فوتسال

سپهر ســتاری  امیررضا واعظ آشتیانی 
گفت: الآن یک فضایی درســت شده که اگر 
پول استراماچونی پرداخت شود استقلال به 
آسیا می رود و این یک توهم و بازی رسانه ای 

است که بعضی ها به راه انداخته اند.
آنــدرا  مطالبــات  نشــدن  پرداخــت 
استراماچونی دردســر بزرگی برای باشگاه 
اســتقلال به وجــود آورده و قهرمان فصل 
گذشته لیگ برتر را در آستانه حذف از لیگ 
قهرمانان آسیا قرار داده است. استقلال سال 
گذشته هم موفق به اخذ مجوز حرفه ای نشد 
و حالا برای دومین ســال متوالی نمی تواند 
در آســیا به میدان برود. اتفاقی که حواشی 
زیادی را بــرای آبی های پایخــت به وجود 
آورده اســت. امیررضــا واعظ آشــتیانی، 
مدیرعامل سابق اســتقلال اما معتقد است 
صرف پرداخت نشــدن طلب استراماچونی 
باعث حــذف آبی ها از آســیا نبــوده و این 
باشگاه مشکلات دیگری هم برای اخذ مجوز 
حرفه ای دارد. مشــکل مالکیت مشــترک 
استقلال و پرســپولیس هنوز حل نشده و 
واعظ آشتیانی اعتقاد دارد این مسئله باعث 

حذف پرسپولیس هم خواهد شد.
واعظ آشــتیانی درباره حذف اســتقلال از 
آســیا و مشــکلات مدیریتی این باشــگاه 

صحبت کرده که در ادامه آمده است:

 اول از همه با حذف استقلال از آسیا 
آغاز کنیم. به نظر شــما چه عواملی 

باعث این اتفاق بودند؟
ببینید در اینک اســتقلال باید خســارت 
استراماچونی را پرداخت کند شکی نیست. 
این مبلغ باید پرداخت شود تا از کسر امتیاز 
و محرومیت های بعدی جلوگیری کند ولی 
حذف استقلال از آســیا برخلاف چیزی که 
در فضای رســانه ای مطرح شــده صرفا به 
این خاطر نیســت که طلب اســتراماچونی 
پرداخت نشــده. نکته مهم این است که از 
نظــر AFC مالکیــت دولتی اســتقلال و 
پرســپولیس ایراد دارد. دوتا شاخص مهم 
شفاف نبودن حســاب های آن ها و مالکیت 
دولتی بود. آیا موضوع دولتی بودن درســت 

شده است؟

 نه هنــوز زیر نظــر وزارت ورزش 

هستند.
پس درســت نشــده اســت. با ۱۰ درصد 
ســهام فروختن که دو باشــگاه خصوصی 
نمی شــوند و ایــن مدنظــر AFC هــم 
نیســت. الآن یک فضایی درســت شــده 
که اگر پول اســتراماچونی پرداخت شــود 
اســتقلال به آســیا می رود. این یک توهم 
و بازی رســانه ای اســت که بعضی ها به راه 
انداخته اند. نکتــه مهم هم این اســت که 
ســازمان خصوصی ســازی مثــل مدیران 
استقلال نتوانسته به وظایف خودش عمل 
کند. همانطور که مدیران استقلال با توجه 
به پولی که در اختیارشان بوده در پرداخت 
پــول اســتراماچونی کوتاهــی کرده اند، 
ســازمان خصوصی ســازی هم بــه نوعی 
کوتاهی کرده اســت. شــما فرض را بر این 
بگذارید که همین الآن پول اســتراماچونی 
پرداخــت شــده باشــد.آیا اســتقلال یا 
پرسپولیس به آســیا می روند؟ آیا موضوع 

دولتی بودن حل شده است؟

 یعنی پرســپولیس هم در ادامه از 
آسیا حذف خواهد شد؟

دقیقا همینطور اســت. مگر اینکه AFC از 
موضع خودش کوتاه بیاید.

 همان بحث مالکیت مشترک؟
بله. متاســفانه ســازمان خصوصی سازی 
فرصت ســوزی کرد. می توانســتند یکی از 
این باشــگاه ها را به یک حیاط خلوت دولت 
یا خصولتی ها به طور موقــت منتقل کنند 
تا شــرایط آن تیم بــرای حضــور در لیگ 
قهرمانان آسیا فراهم شــود. آن یکی هم که 
می ماند دیگر از نظر دولتی بودن آن اشکالی 
ندارد. چون بعضی کشــورها هم باشــگاه 
دولتی دارند ولی یک باشــگاه بوده و دولت 
صاحب یک تیم اســت. از بین اســتقلال و 
پرسپولیس دولت مالکیت یکی را نگه دارد 
و دیگری را موقتا برای عبور از این مســئله 
به یک جایــی واگذار کند. بعــد در فرصت 
مناســب اقداماتی برای خصوصی ســازی 
صورت دهــد. یعنــی در کوتاه مــدت این 
کار را انجــام دهد. مــن همــان اوایل هم 
این پیشــنهاد را دادم ولی آقایــان گفتند 
می خواهیم سهام فروشــی کنیم و زمان را 
به این شکل از دســت دادند. شما یک سال 
پیش می توانستید این کار را انجام دهید و به 
مرور زمان دو باشگاه را با تدبیر بهتر و فرمول 
منطقی تر ســهام یا بلوکش را واگذار کنید. 
آقایان زمان را از دست دادند و سهام فروشی 
کردند که پــول آن تحت عنــوان افزایش 

ســرمایه بود و در کمتر از ۶ مــاه این پول از 
بین رفت.

 الآن در باشگاه استقلال از نظر مالی 
هم ابهام و آشــفتگی زیاد است. آن ۵ 
میلیاردی که سازمان خصوصی سازی 
گفته مدیرعامل باید پــس بدهد یا 
هزینه هــا و قراردادهای ابتدای فصل 
که الآن خودش را نشــان داده. به نظر 
شما چطور می شد جلوی این اتفاقات 

را گرفت؟
این برای جای تعجب اســت. مگر باشگاه ها 
نمی گویند ذی حســاب در آنجا مســتقر 
است؟ ذی حســاب نماینده وزارت دارایی 
اســت و در تمام ســازمان ها و شرکت های 
دولتــی یک ذی حســاب از طــرف وزارت 
دارایی مستقر است و روی ورودی و خروجی 
پول ها نظارت می کند. من سوالم این است 
که این ذی حساب در این داستان کجا بوده؟ 
متاســفانه وقتی نظارت نباشد این اتفاقات 
اجتناپ ناپذیر اســت. یکــی از افرادی که 
در کارگروه هزینه ایــن مبلغ بورس حضور 
داشته آقای پولادگر اســت. خب چرا او به 
وظیفه اش عمــل نکــرده و روی هزینه ها 
نظارت نداشته اســت؟ آیا به صرف اینکه دو 

باشگاه هیات مدیره دارند همه چیز درست 
اســت؟ خب نیاز به نظارت وجود دارد. باید 
اعضای هیات مدیره درســت انتخاب شوند 
و افراد فکور، مدیــر، مدبــر و آگاه انتخاب 
می شــدند. این حق هیات مدیره است که 
هر ماه تراز مالی بگیــرد که اوضاع مجموعه 
چطور اســت. منتهی انتخاب اعضای هیات 

مدیره درست نیست.

 ولی در ســال های اخیر هیچوقت 
چنین اتفاقی نیفتاده است. نظر شما 
درباره اتفاقی که در فوتبال برتر افتاد 
نتوانست جواب سوال  و فتح الله زاده 

قربان زاده را بدهد، چیست؟
وقتــی مدیرعامل باشــگاه این مســائل را 
نمی داند خب شما تصور کنید هیات مدیره 
چگونه اســت. در هر صورت یــک موضوع 
انتخاب نادرست افراد اســت، یک موضوع 
عدم نظارت و نکته ســوم نقش ذی حساب 
اســت که اهمیت دارد. متاسفانه نزدیک به 
۵۰۰۰ میلیارد در فوتبــال می چرخد ولی 
نظارتــی روی آن وجود نــدارد و در چنین 
اوضاعی باید منتظر این اتفاقات هم باشید. 
اگر نظارت صورت نگیــرد در آینده اتفاقات 

بدتر هم رخ می دهد.

 وزارت ورزش هــم در این ماجراها 
هنــوز واکنــش خاصی نداشــته و 
صرفا اعلام کرده کــه فتح الله زاده در 

استقلال می ماند.
نکته دیگــری که ذهن مــن را درگیر کرده 
این است که ســازمان خصوصی سازی علیه 
آجورلو شکایت می کند ولی وزارت ورزش به 
عنوان مالک دو باشــگاه سکوت کرده و هیچ 
کاری نمی کنــد. وقتی در ســطح مدیریت 
ارشد ضعف باشد خب به سطوح پایین تر هم 

می رسد و این اجتناب ناپذیر است.

 در این مدت عملکرد فتح الله زاده را 
چطور دیدید؟

این کاملا مشخص است. آقای فتح الله زاده 
نیاز به نظر مــن ندارد و از گذشــته تا امروز 
مدیریتش مشخص است. افکار عمومی هم 
قضاوت می کند و خیلی نمی خواهم نظری 

دهم و خودم را درگیر این مسائل کنم.

شایسته ها به تیم ملی دعوت می شوند

دیدار تیم های فوتسال ایران و افغانستان در اردیبهشت

شاهین بیانی:

همه مدیران بی تقصیر نیستند
خریدار  کارشناس فوتبال با بیان اینکه بی 
تدبیری مســئولان وزارت ورزش و مدیران 
اســتقلال، آبی پوشان را در ســخت ترین 
شرایط قرار داده است گفت: آبروی استقلال 
رفت و این تیم دچار بحران شــدیدی شده 

است.
شــاهین بیانی، بــا انتقاد و ابــراز نگرانی از 
شرایط حال حاضر استقلال گفت: مجموعه 
استقلال دچار یک افتضاح بزرگ شد. به یاد 
ندارم که تا به حال این شرایط را در استقلال 

دیده باشند. 
متاســفانه وضعیــت اســتقلال روز به روز 
سخت تر می شــود و این هواداران هستند 
که بیشــتر از هر کســی نگــران آینده تیم 
محبوبشان هســتند. حذف از آسیا، بسته 
شدن پنجره نقل و انتقالات و کسر امتیاز که 
ممکن است اتفاق بیافتد همه نشان دهنده 
آن است که آینده استقلال روشن نیست و 
هیچکس هم نمی خواهد این اشــتباهات را 

به گردن بگیرد.
وی تاکید کرد: از مسئولین وزارت ورزش 
تا همه مدیران استقلال چه گذشته و چه 
حال در این اتفاق تلخ ســهیم هستند. 

صحبت هایی که بین مدیرعامل باشگاه 
و رئیس سازمان بورس و پرویز مظلومی 
صورت گرفت بیشتر از گذشته استقلال 
را دچار چالش کــرد و حالا هــواداران 
نگران هســتند که ببیننــد در روزهای 
آینده چــه اتفاقاتی برای اســتقلال رخ 

خواهد داد.
بیانی در پاسخ به این پرسش که آیا راه حلی 
پیدا خواهد شــد که این مشــکل برطرف 
شــود؟ گفت: زمانی که می توانستند بدون 
دردســر و مشــکل مطالبات طلبکاران را 
پرداخت کنند این کار صورت نگرفت. زمان 
به ســرعت به جلو پیش رفــت و وقت برای 
استقلال کمتر شــد اما هر بار که صحبت از 
حذف استقلال در آســیا می شد مسئولان 
اســتقلال وعده و وعید می داننــد که این 
مشــکل حل خواهد شــد. حالا این معضل 
بزرگ با چه راه حلی برطرف خواهد شد این 
را باید کسانی پاسخگو باشند که استقلال را 

به این روز انداخته اند.
کارشناس فوتبال در پاســخ به این پرسش 
که مقصــر اصلی ایــن اتفاق چه کســی یا 
کســانی هســتند گفت: همه در این اتفاق 

مقصرند. از مسئولان سابق وزارت ورزش و 
مدیران اســتقلال تا به امروز اگر همه چیز 
بر سر جای خودش بود و طبق روال قانونی 
پیش می رفت این اتفاقات برای اســتقلال 
رخ نمی داد. حالا که زمان گذشــته و وعده 
و وعیدها عملی نشــده و همه به دنبال این 
هســتند که تقصیــر را به گــردن دیگری 
بیاندازنــد ایــن تیــم فوتبال اســتقلال و 
هوادارانش است که بیشترین ضربه را از این 

اتفاق خورده اند.
 اســتقلالی که این روزها یکی از آماده ترین 
تیم های فوتبال ایران اســت می توانســت 
در لیگ قهرمانان آســیا حرف های زیادی 
برای گفتن داشته باشــد اما سوءمدیریت، 
بی کفایتــی و نالایقی، اســتقلال را به این 

روزهای بد رسانده است.
وی در مورد دیــدار روز جمعه اســتقلال 
برابــر آلومینیــوم اراک گفــت: آبی هــا با 
اینکه در شــرایط سختی هســتند اما روند 
پیروزی هایشــان قطع نشــد. ســرمربی 
اســتقلال اگر چه چند ماه است مطالباتش 
را دریافت نکرده اما خم به ابــرو نیاورده و با 
تمام وجودش به همــراه دیگر اعضای کادر 

فنی تلاش کرد تا تمرکــز بازیکنان درگیر 
حواشی نشده و تنها فکرشان پیروزی برابر 
حریفان باشــد. در اوج مشکلات آبی ها یک 
بازی خوب برابر ذوب آهــن انجام داده و به 
پیروزی رسیدند تا از کورس قهرمانی عقب 

نمانند. 
حالا او با اینکه دو یا ســه بازیکنش را برای 
دیدار برابــر آلومینیوم در اختیــار ندارد با 
تغییراتی که بوجود خواهــد آورد به دنبال 
یک پیروزی دیگر اســت تا هــم از کورس 
عقب نماند و همه منتظــر اتفاقات فوتبالی 
باشد تا فاصله خود را با ســپاهان کمتر و با 

پرسپولیس بیشتر کند.

وی در پایان و در خصوص تیــم آلومینیوم 
اراک هم گفت: آلومینیــوم با هدایت خوب 
رحمتی عملکرد خوبی در این فصل داشته 
اســت. رحمتی که ســال ها در اســتقلال 
حضور داشــته حالا می خواهد یک بار دیگر 
مقابل اســتقلال قرار گرفته و ایــن بار در 
اراک با ســه امتیاز از زمین خارج شود. او به 
دنبال پیروزی اســت تا خود را بیشتر اثبات 
کند اما با شناختی که از ساپینتو، بازیکنان 
و آمادگی تیمش دارم فکر می کنم استقلال 
می تواند در پایان این دیــدار برنده از زمین 
خارج شــده تا همچنان یکــی از مدعیان 

اصلی قهرمانی باقی بماند.

بسکتبال ایران در سالی که گذشت؛ باختیم اما 
به جام جهانی رسیدیم

 بســکتبال ایران در سالی که گذشــت شــاهد اتفاقات و رویدادهای 
مختلف بود، از انتخاب رئیس فدراسیون گرفته تا بردها و باخت هایی که 
در نهایت ما را به جام جهانی رساند البته به لطف عدم حضور استرالیا در 

ایران و یک برد فنی.
 ســال ۱۴۰۱ با همه فراز و فرودهایی که برای بسکتبال ایران داشت در 
نهایت با صعود تیم ملی کشــورمان به جام جهانی همراه بود تا آخرین 

خاطره ما از بلندقامتان کشورمان با خوبی و خوشی همراه باشد.
در سالی که گذشت فدراسیون بســکتبال ایران شاهد تغییر و تحولات 
در راس مدیریت خــود بود، جایی که جواد داوری یکی از ملی پوشــان 
اســبق کشــورمان با حضور در مجمع انتخاباتی و رای اعتماد اعضای 
این مجمع در نهایت بر صندلی ریاســت این فدراســیون تکیه زد و با 
شعار تقویت کادرفنی،  در اولین اقدام خود ســعید ارمغانی را به عنوان 

سرمربی جدید تیم ملی معرفی کرد.
این تغییر و تحولات در شــرایطی رخ داد که ملی پوشان بسکتبال ایران 
در پنجره جام جهانی رقابت های ســخت و حساسی را پیش رو داشتند 
و اگر عدم حضور اســترالیا در تهــران و برد فنی که به نام ما ثبت شــد 
به دســت نمی آمد، امروز در راه رســیدن به جام جهانی ناکامی بزرگ 
بودیم اما همین لطف ناخواسته مردم ســرزمین کانگروها باعث شد با 
وجود دو باخت در پنجره پایانی برابــر ژاپن و چین، ما راهی جام جهانی 
شویم و قزاقستان با یک باخت بیشــتر نظاره گر صعود شاگردان سعید 
ارمغانی باشــد.تیم ملی بســکتبال ایران در راه انتخابی جام جهانی با 
ســعید ارمغانی در ۸ رویداد به میدان رفت که ماحصل آن دو پیروزی و 
۵ شکست بود. البته ما با همین مربی ایرانی در رقابت های کاپ آسیا نیز 
به میدان رفتیم که در جدال با تیم های قزاقســتان، ژاپن و سوریه جواز 
حضور در مرحله بعد را کســب کردیم اما در یک بازی عجیب در مرحله 
یک چهارم نهایی برابر اردن شکســت خوردیم تــا از دور رقابت ها کنار 

برویم و در حسرت صعود به نیمه نهایی بمانیم.
در بسکتبال ســه نفره تیم های دختران و پســران ایران در بازی های 
کشــورهای اســلامی و در قونیه ترکیه به میدان رفتنــد که در بخش 
دختران ناکام بودیم اما در رده پســران با کســب عنوان سومی به کار 
خود در این رویــداد خاتمه دادیم اما در انتخابــی و در راه انتخابی جام 
جهانی در هر دو بخش آقایان و بانوان نــاکام بودیم و در نهایت راهی به 
این مســابقات پیدا نکردیم.حضور در رقابت های قهرمانی جوانان آسیا 
در تهران یکی دیگر از اتفاقات این رشــته در ســال ۱۴۰۱ بود، در این 
مسابقات برابر لبنان و کره جنوبی شکســت خوردیم و با کسب عنوان 
پنجمی و عــدم حضور در جمــع ۴ تیم برتر، از حضــور در جام جهانی 
جوانان ۲۰۲۳ بازماندیم. در همین ســال و بعد از دو سال دوری داوران 
ایرانی در رقابت های بین المللی شــاهد حضور دوبــاره  آنها در میادین 

بودیم که برای داوری بسکتبال ایران یک اتفاق خوب باشد.

از ســویی دیگر حضور دو نماینده ایــران یعنی شــهرداری گرگان و 
ذوب آهن اصفهان در سوپر لیگ بسکتبال غرب آسیا و نتایج قابل قبول 
آنها برابر حریفانی کــه از مهره های خارجی با کیفیت بهــره برده و بر 
خلاف ما مشکلی در مســایل مالی ندارند از دیگر اتفاقات سال ۱۴۰۱ 
بود، البته این رقابت ها همچنان ادامه دارد و باید دید در ابتدای ســال 

جدید روند مسابقات چگونه پیش خواهد رفت.
وعده ساخت یک سالن جدید و کمپ بســکتبال از سوی رییس جوان 
این فدراســیون از دیگر مسایل مطرح شده در ســالی که گذشت، بود. 
سال هاست بســکتبال ایران با توجه به رویدادهای مختلف و مسابقات 
متعدد آنهم در دو بخش دختران و پسران در رده های سنی، در حسرت 
یک سالن و فضای اختصاصی اســت و جواد داوری قول داده به زودی 
این معضل و مشــکل را حل کند. مصدومیت حامد حدادی در آستانه 
دیدارهای حساس ایران در پنجره پایانی جام جهانی هم شوک بزرگی 
بر پیکره بسکتبال ایران بود چراکه نوع و شــیوه بازی ما روی محوریت 
حضور این ستاره قدیمی که بازمانده نسل قدیمی است معطوف بوده و 

عملا عدم حضور او باعث شد تا مجبور به تغییر سبک بازی خود شویم.
از دیگر مسایل مطرح شده در سالی که گذشت به بحث حضور و فعالیت 
سازمان لیگ باز می گردد، سازمان لیگ بســکتبال ایران زیر مجموعه 
فدراسیون فعالیت می کرد اما قرار اســت پس از اصلاحات پیش رو، به 

شکلی مجزا و با ماهیت جدید حقوقی کار خود را ادامه دهد.
البته این تمام و کمال بسکتبال ایران در سال ۱۴۰۱ نیست اما مروری 
کوتاه بر مهم ترین رویدادهای این فدراســیون در سالی که گذشت بود 
و باید امیدوار باشیم رئیس این فدراســیون پس از تجربه ای که در این 
سال داشت ۱۴۰۲ را با قدرت بیشــتری آغاز و ادامه دهد چراکه برآورد 
کار و تلاش او در نهایت موفقیت بســکتبال ایران را بــه همراه خواهد 

داشت.

حذف از آسیا و شرایط غیرعادی آبی ها
مدیر برنامه ساپینتو ادعای مدیرعامل استقلال 

را تکذیب کرد
در شرایطی که مدیرعامل اســتقلال و وزیر ورزش از احتمال بازگشت 
این تیم به لیگ قهرمانان آســیا خبر می دادنــد، مدیربرنامه ریکاردو 

ساپینتو بر حذف آبی ها از این رقابت ها تاکید کرد.
 بعد از آنکه باشگاه استقلال نتوانســت مبلغ بدهی آندره استراماچونی 
سرمربی سابق این باشــگاه را در زمان مقرر برای گرفتن مجوز حرفه ای 
پرداخت کند، آبی ها شــرایط حضور در لیگ قهرمانان آسیا را نخواهند 
داشــت.این خبر هرچند هنوز به صورت رسمی اعلام نشده است اما در 
روزهای گذشــته علی فتح الله زاده مدیرعامل باشگاه و حمید سجادی 
وزیر ورزش و جوانان از احتمال بازگشــت اســتقلال به آسیا صحبت 
کردند.این در شــرایطی اســت که حتی از نگاه »هوگو کاجودا« مدیر 
برنامه ریکاردو ســاپینتو سرمربی اســتقلال هم این تیم از آسیا حذف 

شده است.
کاجودا در تازه ترین گفتگوی خود با روزنامه »رکورد« پرتغال علاوه بر 

این، یک ادعای دیگر از علی فتح الله زاده را هم تکذیب کرد.
وی در خصوص اینکه مدیرعامل اســتقلال گفته بود شــرایط این تیم 
در حالی عادی شدن است، تاکید کرد: نســبت به شرایط غیر ورزشی 
باشگاه استقلال شدیداً نگران هستم و باید واقعیت را بگویم. در پرداخت 
قراردادها تاخیر زیادی وجود دارد و با حقوق های معوقه در سال گذشته 
وضعیت بسیار سخت اســت.مدیر برنامه سرمربی اســتقلال آخرین 
دریافتی ساپینتو را در ماه نوامبر دانســت و به مشکلات زمین تمرین و 
امکانات هم اشاره کرد. کاجودا افزود: بدهی های بی پایانی وجود دارد و 
حتی پرداخت محل اسکان مربیان و بازیکنان )خارجی( هم مشکلاتی 
داشت. بازیکنان هم مجبور به اعتصاب هستند. استقلال حتی با وجود 
داشتن جایگاه خوب در جدول نمی تواند در لیگ قهرمانان آسیا حضور 

داشته باشد.



اهواز - محمد مجــدم  مدیرعامل 
شــرکت بهره برداری نفــت و گاز مارون 
گفــت: نــاوگان درمانــی این شــرکت 
بــه 11 دســتگاه احیاکننــده ریــوی 
جدیــد  نســل  نیوماتیک)ونتیلاتــور( 
در راســتای ارتقاء ســطح امدادرسانی و 
کاهش ریســک جان باختــن مصدومین 
عملیاتی تجهیز شــد که نتیجــه تکیه بر 
توانمندی دانــش آموختگان دانشــگاه 
صنعتی شــریف و همکاری با یک شرکت 

دانش بنیان ایرانی بوده است.
قباد ناصــری اظهار کرد: شــرکت بهره 
برداری نفت وگاز مارون یکی از شــرکت 
های تولیدی کشــور اســت کــه کار آن 
تولید نفت و گاز و ثــروت ملی برای نظام 

مقدس جمهوری اسلامی است .
وی افزود : این شــرکت با بیش از 3 هزار 
کیلومتر مربع وســعت جغرافیایی شامل 
میادیــن شــادگان، کوپال و مــارون در 
بخش آســماری و بنگســتان اســت که 
توان تولید بیش از 600 هزار بشــکه نفت 
و بیش از 580 میلیون فــوت مکعب گاز 

را در روز دارد .
به گفته وی؛ شــرکت مارون تنها شرکت 
تولیدی اســت که علاوه بــر تولید نفت 
صادراتــی، تنهــا تامیــن کننــده منبع 

خوراک پالایشگاه اصفهان است.
مدیرعامل شــرکت بهره بــرداری نفت 
و گاز مــارون گفــت: ســال گذشــته با 
استفاده از دســتگاه های فرآورش سیار 
نفــت )MOT( و تفکیک گر ســیار نفت 
)MOS(، 140 هــزار بشــکه نفت را در 
عملیات اســیدکاری و احیــاء چاه های 
نفت بازیافــت کــرده و به مــدار تولید 

بازگرداندیــم؛ همچنین بــا انجام حدود 
700 مــورد عملیات نظارت بــر کیفیت 
و کمیــت تولیــد و 30 مــورد اصلاحیه 
فرآینــدی مرتبــط، مقدمــات 30 هزار 
بشــکه در روز افزایش تولیــد نفت و 20 
میلیــون فوت مکعب کاهش گازســوزی 

در روز را فراهم کرده ایم.
ناصــری با بیــان اینکــه تنها شــرکتی 
هســتیم که زیر 10 درصد گازســوزی 
داشــته ایم تصریح کرد: شــرکت مارون 
سال گذشــته آلودگی چندانی نداشته و 
دو شــرکت تامکار و هیربــد نیرو را برای 
جلوگیری از ســوزاندن گازهــای همراه 
بــه کارگرفتــه ایــم؛ همچنیــن برنامه 
ریزی کرده ایم طی امســال و ســالهای 
اینده گازســوزی را به صفر برســانیم تا 
شــاید تنها شرکتی باشــیم که در حفظ، 
نگهداشــت و پاسداشــت محیط زیست 

پیشرو باشیم.
وی افزود: سال 1401 را به گونه ای پشت 
سرگذاشــتیم که به کلیه اهداف تولیدی 
ســازمان رســیده و موفق شــدیم درصد 
برنامه تولیــد نفت خام را بــه میزان 101 
درصد محقق ســازیم؛ به پشتوانه همراهی 
دانش بنیــان ها نیز در طــرح جمع آوری 
گازهای همراه از ســوختن بیــش از 10 

میلیارد فوت مکعب گاز جلوگیری شد.
مدیرعامل شــرکت بهره بــرداری نفت 
و گاز مارون با اشــاره به انجــام بیش از 
2 هزار پروژه کوچک و بــزرگ در حوزه 
ایمن ســازی خطوط لوله شرکت عنوان 
کرد: احداث 36 کیلومتــر خط 10 اینچ 
از کلاستر شــادگان به مارون 3 و مارون 
3 به مــارون 4 با هدف افزایــش تولید به 

میــزان 30 هــزار بشــکه در روز ، ایمن 
ســازي 4 کیلومتــر خط لولــه 14 اینچ 
انتقال گاز واحدهاي تقویت فشــار گاز ، 
ایمن سازی 8 کیلومتر خط لوله 16 اینچ 
هدر تزریق گاز مــارون، طراحی و اجرای 
اصلاحیه خــط لوله نفــت خروجي بهره 
برداري مــارون3 بدون کاهــش و وقفه 
در تولید نفــت و گاز، تعمیــر و تعویض 
خط لوله 12 اینچ انتقــال مایعات گازي 
کارخانــه گاز و گاز مایــع-400 به طول 
11 کیلومتــر و جمــع آوری حدود 64 
کیلومتــر خطوط لوله مــازاد را می توان 
از اهم اقدامات شــرکت در سال 1401 

برشمرد.
ناصری در خصوص اقدامــات تعمیراتی 
انجــام شــده در ســال گذشــته اظهار 
کرد: تعمیرات اساســی چهار دســتگاه 
 ،  1750  T.Aرَســتون توربوپمــپ 
تعمیرات اساسی دو دســتگاه کمپرسور 
تقویــت  ایســتگاه  مَــگ  دی  گازی 
فشــار مــارون 4، تعمیــرات اساســي 
کمپرســورگازي ترمودایــن ایســتگاه 
تقویــت فشــار گاز بنگســتان کوپــال، 
تعمیرات اساســی 4 دســتگاه کمپرسور 
هوای اینگرســولرند در تقویت مارون 1، 
3، 4 و 6، تعمیرات اساســی دو دســتگاه 
کمپرسور هوای برُوم وِید در NGL400؛ 
تعمیرات اساسی کمپرسور هوای نیومن 
اســر واحد آمــاک مــارون 3، تعمیرات 
اساسی یازده دســتگاه الکتروپمپ مواد 
شــیمیایی، تعمیراساســی دو دســتگاه 
کــف کــش نیمــه ســنگین در تصفیه 
خانه والفجر رامشــیر، تعمیرات اساسی 
8 دســتگاه ترانس واحدهــای عملیاتی، 

تعمیــر 3 دســتگاه گیربکــسِ فــنِ گازِ 
پروپــان در NGL400، تعمیرات دوره 
ای جرثقــال هــای ســقفی واحدهای 
عملیاتــی، نصب 4 دســتگاه بالابر برقی 
و جابجایــی آن بــا بالابر های دســتی 
واحدهــای نمکزدایــی از جملــه ایــن 

اقدامات است .
وی اضافــه کــرد : راه انــدازی و آماده 
ســازی دو دســتگاه کمپرســور دِلاوال 
در NGL 400، جابجایــي تلمبه تزریق 
پســاب P-35 از نمکزدایــي مارون1 به 
نمکزدایــي مــارون3 ، ســاخت قطعات 
یدکی سیســتم لــرزش و سنســورهای 
ســرعت، بهینه ســازی مصرف انرژی در 
گستره شرکت، کابل اندازی و نصب پایه 
جهت تامین برق و ایجاد روشــنایی انبار 
ابزار در گــردش حفاری، انجــام 6 مورد 
اصلاحیه مرتبــط با نگهداشــت تولید و 
تعویــض یا ترمیــم پایه هــای دکل برق 
تاسیســات شــرکت از دیگــر اقدامات 

شــاخص شــرکت در بخــش تعمیرات 
است.

به گفته وی؛ حدود 5 هزار مورد عملیات 
در ســه بخش خدمات چاه هــا، خدمات 
تاسیســات و واحد آزمایش چــاه ها در 
ســال 1401 توســط خدمات عملیات 
انجام شده که نشــان از پویایی سازمان و 
تلاش شــبانه روزی کارکنان در راستای 

پایداری تولید دارد.
ناصری موفقیت ســتاد صیانــت از حریم 
امنیــت عمومــی و حقــوق شــهروندی 
شــرکت بهره برداری نفــت و گاز مارون 
در اســفند ماه 1401 را تبریــک گفت و 
اظهار کرد: کســب امتیاز »خیلی خوب« 
از امور اجتماعی و فرهنگی اســتانداری 
خوزســتان در راســتای ترویج فرهنگ 
عفاف و حجاب نشــان از وجود ســرمایه 
هــای انســانی متعهــد و متبحر اســت 
 و انشــالله ســال 1402ســالی تــوام با 

موفقیت های بیشتر خواهد بود.

کرمانشاه - حسنا فخارزاده  کوهی در آن ســوی گردنه بیدسرخ 
روبروی تپه شــاهی کنگاور، تعــدادی را راهی زندان کرد، اما اســرار 
عجیــب گنج های زیر خاکــی؛ آیا ما هــم عتیقه پیــدا می کنیم؟ پس 
برویم! گنج وسوسه یک شــبه پولدار شــدن، آخرش جوانان را به گام 

مرگ خواهد کشید.
اتفاق های ناگواری که در ســودای گنــج رخ می دهند کم نیســتند ولی 
داستان کوهی روبروی تپه شاهی آن سوی گردنه بیدسرخ کنگاور تفاوت 
دیگری دارد هر لحضه روز و شــب تعداد افرادی را به آن محل می کشــاند 
تا حفاری کنند ولی این کاوش ها باعث شده که دســتگاه قضایی کنگاور 
برای افراد کاوشــگر، جرم قانونی حفاری در پرونده آنان درج نماید و این 
افراد را راهی بازداشــتگاه و زندان کند در صورتی این کوه در حریم میراث 
فرهنگی– تاریخی و باســتانی نیســت و گویا هیچ دفینه و گنجی در آن 

نیست، اما برای هیچ، جوانان را گرفتار کرده است.
هرچند این روزهــا جوانان زیادی ایــن فریب رویایــی را خورده اند. 
همین چند روز پیش بود که گزارش در این کوه ان ســوی تپه بیدسرخ 
کنگاور، ماموران پلیس را به این محل کشــانده تا تعــداد افراد ناآگاه 
که بــرای یافتن گنــج، زمین را در دل این ســنگ لاخ هــا را کنده اند 
و داخل این کــوه را حفر کرده اند را دســتگیر کنند و ایــن افراد غافل 

از اینکــه، صخره های اینجــا از لحاظ زمین شناســی آهکــی و محل 
کارست)Karst( اســت و ســنگ ها نیز فرســوده اند و هر آن، امکان 
ریزش این کوه وجود دارد که دچار حادثه ســنگین شوند و نهایتاً بلای 
مرگ برســر آنها خواهد آمد نیز هراســی ندارند و بازهم به کاوش خود 
ادامه می دهند. این موضوع باعث شــده که به اتفاق دکتر گراوند مدیر 
باستان شــناس معبد آناهیتا و شهرســتان کنگاور  برای تهیه گزارش 
به این محل برویم کــه ماحصل ایــن گپ وگفت را در پــی باهم مرور 

می کنیم:

دکتر مرتضی گراوند مدیرباستان شناســی معبد آناهیتا و شهرســتان 
کنــگاور سال هاســت کــه در زمینــه کاوش و تحقیــق در زمینــه 
باستان شناســی فعالیــت دارد، او در گفت  وگو با خبرنــگار ما درباره 
گنج یابــی می گوید:»مســأله گنج یابی بــرای دیروز و امروز نیســت. 

سال های طولانی است که مردم را درگیر خودش کرده است«.
مدیرباستان شناســی معبــد آناهیتا و شهرســتان کنــگاور می گوید: 
»یافتن گنج و وسوسه یک شبه پولدار شدن ســرابی است که بعضی ها 
را در مســیر جســت وجوی آن می اندازد؛ مســیری که بوی طلا را به 
مشــام می رســاند و دل را هوایی می کند. مســیری پرخطــر که افراد 
خوش شانس را میهمان کلاه گشــاد می کند و افراد بدشانس را در چاه 

طمع گرفتار می کند و گاه قربانی جنایتی هولناک خواهند شــد«.
گراونــد در مورد حوادث کــوه روبروی تپه شــاهی آن ســوی گردنه 
بیدســرخ کنگاور چنین می گوید:»اتفاقی که در اینجا افتاده اســت و 
گروهی از افراد آمده اند اقدام بــه کاوش در دامنه این صخره ای طبیعی 
کرده اند در این محدوده و کوه؛ هیچ گونه شــواهد باستان شناسی دال 
بر باســتانی بودن این منطقه وجود ندارد که نشــان دهد که چیزی در 
اینجا)کوه صخره ایی روبروی تپه شــاهی آن ســوی گردنه بیدســرخ 

کنگاور( وجود دارد«.

ســازمان  رئیس  جباردخت  تبریز-رحیــم 
صمت آذربایجان شــرقی گفت: سال گذشته تمایل 
به ســرمایه گذاری های جدید در استان 63 درصد 
افزایش یافت که نشــانگر ظرفیت های اقتصادی و 

تجاری استان است.
 پرنیــان گفت: 80 درصــد ســرمایه گذاری ها در 
استان آذربایجان شرقی در ســال گذشته از سوی 
بخش خصوصی انجام شــد که ظرفیــت بالای این 

بخش در رشد و توسعه استان را نشان می دهد.

وی با بیان ایــن که بخش خصوصی باید نقشــه راه 
و برنامه مناســبی برای رشــد و توســعه اقتصادی 
در اســتان ارائه کند افــزود: اتــاق بازرگانی، خانه 
صنعــت، خانــه معــدن، انجمن ها و تشــکل های 
مختلف متولی رشــد تولید در اســتان هســتند و 
دســتگاه های متولی باید با تامین زیرساخت ها در 
حوزه های برق، آب، گاز، زمین مناســب صنعتی و 
مواد اولیه و همچنین بهســازی و نوســازی ماشین 

آلات به بخش خصوصی کمک کنند.

رئیس ســازمان صمت اســتان آذربایجان شرقی 
افــزود: ســال گذشــته موفقیت هــای خوبی در 
بخش هــای صنعت، معــدن و تجارت داشــتیم به 
طوری که صدور بیش از 2 هزار فقره جواز تاســیس 
ایجادی برای شــروع ســرمایه گذاری های جدید 
نشــان دهنده علاقمنــدی به ســرمایه گذاری در 

استان نسبت به سایر استان ها است.
 پرنیان ادامه داد: برای نخســتین بار رکورد تولید 
تراکتور، تولید گیربکس در شــرکت چرخشــگر و 

تولید موتور در شــرکت ایدم، موتوژن و محصولات 
شیشــه شکســته شــد و تولید محصــولات لوازم 

خانگی افزایش یافت.
رئیــس ســازمان صنعــت، معــدن و تجــارت 
آذربایجان شــرقی افزود: ســال گذشــته هفت 
ابرپــروژه در اســتان افتتاح شــد و امســال نیز 
پیگیر هســتیم تا 20 طــرح بزرگ را بــه مرحله 
افتتاح برســانیم و همچنین 30 طرح جدید مهم 

را برای استان تعریف کنیم.

کرمانشاه

اسرار عجیب گنج های زیر خاکی، جوانان را راهی زندان کرد

افزایش ۶۳ درصدی سرمایه گذاری در آذربایجان شرقی

ســاری- امیری فــر مدیــرکل بنــادر و 
دریانــوردی امیرآباد با اشــاره به تــداوم رونق 
ترانزیت خارجی کالا با توجه بــه موقعیت ممتاز 
منطقه ای و قرارگیری این بنــدر در کریدور بین 
المللی شــمال - جنوب، میــزان تجارت در آن را 
با رشــد 28 درصدی در مقایســه با مدت مشابه 
ســال قبل آن، 210 هزار و 51 تـُـن عنوان کرد. 
محمدتقی انــزان پورافزود: در ســال گذشــته 
821 فروند کشــتی در این بندرامیرآباد شــرق 
مازندران پهلوگیری کرده اســت.وی ادامه داد: 
طی سال گذشته یک میلیون و 837 هزار و 204 
تن کالای اساســی مشــتمل بر ذرت، جو، گندم، 
روغن نباتی و محصولات کشــاورزی تخلیه شده، 
که 11 درصد نسبت به مدت مشــابه آن در سال 
1400 رشد داشته است.مدیرکل بندرامیرآباد در 
ادامه تشریح عملکرد سال 1401 به میزان تخلیه و 
بارگیری کالا به تفکیــک کالاهای نفتی و غیر نفتی 
پرداخــت و گفت در این مدت بیــش از 3 میلیون و 
54 هزار تــن کالای غیر نفتــی و 168 هزار و 658 
تن کالاهای نفتــی در این بندر تخلیــه و بارگیری 
شــده اســت.انزان پور به تداوم رونــق ترانزیت 
خارجی کالا با توجــه به موقعیت ممتــاز منطقه 

ای و قرارگیری بندرامیرآباد در کریدور بین المللی 
شــمال – جنوب اشــاره و میزان آن را با رشد 28 
درصدی نسبت به سال گذشته، 210 هزار و 51 تن 
عنوان کرد. مدیرکل بزرگترین بندر حاشیه دریای 
خزر میــزان تخلیه و بارگیری کالاهــای کانتینری 
در بندرامیرآباد را در ســال گذشــته هشت هزار و 
510 کانتینــر » TEU “ )هر تــی ای یو معادل یک 
کانتینر 20 فوت( برشــمرد و ابراز امیدواری کرد، 
بندرامیرآباد به عنــوان دروازه تجارت کشــور در 
حوزه خزر و توان بالای جــذب بازرگانان و صاحبان 
کالا در بخش های مختلف اقتصــادی با بکارگیری 
از تمــام ظرفیت های راهبردی و لجســتیکی خود 
و با تکیه بر اهداف مدون و چشــم انداز توســعه ای 
ســازمان بنادر و دریانوردی به بنــدر کانونی حمل 

کانتینر در شمال کشور تبدیل شود.

مدیــرکل  جباردخــت  ارومیه-رحیــم 
بنیاد مســکن انقلاب اســلامی آذربایجان غربی 
گفت: واحد هــای احداثی در مناطــق زلزله زده 
شهرستان خوی، 50 درصد پیشرفت فیزیکی در 

عملیات بازسازی دارند.
مدیرکل بنیاد مســکن آذربایجان غربی با اشاره 
به سرعت قابل توجه بازســازی مناطق زلزله زده 
خوی گفت: عملیــات بازســازی یک هزار و 45 
واحد تخریب شــده در زلزله هشــتم بهمن این 

شهرستان آغاز شده است.
جعفر برزگر افزود: با اتمــام عملیات آواربرداری 
واحدهــای مســکونی احداثی در مناطــق زلزله 
زده شهرســتان خوی و با توجه بــه تامین مصالح 
ســاختمانی از جمله میلگرد و ســیمان رایگان، 
اســکلت های فلزی، آجــر و بلوک های ســقفی 
همزمان بــا عملیات آواربرداری ، کار بازســازی 
واحدهای مســکونی در مناطق زلزله زده خوی با 

سرعت ادامه دارد.
وی اضافه کرد: از کل واحدهای احداثی زمین لرزه 
بهمن ماه خوی، 382 واحد مســکونی عملیات بتن 

ریزی فنداسیون به اتمام رسیده است.
مدیرکل بنیاد مســکن آذربایجــان غربی اظهار 

کرد: همچنیــن با نصــب 210 اســکلت فلزی، 
عملیــات دیوارچینــی و بتــن ریزی ســقف در 
مناطــق روســتایی آغــاز شــده و دیوارچینی 
41 واحــد مســکونی و اجرای ســقف 22 واحد 

مسکونی در این مناطق به پایان رسیده است.
برزگر ادامه داد: تاکنون به 24 هزار و 237 واحد 
مســکونی در مناطق شــهری و روســتایی زلزله 
زده شهرســتان خوی بــرای تعمیر و ســکونت 

شهروندان دستور کار تعمیری ابلاغ شده است.
وی گفــت: واریــز بلاعوض هــای تعمیــری به 
حســاب مالکان این واحدها در مناطق زلزله زده 
آغاز شــده و تاکنون فرآینــد پرداخت بلاعوض 
تعمیرات ۹ هزار و 750 واحد مســکونی به مبلغ 
یک هــزار و 20 میلیارد ریال به حســاب مالکان 

انجام یافته است.

مازندران آذربایجان غربی
رشد ۲۸ درصدی ترانزیت خارجی در بندر امیرآباد مازندران پیشرفت ۵۰ درصدی بازسازی واحد های آسیب دیده در خوی

مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز مارون خبر داد؛

تجهیز ناوگان درمانی به 11 دستگاه احیاکننده ریوی نیوماتیک
مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان بوشهر:

ح تعیین وضعیت شغلی   ثبت نام طر
افغانستانی های مقیم ایران شرط اقامت

 مجاز آنان است

بوشهر - رضا حیدری  مصدق کشــاورزی مدیر کل بیان کرد: 
طرح تعیین وضعیت شغلی اتباع افغانســتانی مقیم ایران همزمان 

با 15 استان دیگر در بوشهرآغاز شده است.
وی افزود: در این طرح وضعیت شــغلی تمام مردان افغانستانی که 

در سن کار هستند تعیین شوند.
افزود: مردان 18 تا 60 ســال افغانســتانی که کارت سرشــماری 
معتبر تا 31 مهر مــاه را دارند مکلف به ثبت نام در ســامانه کانون 

نوبت خارجی به نشانی kanoonnobat.ir هستند.
کشاورزی بیان کرد: اتباع مشــمولی که در این طرح شرکت نکنند 
از خدمات بعــدی محروم می شــوند و با آنــان و کارفرمایان آنان 

برخورد قانونی می شود.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان بوشهرگفت: این طرح 

آغاز شده و تا 31 فروردین 1402 ادامه خواهد داشت.
با توجــه به حجــم کار و با هماهنگــی صورت گرفته بــا اداره کل 
اطلاعــات واداره کل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشــور 
در اســتان دفتر کفالت ،اقامت و اشــتغال 303 بــه عنوان بازوی 
کمکی دو دفتــر دیگر جهت هر چــه بهتر اجرایی شــدن طرح در 

استان شروع به فعالیت کرده است
وی افزود: مــردان 18 تــا 60 ســال افغانســتانی کــه در طرح 
سرشماری شــرکت کرده اند با ثبت نام در ســامانه کانون نوبت و 
درج اطلاعات خود معرفی می شــوند به مراکزی کــه باید در آنجا 
مراجعه کنند تــا اطلاعات کامل خودشــان را در زمینه اشــتغال 
اتباع خارجی که شــامل کار، کارگر، کارگاه و کارفرما اســت را در 

اختیار وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی قرار دهند.
کشــاورزی تصریح کــرد: در حال حاضــر فقط برگه سرشــماری 
معتبر که تــا مهر 1401 اعتبــار دارد برای ثبت نام کافی اســت و 
کســانی که در این طرح شــرکت نکنند اقامت قانونی شــان غیر 
ممکن خواهــد بود و شــرکت در این طرح شــرط اقامــت مجاز 

می باشــدو با کارفرمایان متخلف نیز برابر قانون برخورد می شود.
========================

ابلاغ حکم اولین داور درجه یک بین المللی 
تاریخ تکواندو خوزستان

اهواز- محمد مجدم  داور بیــن المللی تکواندو خوزســتان، 
حکم خود را از فدراسیون جهانی دریافت کرد.

اســماعیل اســفندیاری بعنوان اولین داور درجه یک بین المللی 
تاریخ ورزش تکواندو خوزســتان، حکم خود را از مدیر کل ورزش 

و جوانان استان دریافت کرد.
حمید بنی تمیــم مدید کل ورزش و جوانان اســتان خوزســتان 
با اهــداء حکم صــادره توســط فدراســیون جهانــی تکواندو به 
اســفندیاری، بعنــوان اولین داور درجــه یک بیــن المللی تاریخ 
ورزش تکواندو خوزســتان از وی بعنوان نیرویی توانمند و عدالت 

محور در عرصه داوری استان تقدیر کرد.
اســفندیاری در کارنامه قضــاوت خود بار ها بعنــوان بهترین داور 
اروپا، آفریقا و آســیا و همچنیــن لیگ برتر کشــور معرفی و از وی 

تقدیر شده است.
اســفندیاری هم اکنون ریاســت کمیتــه داوران هیئــت تکواندو 

خوزستان را برعهده دارد.

مدیرکل دامپزشکی استان خبر داد:
انجام بیش از ۳۰ هزار مورد آزمایش در مرکز 

تشخیص دامپزشکی لرستان

خــرم آباد-طولابی  مدیرکل دامپزشــکی لرســتان از انجام 
بیش از 30 هــزار مورد آزمایش در مرکز تشــخیص دامپزشــکی 

استان خبر داد.
مصطفی زبردست، اظهار کرد: 31 هزار و 537 مورد آزمایش در مرکز 

تشخیص بیماری های انگلی دامپزشکی استان انجام شده است.
وی تصریــح کــرد: مرکــز تشــخیص بیماری های انگلــی دارای 
بخش های مختلف آزمایشــگاهی بوده و در ســال گذشته با توجه 
به انجام بیش از ســی هــزار مــورد آزمایش در همــه بخش ها از 
جملــه PCR فعــال بوده اســت.مدیرکل دامپزشــکی لرســتان 
خاطرنشان کرد: بیشــترین این آزمایش ها در خصوص سرولوژی 
دام و نیز انجام آزمایشــات تقلبات شــیر بوده اســت.این مسئول 
گفت: خوشــبختانه سال گذشــته هیچ مشــکل و مورد خاصی در 
حوزه بیماری هــای دام، طیــور، آبزیان و بیماری های مشــترک 
بین انســان و دام در اســتان وجود نداشت.زبردست افزود: رعایت 
اصول بهداشتی پیشــگیری از این بیماری شامل ضدعفونی کردن 
دامداری ها، استفاده از آهک و آب آهک، شــعله دادن به محیط و 

استفاده از مواد ضدعفونی و …ضروری است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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سیبانک، پلتفرم بانکداری دیجیتال بانک سینا 
ونمایی شد ر

با فراهم شــدن بســترهای مورد نیاز و نهایی شــدن مراحل تســت و 
عملیات، سامانه بانکداری دیجیتال بانک سینا با عنوان »سیبانک« در 

راستای ارائه خدمات غیرحضوری به مشتریان رونمایی شد.
به گزارش روابط عمومی بانک ســینا، مدیرعامل بانک سینا در مراسم 
رونمایی از پلتفرم بانکداری دیجیتال ســیبانک کــه با حضور اعضای 
هیئت مدیــره، معاونین، مدیــران و جمعی از کارکنــان بانک صورت 
گرفت، اذعان داشت: بانک ســینا با راه اندازی اپلیکیشن سیبانک برای 
ســهولت عملیات بانکی، خدمتی نوین در زمینــه بانکداری دیجیتال 
به مشــتریان ارائه می کند و مشــتریان و فعالان اقتصادی می توانند با 
استفاده از این خدمت به صورت غیرحضوری و بدون مراجعه به شعب، 
از مزیت های افتتاح حســاب غیرحضوری، اخذ تسهیلات، درخواست 
کارت و سایر عملیات بانکی اســتفاده کنند.غلامرضافتحعلی بر لزوم 
توسعه ارائه خدمات بانکداری دیجیتال به مشتریان تأکید کرد و گفت: 
طبق برنامه ریزی های انجام شده، به زودی کلیه تسهیلات خرد در بانک 
سینا بر بستر سیبانک ارائه خواهد شد.مدیرعامل بانک سینا طراحی و 
راه اندازی اپلیکیشن ســیبانک را اقدامی مطلوب و قابل   ستایش خواند 
و اظهار امیدواری کرد این محصول که در بســتری امن راه اندازی شده 

است، با سرعت و فراگیری بیشتری به تمامی مردم ارائه شود.
ســیبانک یک ســوپر اپلیکیشــن مالی برای انجام امور بانکی و مالی 
کاربران بدون مراجعه حضوری به شــعب است. این ســامانه هم برای 
مشتریان بانک و هم برای کاربران مهمان قابل استفاده است. سیبانک 
برای سیستم های عامل android و ios و نسخه pwa طراحی، تهیه و 
آماده ارائه به مشتریان اســت. با نصب اپلیکیشن سیبانک بدون حضور 
در شعبه می توان احراز هویت و افتتاح حســاب کرده و از کلیه خدمات 

غیرحضوری بانک سینا بهره مند شد.

 تسهیلات بانک توسعه تعاون به بیش
 از 385 هزار میلیارد ریال رسید

میزان تســهیلات پرداختی بانک توســعه تعاون در سال گذشته با ۵۰ 
درصد افزایش نســبت به ســال پیش از آن به ۳۸۵ هزار میلیارد ریال 
رسید که این افزایش حدود دوبرابر میانگین رشد تسهیلات پرداختی 

شبکه بانکی در سال ۱۴۰۱ می باشد.
مدیر عامل بانک توســعه تعاون ضمن دیدار نوروزی با همکاران و طی 
بازدید از ســاختمان های ســتادی بانک با اشــاره به شعارسال تاکید 
کرد:بانک توسعه تعاون به عنوان یک بانک توسعه ای،تمرکز تسهیلات 
خود را در ســال ۱۴۰۲ بر بخش تولید و حمایت از تعاونی ها قرار داده 
است.محمد شیخ حســینی افزود:با توجه به اینکه یکی از راهبردهای 
بانک توســعه تعاون حمایت از تولید و ایجاد اشــتغال تعریف شــده 
است،در سال ۱۴۰۱ بیش از ۶۰ درصد تســهیلات پرداختی به بخش 
های تولیدی صنعت،کشاورزی و مسکن بوده است.وی ادامه داد:بانک 
توسعه تعاون سال گذشــته،۱۳۶ هزار میلیارد ریال به بخش صنعت و 
معدن،۶۳ هــزار میلیارد ریال به بخش کشــاورزی،۱۲۰ هزار میلیارد 
ریال به بخش خدمات و ۳۰ هزار میلیارد ریال به بخش مسکن با اولویت 

تعاونی ها ،SME ها و کسب و کارهای خرد پرداخت کرده است.
به گفته مدیرعامل بانک توســعه تعاون،در سال جاری تلاش می کنیم 
ضمن حفظ تراز نقدینگی منابــع بانک به طور کامل به ســمت تولید 
هدایت شــود.این اقدام علاوه بر اینکه موجب مهار تورم می شود،باعث 

رشد تولید شده و حفظ و توسعه اشتغال را به دنبال خواهد داشت.
شیخ حسینی بیان کرد:با تلاش تمام همکاران در صف و ستاد شاخص 
های عملکردی بانک درخشان بوده اســت.وی ادامه داد:عملکرد بانک 
توسعه تعاون درموضوع تسهیلات قرض الحسنه به نهادهای حمایتی 
همچون کمیتــه امداد امــام خمینی،ســازمان بهزیستی،مشــاغل 

خانگی،ازدواج و فرزندآوری مطلوب و موثر بوده است.
شیخ حسینی گفت:بانک توسعه تعاون در ســال گذشته بیش از ۱۴۰ 

هزار میلیارد ریال تسهیلات تکلیفی پرداخت کرده است.
وی افزود:نســبت مصارف به منابع به ۹۶ درصد تعدیل و تسهیلات غیر 

جاری بانک )NPL( به زیر ۸/۳ درصد رسیده است.
مدیر عامل بانک توســعه تعاون یادآورشد:در سرفصل بند )الف(تبصره 

۱۸ قانون بودجه نیز عملکرد ۹۶ درصدی ثبت شده است.
شــیخ حســینی در پایان تاکید کرد:بــرای اولین بار در سیاســتهای 
اعتباری ســال ۱۴۰۲ برای تعاونی ها و اتحادیه هــای تعاونی از محل 
منابع داخلی بانک نرخ سود تســهیلات را ۲ درصد کاهش داده ایم و به 
فضل الهی با تلاش همکاران خدومبانک توســعه تعاون اطمینان دارم 
در پایان ســال جاری عملکرد مطلوبی در زمینه مهار تورم و رشد تولید 
ثبت می شــود.در دیدار نوروزی مدیرعامل، ســید باقر فتاحی رئیس 
هیات مدیره بانک،محمد ذوالفقاری معــاون مدیرعامل در امور مالی و 
پشتیبانی،شهرام بخشا سرپرســت معاونت مدیرعامل در امور برنامه 
ریزی و فناوری اطلاعات و ســید علی میرفخرایی سرپرست اداره کل 

روابط عمومی حضور داشتند.

 ارائه خدمات چک صیادی برای اتباع خارجی 
در بانک ملی ایران

اتباع خارجی دارای کارت آمایش یا گذرنامه می توانند همانند ســایر 
مشــتریان بانک ملی ایران، از خدمات چک صیادی در این بانک بهره 
مند باشــند.به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، این بانک با نگاه 
فراملی به ارایه خدمات و محصــولات متمایز خود به مشــتریان و در 
راســتای بهره مندی از تمامی ظرفیت های قانونی در جهت تســهیل 
امور اتباع خارجی مقیم در کشــور، ارائه خدمات چک صیادی به اتباع 
حقیقی خارجی را در سامانه بام و ســامانه های چک صیاد فراهم کرده 
است.بر این اســاس، اتباع خارجی مقیم پس از عضویت در سامانه بام 
بانک ملی ایران می توانند به بخش خدمات چک صیادی مراجعه و برای 

ثبت، تایید و انتقال چک های خود اقدام کنند.
همچنین امکان ارائه خدمــت چک صیادی به اتبــاع خارجی مقیم و 
دارای کارت آمایش و گذرنامه از طریق سامانه چک صیاد )سایت بانک( 
نیز فراهم است که بدین منظور ابتدا باید اطلاعات و شماره تلفن همراه 
 )CIF( فرد از طریق شعب در سامانه جامع مدیریت اطلاعات اشخاص
بانک ثبت شــود تا اتباع بتوانند با مراجعه به ســامانه مذکور به نشانی 
اینترنتــی  https://sayad.bmi.ir از خدمات چک صیادی بهره مند 

شوند.

ورود »همراه کارت« بانک آینده به بازار سرمایه 
در سال جدید

شــرکت »همراه پیــدا« )همــراه کارت(، به عنوان یکــی از مهم ترین 
شــرکت های زیرمجموعه بانک آینده، به زودی فرآیند ورود به بورس 
را آغاز خواهــد کرد.»همراه کارت« با بیــش از ۲۰ میلیون کاربر، یکی 
از شناخته شــده ترین و پرکاربردترین اپلیکیشن های پرداخت کشور 

است.
 انتقال وجه کارت به کارت، اســتعلام و دریافت موجودی، اســتعلام و 
پرداخت قبض، خرید شارژ و بســته اینترنت، تعامل مالی با مخاطبان 
ذخیره شــده در گوشــی همراه خود، پرداخت خیریه، پرداخت سریع 
قبــوض، نمایش مبلــغ تراکنش به تومان، اشــتراک گذاری رســید 
مناســبتی، تشــخیص و جای گذاری خودکار رمز پویا و سایر خدمات 

قابل ارائه، از جمله مزایا و ویژگی های این سامانه کاربردی است.

 پالایشگاه های چینی نفت بیشتری
 از ایران می خرند

پالایشــگاه های خصوصی در استان شــاندونگ چین در مارس، ۸۰۰ 
هزار بشکه در روز نفت و میعانات ایران را خریداری کردند.

در پی داغ شدن رقابت پالایشگاه های نفت دولتی چین و پالایشگاه های 
هندی برای خرید نفت روســیه که بشــکه های نفت روسی را گران تر 
کرده اســت، بســیاری از پالایشــگاه های چینی خصوصی در استان 

شاندونگ، حجم بیشتری از نفت ایران را خریداری می کنند.
اما لی، تحلیلگر شــرکت ورتکســا به بلومبرگ گفت: برآورد می شود 
پالایشــگاههای خصوصی در چین در مارس، ۸۰۰ هزار بشکه در روز 
نفت خام و میعانات ایران را وارد کردند که ۲۰ درصد در مقایسه با فوریه 
افزایش داشــت.این تحلیلگر پیش بینی کرد واردات از ایران به استان 
شــاندونگ که اکثر پالایشــگاه های خصوصی در چین در آنجا مستقر 

هستند، می تواند در ماه های آینده همچنان قوی بماند.
از آنجا که آمار رســمی درباره واردات نفت ایران بــه چین وجود ندارد، 
بازار به داده های شــرکتهای رصد نفتکش برای به دست آوردن تصویر 
واقعی از میزان صادرات نفت ایران که تحت تحریــم آمریکا قرار دارد، 
متکی است.پالایشــگاههای خصوصی در چین اکنون روی خرید نفت 
ایران بیشتر حساب می کنند زیرا نفت روســیه توسط غول های نفتی 

دولتی چین و پالایشگاه های هند خریداری می شود.
نفت روســیه هم در مقایسه با شــاخص های قیمت بین المللی ارزانتر 
است اما تشــدید رقابت میان خریداران، قیمت نفت روسیه را در هفته 

های اخیر افزایش داده است.
طبق آمار گمرکی ماه گذشته چین، روســیه در ماه های ژانویه و فوریه، 
بزرگترین صادر کننده نفت به چین بوده و از عربستان سعودی که سال 
گذشته صادر کننده شــماره یک نفت به چین بود، سبقت گرفته است. 
با سرعت گرفتن خرید نفت روسیه به قیمت ارزان تر از شاخصهای بازار 
بین المللی، واردات چین از روســیه در دو ماه نخســت سال ۲۰۲۳، به 
میزان ۲۳.۸ درصد در مقایسه با مدت مشــابه سال گذشته رشد کرد و 
به ۱.۹۴ میلیون بشکه در روز رســید.هند هم به نوبه خود واردات نفت 
از روسیه را به شدت افزایش داده است. روسیه در فوریه برای پنجمین 

ماه متوالی، بزرگترین تامین کننده نفت هند بود.
بر اساس گزارش اویل پرایس، کشورهای هند و چین حاضر به پیوستن 
به مکانیزم سقف قیمت گروه هفت نشــده و از فرصت پیش آمده برای 

خرید نفت ارزان بهره برده اند.

کدام کشورها از نفت ۱۰۰ دلاری بیشترین ضربه را 
می خورند؟

اوپک پلاس هفته جــاری در اقدامی کــه بازارها به هیــچ وجه انتظار 
نداشتند، کاهش ۱.۱۶ میلیون بشکه در روز تولید نفت را اعلام کرد.

اعلام کاهش غیرمنتظره تولید نفت از ســوی اوپــک و متحدانش، به 
افزایش چشــمگیر قیمتهای نفت منجر شــد و تحلیلگران می گویند 
واردکننــدگان بزرگ نفت نظیــر هند، ژاپن و کــره جنوبی در صورت 
رسیدن قیمتها به ۱۰۰ دلار در هر بشــکه، بیشترین آسیب را متحمل 
خواهند شد.گروه اوپک پلاس یکشــنبه هفته جاری اعلام کرد تولید 

نفت خود را ۱.۱۶ میلیون بشکه در روز کاهش می دهد.

پاول مولچانوف، مدیرکل بانک سرمایه گذاری خصوصی ریموند جیمز 
به شبکه سی ان بی ســی گفت: این مالیاتی روی هر اقتصاد واردکننده 
نفت است. این آمریکا نیست که بیشترین آسیب را از نفت ۱۰۰ دلاری 
خواهد دید بلکه کشــور هایی نظیر ژاپن، هند، آلمان و فرانسه خواهند 
بود که هیچگونه منابع نفت داخلی ندارند.کاهــش تولید داوطلبانه از 
سوی کشــورهای عضو اوپک پلاس از ماه مه آغاز شــده و تا پایان سال 
۲۰۲۳ ادامه پیدا می کند. کشــورهای عربســتان ســعودی و روسیه، 
تولیدشــان را به میزان ۵۰۰ هزار بشــکه در روز تا پایان امسال کاهش 
خواهند داد و اعضای دیگر اوپک شــامل کویت، عمــان، عراق، الجزایر 
و قزاقســتان هم تولیدشــان را کاهش می دهند.بهای معاملات نفت 
برنت به بیش از ۸۵ دلار در هر بشــکه رسیده در حالی که وست تگزاس 

اینترمدیت آمریکا بیش از ۸۱ دلار در هر بشکه معامله می شود.

هند
هند ســومین مصرف کننده بــزرگ نفت در جهان بــوده و از زمانی که 
تجارت انرژی روسیه بر سر جنگ در اوکراین، هدف تحریم قرار گرفته، 
نفت تخفیف دار روســیه را خریداری می کند. طبق آمار دولتی، واردات 
نفت هند در فوریه به میزان ۸.۵ درصد در مقایســه با مدت مشابه سال 
گذشته رشــد کرد.  به گفته تحلیلگران، اگرچه هندیها از نفت تخفیف 
دار روسیه همچنان بهره می برند اما از قیمتهای بالای زغال سنگ و گاز 
تحت فشــار قرار گرفته اند و اگر قیمت نفت افزایش بیشتری پیدا کند، 
حتی نفت تخفیف دار روسیه هم به رشد اقتصادی هند لطمه خواهد زد.

ژاپن
نفت مهمترین منبع انرژی در ژاپن بوده و حدود ۴۰ درصد از کل تامین 
انرژی این کشور را تشــکیل می دهد. طبق گزارش آژانس بین المللی 
انرژی، ژاپن که تولید داخلی قابل توجهی نــدارد، به واردات نفت خام 
به شــدت وابســته بوده و بین ۸۰ تا ۹۰ درصد از وارداتــش از منطقه 

خاورمیانه صورت می گیرد.

کره جنوبی
به همین ترتیب، طبق گزارش شــرکت تحقیقاتی مســتقل انر دیتا، 

عمده نیازهای انرژی کره جنوبی با استفاده از نفت تامین می شود.
به گفته مولچانــوف، کره جنوبــی و ایتالیا بیــش از ۷۵ درصد به نفت 
وارداتی متکی هستند.اروپا و چین هم وابستگی بالایی به واردات نفت 
دارند. با این حال، وابســتگی چین به دلیل تولیــد داخلی نفت، اندکی 
کمتر اســت. اروپا هم به صورت کلی بیشــتر به انرژی هسته ای، زغال 

سنگ و گاز متکی است.

تاثیر قیمت بالاتر نفت بر اقتصادهای نوظهور
مولچانوف می گویــد بعضی از بازارهــای نوظهور کــه توانمندی ارز 
خارجی برای پشــتیبانی از این واردات را ندارنــد، از قیمت نفت ۱۰۰ 
دلاری تاثیر منفی خواهنــد دید. او از آرژانتین، ترکیــه، کره جنوبی و 
پاکســتان به عنوان اقتصادهایی نام برد که احتمالا بیشــترین آسیب 
را می بینند.  ســریلانکا که تولید داخلی ندارد و ۱۰۰ درصد به واردات 
نفت وابسته است، به شدت در معرض آسیب شدیدتر قرار دارد.به گفته 
آمریتا سن، موسس شرکت انرژی اســپکتس، کشورهایی که کمترین 
ذخایر ارزی خارجی را دارند و وارد کننده هســتند، بیشترین آسیب را 
می بینند زیرا نفــت به دلار آمریکا قیمت گذاری می شــود. اگر قیمت 

دلار افزایش پیدا کند، هزینه واردات رشد بیشتری خواهد داشت.
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۱۵ سال غفلت تاریخی در نظام اعتبارسنجی 
و تسهیلات دهی

محمدحسین ســیف اللهی مقدم  با وجود تورم 
بالا و کاهش قدرت خرید مردم در سال های اخیر، 
همچنان اکثریت مردم بخصوص طبقات ضعیف تر 
جامعه، از تسهیلات شبکه بانکی بی بهره هستند. 
با وجود تورم ۴۰ درصــدی و کاهش قدرت خرید 
مردم در ســال های اخیر، همچنان اکثریت مردم 
بخصوص طبقات ضعیف تر جامعه، از تســهیلات 
شــبکه بانکی بی بهره هســتند و به همین علت، 
بار تــورم را بیش از گذشــته بــر دوش خود حس 
می کنند. فقدان نظام اعتبارسنجی جامع و دقیق، 
موجب بی بهره مانــدن افراد واجد شــرایط از وام 
بانکی جهت جبران قدرت خریدشــان شده است.
با وجود گذشت سال ها از تدوین قوانین مربوط به 
اعتبارسنجی و پیشــگیری از مطالبات غیرجاری 
بانکی به منظور کاهش ریســک نکــول و عمل به 
تســهیلات و تعهدات بانکی، هنــوز آئین نامه ها 
و دســتورالعمل های مرتبــط بــا آن، یــا تدوین 
نشده اند یا در صورت تدوین و تصویب، به یکدیگر 
اتصال و ســرویس دهی ندارند یا به دلیل تعلل در 
اجرای مفــاد آن، فاصله زیادی با ایجاد سیســتم 
اعتبارســنجی مدرن برای بهبود سیستم اعطای 

تسهیلات، به ویژه وام ها و اعتبارات خرد دارند.

از سنجش اعتبار 1۵ سال گذشت
در حال حاضر، ۱۵ ســال از تصویــب »آئین نامه 
نظام سنجش اعتبار« می گذرد. اسفندماه ۱۳۸۶، 
هیئت وزیران بر اساس مواد ۵ و ۸ قانون »تسهیل 
اعطای تســهیلات بانکی و کاهــش هزینه های 
طرح و تســریع در اجــرای طرح هــای تولیدی 
و افزایش منابع مالــی و کارآیــی بانک ها«، این 
آئین نامه را تصویب کرد. طبــق ماده ۲ آئین نامه، 
تأسیس شرکت ســنجش اعتبار برای گردآوری، 
نگهداری و پردازش داده های اعتباری اشــخاص 
)حقیقــی و حقوقی( پیش بینی شــده تا در قبال 
دریافــت هزینه ی معین، اطلاعــات لازم را برای 
اســتفاده کنندگان  اختیــار  در  بهره بــرداری 
مجاز یا اشــخاص قرار دهد. البته ایــن آئین نامه 
به دلیل نیــاز به قواعــد جدیدتــر و دقیق تر در 
عملیات اعتبارســنجی و بهبود کیفیت خدمات 
گزارشگری اعتباری، در سال ۱۳۹۸ با اصلاحاتی 

مواجه شد.
با گذشــت یک دهه و نیم از این قانون، گزارش ها 
و اخبار منتشرشــده همچنان از ریســک نکول 
بــالا خصوصاً در وضعیــت اقتصــادی کنونی به 
دلیل نبود سیستم اعتبارســنجی جامع و دقیق 
و نیز مشکلات ارائه تســهیلات خرد بدون وثیقه 
و بر مبنای گزارش اعتباری و رتبه اعتبارســنجی 
افراد حکایت دارد و حتی خــود دولت نیز به این 
امر معتــرف اســت. در همین رابطــه، وزیر امور 
اقتصــادی و دارایــی، فروردین مــاه ۱۴۰۱، از 
تمرکز بــر رفع مشــکلات اعتبارســنجی برای 
پرداخت تســهیلات خرد بانکی بدون ضامن خبر 
داده بود. احســان خاندوزی برای تحقق این امر، 
برنامه ها و راهکارهایی شامل مدرن سازی صنعت 
اعتبارسنجی، شــکل گیری نهادها، قرار گرفتن 
اطلاعات جمعیت ۸۰ میلیون نفری در نهادهای 
اعتبارســنجی، به روزرســانی آن و مــلاک قرار 
نگرفتن اعتبارسنجی ۱۰ سال پیش را اعلام کرد 
اما وضعیت موجود نشــان می دهــد چالش های 

قبلی همچنان پابرجاست.

چالش های سنجش اعتبار
نداشــتن رتبــه اعتباری در شــرکت مشــاوره 
رتبه بنــدی اعتبــاری ایرانیان، توســط بخش 
عمده ای از ایرانیان خصوصاً کســانی که تا کنون 
وام نگرفته انــد، عدم جامعیــت اطلاعات و به روز 
نبودن اعتبارســنجی مشــتریان، مانند کسانی 
که قبلًا ریســک نکول بالا داشــته اند اما اکنون 
خوش حساب شده اند ولی همچنان رتبه اعتباری 
پایین دارند، تنها بخشــی از این چالش هاســت. 
این ایــرادات موجب شــده که بســیاری از افراد 
خصوصاً در این شرایط دشوار اقتصادی، به دلیل 
بوروکراســی های پیچیده ی بانکی و مشــکلات 
اعتباری بانک ها از دریافت تسهیلات خرد بدون 

نیاز به وثیقه یا ضامن، محروم بمانند.

وضعیت موجــود و اظهارات دولتمردان نشــان 
می دهد که شرکت مشــاوره رتبه بندی اعتباری 
ایرانیان که آبان مــاه ۱۳۸۵، بــا حمایت وزارت 
اقتصــاد، نظــارت بانــک مرکزی، مشــارکت 
بانک های کشور و برخی شرکت های بزرگ بیمه 
و لیزینگ تأســیس شــده، به عنوان یک شرکت 
ســنجش اعتبار، به هدف خود یعنــی مدیریت 
ریسک سیســتم اعتباری از طریق ارائه خدمات 
رتبه بندی اعتباری و اعتبارســنجی نائل نشــده 
است. این در حالی اســت که شرکت مذکور، تنها 
نهاد اعتبارســنجی دارای مجوز از بانک مرکزی 
اســت و عملًا فضای رقابتی برای صدور مجوز به 
سایر مؤسســات و شــرکت های فعال در حوزه 
اعتبارســنجی وجود ندارد. با این همه، تحقیقات 
معتبر نیز موید ناکارآمدی سیستم اعتبارسنجی 
در کشور برای ارائه تســهیلات خصوصاً اعتبارات 

خرد است.

سهم بانک ها در تسهیلات: ۵0 درصد 
ذهنیت منفی 83 درصد!

طبق گزارش منتشرشــده شرکت معتبر مشاوره 
مدیریــت ایلیــا در تابســتان ۱۴۰۱، حدود ۸۳ 
درصد مردم ذهنیت خوبی از شــرایط وام و اعتبار 
در کشــور ندارند. مهم ترین چالــش متقاضیان، 
فرایند سختگیرانه وام، تأمین وثیقه های سنگین، 
ضامن معتبر و مبالغ پایین وام با کارمزد بالاست. 
همچنین حدود یک سوم شهروندان تاکنون یا وام 
نگرفته اند و یا بعد از گرفتن آن، پشیمان شده اند! 
نکته حائــز اهمیــت دیگر، نقــش ۵۰ درصدی 
بانک هــا و مؤسســات مالــی اعتبــاری در ارائه 
تسهیلات و وام به متقاضیان است. این امر، بیانگر 
سهم بالای بازیگران مالی جدید مانند فین تک ها 
یا مؤسسات فناوری مالی و نیز قرض الحسنه های 
خانوادگی بعد از بانک ها، در زمینه ارائه تسهیلات 

خرد به مردم است.
بهبود شرایط اعتبارســنجی، در حال حاضر که 
بســیاری از بانک ها به دلیل کمبــود اعتبارات، 
توجیهات منطقی یــا بهانه های واهــی، از ارائه 
تسهیلات خرد به مردم خودداری می کنند، نمود 
بیشــتری دارد و بســیاری از متقاضیان دریافت 
وام را به ســمت لندتک ها )واسطه های مالی بین 
وام دهنــده و وام گیرنــده در بســتر پلتفرم های 
اینترنتــی( ســوق داده اســت؛ پلتفرم هایی که 
اگرچه نرخ ســود تســهیلات آنها اغلب بالاتر از 
بانک هاست، اما به دلیل تســهیل فرایند اعطای 
تســهیلات و غیرحضوری بودن آن، مردم به ویژه 
دهک های پایین اقتصــادی جامعه برای دریافت 
تســهیلات خرد به ســوی این بازیگــران مالی 

مهاجرت کرده اند.

سامانه های پیشگیری از انباشت مطالبات، 
4 سال گذشت

علاوه بر آئین نامه نظام سنجش اعتبار که با توجه 
به اظهارات دولتمردان، نتایج مؤسسات پژوهشی 
و گزارش هــای رســانه ای دربــاره گلایه هــای 
متقاضیــان از نحوه دریافت تســهیلات و فقدان 
سیستم اعتبارســنجی مناســب، هنوز در اجرا 
توفیق لازم را پیدا نکرده، »آیین نامه پیشــگیری 
از انباشت مطالبات غیرجاری بانکی«، چهار سال 

قبل، یعنی اواخر اسفندماه ۱۳۹۷ تصویب شد.
بر اســاس این آئین نامــه، رتبه بنــدی اعتباری 
شاخصی اســت که توسط شــرکت های فعال در 
این حوزه تعیین می شــود و بیانگر احتمال ایفای 
به موقع تعهدات اشخاص یا تعهدات ناشی از انتشار 
اوراق بهادار یــا تعهد مالی خــاص دیگر در موعد 
مقرر اســت. این موضوع از طریق بررسی نظام مند 
توانایی ها و تمایل به ایفــای تعهدات افراد صورت 
می گیرد. نکته حائــز اهمیت در ایــن آئین نامه، 
راه اندازی یا به روزرسانی هشت سامانه زیر توسط 
دستگاه های متولی، به منظور ساماندهی وضعیت 
نابســامان مطالبات غیرجاری بانک هــا و بهبود 

سیستم اعتبارسنجی، طبق ماده ۲ است:
 بانــک مرکــزی: ســامانه نظام هویت ســنجی 
الکترونیک بانکی )نهاب(، ســامانه شناســایی 
روابط اشخاص )ذی نفع واحد و اشخاص مرتبط(، 

ســامانه ملی اعتبارســنجی، ســامانه متمرکز 
اطلاعات تسهیلات و تعهدات )سمات(

    وزارت اقتصاد: ســامانه جامع صورت های مالی 
)جام(  سازمان ثبت اســناد و املاک: سامانه ثبت 
الکترونیک اسناد رسمی، سامانه تعهدات رسمی، 

ضمانت ها و اموال مقیدشده اشخاص
    وزارت صمت: سامانه جامع ثبت معاملات

مأموریت مهم بانک مرکزی و سامانه سمات
واگذاری مســئولیت ایجاد و بروزرســانی چهار 
ســامانه در آئین نامه یادشــده بــه بانک مرکزی 
به عنوان نهاد ناظر بر خدمات مالــی و بانکداری، 
بیانگر ســهم ویــژه ی ایــن نهاد بــرای کاهش 
ریســک نکول ناشــی از تســهیلات اعطایی از 
طریق اعتبارســنجی ملی در ســطح کلان است. 
همچنین در بین سامانه های هشتگانه ی یادشده، 
مأموریت سمات یعنی ســامانه متمرکز اطلاعات 
تسهیلات و تعهدات، بســیار ویژه است. هدف این 
ســامانه، دریافت اطلاعات از هفت ســامانه دیگر 
به منظــور پیش بینی اعمال قوانیــن و نظارت بر 
تســهیلات دهی و ایجاد تعهدات بانک هاست.در 
این رابطه، طبق ماده ۲ آئین نامه نظام ســنجش 
اعتبــار )۱۳۹۸(، شــورای ســنجش اعتبار به 
ریاســت قائم مقام بانک مرکزی تشــکیل شده و 
هدف آن، نظارت بر حســن اجرای مفاد آئین نامه، 
سیاســت گذاری، هماهنگــی و راهبــری نظام 
اعتبارسنجی در کشــور است.با وجود پیشرفت ها 
و اصلاحات انجام شــده از نظــر قانونگذاری طی 
یک دهه گذشته، به ویژه سال های اخیر، سیستم 
اعتبارسنجی کشور هنوز با ایرادات و چالش های 
زیادی در حــوزه تدوین مقررات، دســت وپنجه 
نرم می کند. در این زمینــه، حداقل دو مانع اصلی 
در مســیر آنچه که وزیر اقتصــاد از آن به عنوان 
»اعتبارسنجی مدرن« نام برده، مشاهده می شود.

 ایرادات دوگانه، از فقدان دستورالعمل
 تا عدم اتصال سامانه ها

ایراد اول نقص در تدوین کامل دستورالعمل های 
آئین نامه نظام ســنجش اعتبار )۱۳۹۸( اســت. 
آخرین وضعیت دســتورالعمل های مرتبط با این 
آئین نامه نشــان می دهد هنوز دستورالعمل های 
مرتبط با حفظ محرمانگی اطلاعات اشــخاص و 
امنیت اطلاعات سامانه های اعتبارسنجی موجود 
نیســت و بانک مرکزی به عنــوان متولی و راهبر 
نظام اعتبارســنجی در این زمینه، بعد از گذشت 
سه سال تعلل ورزیده اســت. همچنین، هرچند 
دســتورالعمل های مربوط به نظارت بر عملکرد 
شرکت اعتبارســنجی، احراز صلاحیت حرفه ای 
هیئت مدیره شــرکت اعتبارسنجی، رسیدگی به 
اعتراض اشخاص نسبت به گزارش اعتبارسنجی 
و نحــوه ارائه اطلاعــات، تشــویقات و تنبیهات 
تأمین کنندگان تدوین شده اما هنوز نشانه هایی 
از اجرای مفــاد این دســتورالعمل ها مشــاهد 
نمی شود.ایراد دوم، عدم اتصال کامل سامانه های 
مرتبط با آئین نامه پیشگیری از انباشت مطالبات 
غیرجاری بانکی به همدیگر خصوصاً به ســامانه 
سمات اســت. فارغ از مزایا و معایب سامانه های 
متعدد و مرتبط با اعتبارســنجی و تســهیلات، 
زیرنظر دستگاه های مختلف اجرایی که فی نفسه 
چالش برانگیز اســت، هنوز پنج ســامانه شامل 
ســامانه ملی اعتبارسنجی، ســامانه شناسایی 
روابط اشخاص، ســامانه جامع صورت های مالی، 
ســامانه ثبت الکترونیک اسناد رســمی، سامانه 
تعهدات رســمی، ضمانت ها و اموال مقیدشــده 
اشخاص، هنوز به سامانه سمات متصل نشده اند و 
سامانه جامع ثبت معاملات توسط وزارت صمت، 

هنوز ایجاد نشده است!
اهمیت اتصال و ســرویس دهی این سامانه ها به 
سمات، در این است که این سامانه، وظیفه نظارت 
بر تســهیلات و تعهدات بانک ها را برعهده دارد. 
این ایراد بزرگ ســامانه ها، خصوصاً عدم اتصال 
و عدم سرویس دهی ســامانه ملی اعتبارسنجی 
به ســمات، عملًا خط بطلانی بــر بهبود وضعیت 
اعتبارسنجی می کشد و رفع مشکلات این حوزه 

را با چالش و عقب ماندگی بیشتر مواجه می سازد.
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